Braille eMotion 40

Brukermanual

NORSK HÅNDBOK For programvareversjon 1.2

SELVAS Helsevesen, Inc.

155, Sinseong-ro , Yuseong- gu

Daejeon, 34109, Republikken Korea

Tlf : +82-42-879-3000

Faks: +82 (42) 864 4462

**E-post:** [**hims.support@selvashc.com**](file:///C:\\Users\shinj\Downloads\hims.support@selvashc.com)

Nettside: www.himsintl.com

Sikkerhetstiltak

For din egen sikkerhet og beskyttelsen av Braille eMotion 40, vennligst les og følg sikkerhetsreglene nedenfor.

1. Laderens inngangsspenning er 100V - 240V, og utgangen er DC 5V / 3A og 9V / 2A.
2. Batteriet er kanskje ikke fulladet når enheten sendes. Før du bruker Braille eMotion 40, bør du sørge for at batteriet er fulladet.
3. Når du bruker Braille eMotion 40 med batteri for første gang, kan det hende at batteristatusen ikke vises nøyaktig. For å unngå dette, la Braille eMotion 40 være koblet til strømnettet i omtrent 3 timer med enheten slått på. Hvis du vil bruke Braille eMotion 40 umiddelbart, kan du bruke den mens den lader.
4. Det er fare for eksplosjon hvis du bytter ut batteriet med feil type. Sørg for at du kun bruker batteripakker som er spesielt produsert for Braille eMotion 40 av SELVAS Healthcare. Kast brukte batterier i henhold til instruksjonene.
5. Hvis batterilevetiden er mindre enn 50 % av det som er oppført i produktspesifikasjonen, anbefales det at du bytter ut batteriet.
6. Å borre i batteriet eller produktet eller demontere det med en skarp gjenstand kan forårsake elektrisk støt, eksplosjon eller brann.
7. Når du bruker Braille eMotion 40 på batteri, vil batteristatusen bli annonsert når batterinivået er lavt. Når batteriladingen faller under 15 prosent, kobler du laderen til enheten for å lade den opp. Hvis batterinivået faller til fem prosent og enheten ikke er koblet til strømnettet, vil Braille eMotion 40 gå i dvalemodus ett minutt etter at batteristatusen ble annonsert. Hvis batterinivået faller til 2 %, vil enheten slå seg helt av for å bevare innstillinger osv. Batterilevetiden per lading varierer avhengig av innstillingene du har angitt og antall og type oppgaver som kjører.
8. Din Braille eMotion 40 bør håndteres med forsiktighet. Braille eMotion 40 er en svært følsom maskin. Vennligst håndter enheten på en riktig og forsiktig måte. Braille eMotion 40 er svært følsom for støv. Vær forsiktig med å holde enheten unna støvete omgivelser.
9. Punktcellene er svært følsomme og kompliserte komponenter. Hvis en punktcelle ikke fungerer som den skal på grunn av støv eller lignende, kan du kontakte vårt reparasjonssenter eller forhandleren der du kjøpte Braille eMotion 40 for å få hjelp.
10. Du bør registrere din Braille eMotion 40 for å sikre fortsatt vedlikehold, service og oppgraderingsinformasjon. Hvis du er i USA, kan du gå inn på www.hims-inc.com for å registrere informasjonen din. Hvis du har problemer med å registrere informasjonen din, kan du kontakte forhandleren der du kjøpte din Braille eMotion 40 for å få hjelp. Kunder i andre land bør kontakte sin lokale forhandler for produktregistreringsinformasjon.
11. Ikke demonter Braille eMotion 40 selv. Ikke la noen som ikke er autorisert av HIMS demontere Braille eMotion 40. Åpning av enheten av en ukvalifisert person kan føre til alvorlig skade. Hvis en uautorisert person demonterer enheten, vil garantien bli ugyldig, og enheten vil bli ekskludert fra gratis vedlikehold. Skade på enheten forårsaket av væske eller ytre påvirkninger kan også føre til at enheten blir ekskludert fra gratis vedlikehold, selv om skaden oppstår innenfor garantiperioden. Braille eMotion 40 inneholder en væskeindikator som skifter farge hvis enheten kommer i kontakt med vann eller andre væsker. Denne indikatoren vil ikke aktiveres av fuktig luft eller under andre forhold som faller inn under enhetens miljøkrav.
12. Ikke la Braille eMotion 40 ligge i lukkede omgivelser med høye temperaturer, for eksempel inne i en bil på en varm sommerdag, da batteriet kan bli skadet eller ta fyr. Ikke la Braille eMotion 40 ligge i slike omgivelser over lengre tid.
13. For å unngå mulig hørselsskade, bør du ikke lytte til høye lyder over lengre tid.

Bruken er underlagt følgende to betingelser.

1. Denne enheten må ikke forårsake skadelig interferens, og
2. Denne enheten må tåle all interferens, inkludert interferens som kan forårsake uønsket drift.

Dette utstyret genererer, bruker og kan utstråle radiofrekvensenergi, og hvis det ikke installeres og brukes i samsvar med instruksjonene, kan det forårsake skadelig interferens med radiokommunikasjon. Det er imidlertid ingen garanti for at interferens ikke vil oppstå i en bestemt installasjon.

Hvis dette utstyret forårsaker skadelig interferens for radio- eller TV-mottak, noe som kan avgjøres ved å slå utstyret av og på, oppfordres brukeren til å forsøke å korrigere interferensen ved hjelp av ett eller flere av følgende tiltak:

- Omorienter eller flytt mottakerantennen.

-Øk avstanden mellom utstyret og mottakeren.

- Koble utstyret til en stikkontakt på en annen krets enn den mottakeren er koblet til.

Kontakt forhandleren eller en erfaren radio-/TV-tekniker for å få hjelp.

Samsvar med FCC-forskrifter:

Denne enheten er i samsvar med del 15 av FCC-reglene. Bruk er underlagt følgende to betingelser.

1. Denne enheten forårsaker kanskje ikke skadelig interferens.
2. Denne enheten må tåle all interferens, inkludert interferens som kan forårsake uønsket drift.

Merk: Dette utstyret er testet og funnet å overholde grensene for digitale enheter i klasse B, i henhold til del 15 av FCC-reglene. Disse grensene er utformet for å gi rimelig beskyttelse mot skadelig interferens i boliginstallasjoner.

Dette utstyret genererer, bruker og kan utstråle radiofrekvensenergi, og hvis det ikke installeres og brukes i samsvar med instruksjonene, kan det forårsake skadelig interferens for radiokommunikasjon. Det er imidlertid ingen garanti for at interferens ikke vil oppstå i en gitt installasjon. Hvis dette utstyret forårsaker skadelig interferens for radio- eller TV-mottak, noe som kan avgjøres ved å slå utstyret av og på, oppfordres brukeren til å prøve å korrigere interferensen ved hjelp av ett eller flere av følgende tiltak:

- Omorienter eller flytt mottakerantennen.

-Øk avstanden mellom utstyret og mottakeren.

- Koble utstyret til en stikkontakt på en annen krets enn den mottakeren er koblet til.

Kontakt forhandleren eller en erfaren radio-/TV-tekniker for å få hjelp.

Merk: Produsenten er ikke ansvarlig for radio- eller TV-forstyrrelser forårsaket av uautoriserte modifikasjoner av dette utstyret. Slike modifikasjoner kan ugyldiggjøre brukerens rett til å bruke utstyret.

Informasjon og erklæring om RF-utslipp

SAR-grensen for USA (FCC) er 1,6 W/kg i gjennomsnitt over 1 gram vev. Nettbrett-PC-enhetene (FCC ID: 2AL4D-B340T) har også blitt testet mot denne SAR-grensen. Den høyeste SAR-verdien som ble rapportert under denne standarden under produktsertifisering for bruk på kroppen var 2,4 GHz: 0,85 W/kg, 5 GHz: 0,70 W/kg. Denne enheten har blitt testet for typisk bruk på kroppen med baksiden av hånden holdt 0 mm fra kroppen. Bruk tilbehør som gir 5 mm avstand mellom brukerens kropp og baksiden av håndsettet for å sikre samsvar med kravene til RFC-eksponering. Belteklipshylstre og lignende tilbehør skal ikke inneholde metallkomponenter. Bruk av tilbehør som ikke oppfyller disse kravene, oppfyller kanskje ikke kravene til RFC-eksponering og bør unngås.

5G WIFI kun for innendørs bruk

**I.** Esken til Braille eMotion 40 skal inneholde følgende:

1. Braille eMotion 40
2. Bæreveske
3. Nettlader
4. USB C til A-kabel
5. Komme i gang-guide

II.Slik bruker du denne veiledningen

Gjennom hele denne håndboken vil du se referanser til hurtigtaster og snarveier. Disse tastene viser til måter å raskt få tilgang til menyer og funksjoner ved hjelp av en kombinasjon av tastetrykk. Vær oppmerksom på at noen hurtigtaster og snarveier ikke fungerer fra alle applikasjoner på Braille eMotion 40. Noen hurtigtaster og snarveier er applikasjonsspesifikke og krever at du er i et bestemt program for at de skal fungere.

Snarveier refererer til tastetrykk som brukes til å raskt aktivere en funksjon fra en meny. Hurtigtaster refererer til tastetrykk som aktiverer en bestemt funksjon uansett hvor du er i programmet. Når funksjoner beskrives i denne håndboken, vil snarveier vises i parentes, og hurtigtaster vil vises i anførselstegn.

**I denne håndboken brukes følgende notasjon for å indikere hvordan du trykker på hurtigtaster og snarveier: Taster som må trykkes samtidig er atskilt med en "-" (bindestrek).** For eksempel, når det står "Mellomrom-b (punkt 1-2)", betyr det at du skal trykke på mellomrom og punkt 1-2 samtidig.

**Hvis du ikke finner en løsning på et problem i håndboken, eller hvis du trenger hjelp med Braille eMotion 40, kan du skrive til oss på mail@provista.no.** Du kan også besøke nettstedet vårt på www.provista.no, eller du kan ringe oss på 22 69 61 00.

Innholdsfortegnelse

1. Innledning 17

1.1 Hva er Braille eMotion 40? 17

1.2 Fysisk omvisning 17

1.2.1 Øverste side 18

1.2.2 Forkant 19

1.2.3 Høyre kant 20

1.2.4 Venstre kant 21

1.3 Maskinvarespesifikasjoner 21

1.4 Minne i Braille eMotion 40 22

2. Grunnleggende funksjoner i Braille eMotion 40 23

2.1 Slik skriver du inn kommandoer 23

2.1.1 Grunnleggende alarmer og meldinger 23

2.2 Menyoppsett 24

2.2.1 Symboler for felt 27

2.3 Bruk av funksjonstastene 29

2.4 Strømforsyningen og batteriet 32

2.5 Justere lydstyrke og andre innstillinger. 33

2.6 Språkbruk og punkt 34

2.7 Skrive inn tekst 34

2.8 Flere programmer samtidig (multitasking) 35

2.9 Låse tastaturet 36

2.10 Enhåndsmodus 36

2.11 Inndatamodus 37

2.12 Spesielle oppstartssekvenser 38

3. Tilpasse leselisten 39

3.1 Innstillinger for blindeskrift 40

3.2 Stemmeinnstillinger 42

3.3 Generelle innstillinger 43

3.4 Still inn tid og dato 45

3.5 Konfigurere internettforbindelse 47

3.5.1 Oppsett av trådløst nettverk 47

3.6 Bluetooth-kontroll 50

3.6.1 Listen over Bluetooth-enheter 50

3.6.2 Listen over Bluetooth-tjenester 52

3.5 Sikkerhetskopiering/gjenoppretting av Braille eMotion 40-innstillinger 52

3.8 Komme i gang-guide 54

3.9 Tilbakestille Braille eMotion 40-innstillinger 54

4. Filbehandling 54

4.1 Oversikt 55

4.1.1 Naviger i fillisten 56

4.1.2 Velg mapper og filer 57

4.2 Arbeide med filer og mapper 58

4.2.1 Åpne og lukke mapper 58

4.3 Filmeny 59

4.4 Rediger-meny 60

4.5 Visningsmeny 61

4.6 Adressevindu 61

5. Notisblokk 62

5.1 Filmeny 63

5.2 Rediger-menyen 65

5.3 Sett inn-menyen 66

5.4 Gå til meny 67

5.5 Les-menyen 68

5.6 Oppsettmeny 69

6. Tilkoblinger 70

6.1 Opprett en forbindelse 72

6.2 Koble til en skjermleser 74

6.2.1 Koble til en datamaskin via USB 74

6.2.2 Koble til en datamaskin via Bluetooth serieport 74

6.2.3 Bruk av Braille eMotion 40 med JAWS for Windows 75

6.2.4 Bruk Braille eMotion 40 som leselist med NVDA 76

6.2.5 Bruk Braille eMotion 40 med VoiceOver på Mac 76

6.2.6 Bruk av Braille eMotion 40 med iOS-enheter 78

6.2.7 Bruk Braille eMotion 40 med TalkBack for Android. 78

6.3 Terminalmodus utklippstavle 79

7 Dokumentleser 80

7.1 Generell navigasjon i dokumenter 80

7.2 Filmeny 80

7.3 Rediger-meny 81

7.4 Gå til meny 81

7.5 Les-menyen 82

7.6 Merkemeny 82

8 DAISY-spiller 83

8.1 Oppsett av DAISY-spilleren 83

8.2 Filmeny 85

8.3 Dokumentmeny 85

8.4 Merkemeny 86

8.5 Overskriftsmeny 87

8.6 Notater-meny 87

9 Mediespiller 87

9.1 Oppsett av mediespiller 88

9.2 FILMENY 89

9.3 Avspillingsmenyen 90

9.4 Posisjonsmenyen 91

9.5 Merkemeny 91

9.6 Innstillingsmeny 92

9.7 Spill av lydbøker 92

9.8 Spill av i bakgrunnen 93

10. Bibliotektjenester 94

10.1 MERKNAD 94

10.2 BookShare-nedlasting 95

10.2.1 Start BookShare-nedlasting 96

10.2.2 BookShare hoveddialog 97

10.2.3 Søkeresultater for bøker 97

10.2.4 Søk etter tidsskrifter 98

10.2.5 Søke i leselister 99

10.2.6 Søk i oversikten 100

10.2.7 Menyene 100

10.3 Andre tjenester 101

11. Verktøy 102

11.1 Taleopptaker 102

11.1.1 Opprette opptak 103

11.1.2 Opprette DAISY-opptak 104

11.1.3 Spill av individuelle opptak 104

11.1.4 Opptaksinnstillinger 105

11.2 Kalkulator 106

11.2.1 Generelle funksjoner 107

11.2.2 Brøkregning 108

11.2.3 Minnefunksjoner 108

11.2.4 Sinusfunksjoner 110

11.2.5 Cosinusfunksjoner 110

11.2.6 Tangentfunksjoner 110

11.2.7 logaritmiske funksjoner 111

11.2.8 Konvertering av enheter 111

11.2.9 Kopier til utklippstavlen 112

11.2.10 Returformel 113

11.2.11 Innstillinger 113

11.3 Vis tid og dato 113

11.4 Alarm (vekkerklokke) 114

11.5 Stoppeklokke 116

11.6 Sikkerhetskopiering/gjenoppretting av minnepinne 117

11.7 Formatering 118

11.8 Angi sovetid 119

11.9 Oppgrader Braille eMotion 40-fastvare 120

11.9.1 Oppgradering av Braille eMotion 40-fastvare via Internett 121

11.9.2 Oppgradere Braille eMotion 40-fastvare fra en disk 122

12. Få hjelp 123

13 Tastaturkommandoer for tilkoblinger 124

13.1 Generelle kommandoer for tilkoblinger 124

13.2 Kommandoer for JAWS for Windows 125

13.2.1 Generelle kommandoer 125

13.2.2 Navigasjons- og valgkommandoer 126

13.2.3 Kommandoer for å sette opp tale og punkt 127

13.2.4JAWS-kommandoer 129

13.3 Kommandoer for NVDA 129

13.3.1 Opprinnelig NVDA-tastaturoppsett 129

13.3.2 Generelle HID-punktskriftkommandoer 131

13.4 Kommandoer for VoiceOver for MAC 132

13.4.1 Generelt og navigasjon 132

13.4.3 VoiceOver og element 133

13.5 Kommandoer for iOS: 134

13.5.1 Generelt og navigasjon 135

13.5.2 Lesing og redigering 136

13.5.3 VoiceOver og element 137

13.6 Kommandoer for Android 138

13.6.1 Generelle kommandoer 138

13.6.2 Navigering og tekstvalg 140

14. Tastaturkommandoer for interne programmer 140

14.1 Vanlige snarveier 140

14.2 Hurtigstartkommandoer 143

14.3 Filbehandling 145

14.3.1 Kommandoer for listen over filer og mapper 145

14.3.2 Kommandoer på Fil-menyen 145

14.3.3 Kommandoer i redigeringsmenyen 146

14.3.4 Vis menykommandoer 146

14.4 Notisblokkkommandoer 147

14.4.1 Kommandoer på Fil-menyen 147

14.4.2 Kommandoer i redigeringsmenyen 147

14.4.3 Vis menykommandoer 148

14.4.4 Gå til-kommandoer 148

14.4.5 Les kommandoer 149

14.4.6 Oppsettkommandoer 149

14.4.7 Diverse snarveier 149

14.5 Dokumentleserkommandoer 150

14.5.1 Filkommandoer 150

14.5.2 Redigeringskommandoer 150

14.5.3 Les kommandoer 151

14.5.4 Gå til menykommandoer 151

14.5.5 Etikettkommandoer 151

14.6 Kommandoer for DAISY-spilleren 152

14.6.1 Les kommandoer 152

14.6.2 Navigasjonskommandoer 153

14.6.3 Kommandoer for merknader og notater 154

14.7 Mediespillerkommandoer 154

14.7.1 Filkommandoer 154

14.7.2 Avspillingskommandoer 155

14.7.3 Kommandoer for merker og posisjon 156

14.7.4 Snarveier for avspillingsinformasjonsfanen 156

14.7.5 Snarveier i spillelisten 157

14.7.6 Kommandoer for bakgrunnsavspilling 157

14.8 Kommandoer for bibliotektjenester 157

14.8.1 MERKNAD 157

14.8.2 Nedlasting av BookShare 158

14.9 Kommandoer for verktøy 158

14.9.1 Stemmeopptakerkommandoer 158

14.9.2 Kalkulatorkommandoer 159

14.9.3 Kommandoer for alarm 160

14.9.4 Stoppeklokke 160

14.10 Kommandoer for innstillinger 160

14.10.1 Still inn tid og dato 161

14.10.2 Bluetooth-kontroll 161

14.10.3 Sikkerhetskopiering/gjenoppretting av personlige innstillinger 162

# 1. Introduksjon

## 1.1 Hva er Braille eMotion 40?

Braille eMotion er en smart leselist fra merket HIMS, utviklet og produsert av SELVAS Healthcare for blinde og svaksynte. Braille eMotion 40 har et bredt spekter av kraftige funksjoner som inkluderer følgende:

1. Bruk Braille eMotion 40 som en USB- eller Bluetooth-leselist med en kompatibel skjermleser som SUPERNOVA, DOLPHIN SCREENREADER, JAWS, NVDA, Microsoft Narrator , VoiceOver for Mac og iOS, og TalkBack for Android.
2. Les TXT-, BRF-, RTF-, PDF-, EPUB- og Microsoft Word-filer.
3. Ta notater eller opprett enkle dokumenter med notisblokken.
4. Spill av lyd og video med mediespilleren.
5. Les DAISY-tekstbøker og lydbøker.
6. Finn og last ned innhold fra flere elektroniske biblioteker.
7. Utfør vitenskapelige og grafiske beregninger og still inn alarmer og tidtakere.
8. Lag opptak av høy kvalitet med de innebygde stereomikrofonene eller et USB- headset .

## 1.2 Fysisk omvisning

For å få mest mulig ut av din Braille eMotion 40, er det viktig at du gjør deg kjent med de forskjellige knappene og tilkoblingene og lærer deg funksjonen deres. Denne delen vil hjelpe deg å bli kjent med din Braille eMotion 40.

Plasser Braille eMotion på et bord med leselisten vendt mot deg.

### 1.2.1 Overside

På toppen av Braille eMotion 40, nær baksiden, finner du de 8 punkttastene med en horisontal knapp i midten. Til venstre for den horisontale knappen er punkt 1, 2, 3 og Backspace (slett bakover) eller punkt 7. Til høyre for den horisontale knappen er punkt 4, 5, 6 og Enter eller punkt 8. Den horisontale knappen i midten brukes alene til å endre forkortelsesnivået og sammen med andre taster til å endre inndatainnstillinger, for eksempel punktskrift eller bytte til og fra terminalmodus.

Over og til venstre for Backspace er det tre små firkantede taster, som er merket med blindeskrift. Tasten lengst til venstre er merket med en w. Den brukes til å kontrollere Wi-Fi (trådløst nettverk). Trykk kort på Wi-Fi-tasten for å slå trådløst nettverk av eller på. Trykk lenge for å åpne dialogboksen for Internett-oppsett. Til høyre for Wi-Fi-tasten er Bluetooth-tasten, merket med en b. Den fungerer på samme måte som Wi-Fi-tasten. Et kort trykk slår Bluetooth av eller på, og et langt trykk åpner Bluetooth-administrasjon. Til høyre for Bluetooth-knappen er tilkoblingsknappen. Den er merket med en c (for connection). Trykk kort på tilkoblingsknappen for å åpne tilkoblingsmodus og gå tilbake til din siste tilkoblede enhet. Trykk lenge for å gå inn i tilkoblingsmenyen.

Til høyre for Enter-tasten er det en større firkantet knapp med avrundede hjørner. Dette er av/på-knappen. Når eMotion kjører, kan du trykke kort på denne knappen for å vekke enheten fra hvilemodus. Når enheten er på , kan du trykke og holde inne knappen for å vise strømalternativene. Hold av/på-knappen nede i 10 sekunder for å tvinge frem en omstart hvis enheten ikke reagerer.

Til venstre og høyre for tastaturet finner du de rektangulære gitter for stereohøyttalerne.

Under punkttastaturet finner du punktcellene. Over displayet er det 40 markørhentere, som tilsvarer de 40 punktcellene. Når du redigerer dokumenter, kan du bruke disse tastene til å flytte markøren til den tilsvarende punktcellen. Markøhenterene brukes også som snarveier for å navigere gjennom lister eller grupper av felt i visse sammenhenger. Det er plassert en prikk på hver femte markørtast for å lette orienteringen.

Det er to knapper i hver ende av leselisten. Dette er tastene for bla opp og bla ned. Navigasjonstastene brukes til å bla gjennom menyer, felt, lister eller tekst i leselisten. Du kan bruke navigasjonstastene til å bla gjennom en skjerm, et avsnitt, en linje, en setning eller et tegn. Du kan angi hvordan navigasjonstastene fungerer i leselistens innstillinger. (Se kapittel 3.)

Under punktcellene er det et litt skrånende område nær midten av enheten. Dette området inneholder tre taster. Fra venstre til høyre er de Ctrl-tasten, mellomromstasten og Alt-tasten.

### 1.2.2 Forkant

Forkanten inneholder flere forskjellige knapper. Fra venstre til høyre finner du venstre piltast, F1, F2, venstre stereomikrofon, hjemtast, høyre stereomikrofon, F3, F4, høyre piltast og Micro-SD-kortleseren. Sammen med andre taster bruker du venstre og høyre piltast til å kontrollere ulike aspekter ved navigasjonen. Ved å trykke på dem individuelt rulles leselisten, akkurat som ved å bruke venstre eller høyre rulletast. Hvor langt du ruller kan angis under leseinnstillinger. Du kan endre hvor langt du vil rulle fra hvor som helst ved å trykke på begge piltastene samtidig. Trykk på en av piltastene sammen med venstre eller høyre rulletast for å velge hvilken enhet de respektive rulletastene skal navigere til. Funksjonstastene, F1-F4, utfører forskjellige funksjoner avhengig av hvor du er på enheten. De er beskrevet i de følgende kapitlene i denne håndboken.

Midt på fremsiden er det et utstikkende område. Det inneholder Hjem-knappen med stereomikrofoner på hver side. Et kort trykk på Hjem-knappen åpner hovedmenyen fra hvor som helst på enheten, unntatt i terminalmodus. To korte trykk på Hjem-knappen åpner oppgavebehandlingen. Tre korte trykk på Hjem-knappen slår tale av og på. Du kan låse og låse opp tastaturet ved å trykke og holde inne Hjem-knappen i 3 sekunder.

Lengst til høyre på forkanten er det et spor hvor du kan sette inn et Micro-SD-kort hvis du trenger ekstra lagringsplass. Skyv Micro - SD- kortet inn i sporet til du kjenner at det klikker på plass. For å løsne det, trykk det forsiktig og slipp det deretter.

Kortet spretter så langt ut at du kan gripe det med fingrene og ta det ut.

### 1.2.3 Høyre kant

Høyre side av Braille eMotion 40 inneholder USB-C-porten, hodetelefonkontakten og knappene for stemmekontroll og lydstyrke. USB-C-porten nærmest baksiden av enheten brukes til å lade og drive enheten, men også til å koble til en PC hvis du vil bruke enheten som leselist eller overføre data. Bruk 3,5 mm- kontakten hvis du vil koble til hodetelefoner eller en ekstern høyttaler.

Etter hodetelefonkontakten er stemmekontrollknappen. Stemmekontrollknappen lar deg raskt justere hastighet, lydstyrke og tonehøyde på talesyntese, samt avspillingshastighet, equalizer og lydstyrke under avspilling. Du kan bla gjennom innstillingene ved å trykke gjentatte ganger på stemmekontrollknappen, og deretter bruke lydstyrkeknappene til å endre den valgte innstillingen. Som standard vil lydstyrkeknappene øke eller redusere lydstyrken på det du lytter til. Hvis du lytter til musikk eller bøker, vil knappene justere lydstyrken på musikken eller boken. Hvis du leser en DAISY-bok med tekst eller en dokumentfil, vil de justere lydstyrken på lesestemmen. Hvis du er i en meny eller liste, vil lydstyrkeknappene som standard kontrollere hovedlydstyrken i eMotion .

Langt trykk på lydstyrke ned for å høre batteristatus. Langt trykk på lydstyrke opp for å høre dato og klokkeslett. Langt trykk på stemmekontrollknappen for å tilbakestille tale- og lydinnstillinger i gjeldende kontekst.

### 1.2.4 Venstre kant

Venstrekanten av Braille eMotion 40 inneholder opptaksknappen og USB-C-vertsporten.

Knappen nærmest bakkanten er opptaksknappen. Trykk kort på opptaksknappen for å åpne stemmeopptaker-appen. Trykk lenge for å starte et nytt opptak.

Nærmere forkanten av enheten er det en USB-A-vertsport hvor du kan koble til en harddisk eller et QWERTY-tastatur og USB-lydenheter.

Gratulerer! Du har nå blitt kjent med de grunnleggende funksjonene, knappene og kontaktene på din Braille eMotion 40. Resten av manualen beskriver hver funksjon mer detaljert for å hjelpe deg med å få mest mulig ut av din Braille eMotion 40.

## 1.3 Maskinvarespesifikasjoner

1. Operativsystem: Android™ 12

2. Intern lagring: 64 GB UFS 2.1 (omtrent 43 GB tilgjengelig for brukeren).

3. RAM: 4 GB LPDDR4X.

4. CPU: Octa (4 x 2,0 GHz Kryo Gold, 4 x 1,8 GHz Kryo Silver)

5. Batteri: Li-ion 3,8 V, 5000 mAh (innebygd).

6. Batterilevetid: omtrent 20 timer med både punkt og tale og middels lydstyrke på den interne høyttaleren.

7. Tastatur: 9-tasters Perkins-stil punkttastatur, Ctrl og Alt, 4 funksjonstaster, 40 piltaster, 4 navigasjonstaster, to piltaster, Hjem-knapp og inndatavelgerknapp.

8. Punktceller og markørhentere : 40 stykker.

9. Trådløs :　 Wi-Fi 802.11a/b/g/n/ac, dobbeltbånd ; Bluetooth 5.0 (HID, A2DP, HFP)

10. Grensesnitt: 1 stykk USB C, 1 stykk USB A, 1 micro SD-kortspor (støtte for FAT32 og exFAT )

11. Lyd: Interne stereohøyttalere, stereohodetelefonkontakt.

12. Stemmeopptak: Innebygde MEMS-mikrofoner, hodesett /USB-mikrofon.

13. Vibrator: installert.

## 1.4 Minne i Braille eMotion 40

Braille eMotion har 4 GB RAM (tilfeldig adgang minne) og 64 GB flashminne. RAM er minne som brukes til å kjøre programmer. RAM er også en midlertidig lagring for programdata eller åpne dokumenter. Data i RAM-minnet går tapt hvis batteriet går tomt og du ikke kobler enheten til laderen. Data i RAM-minnet går også tapt når enheten starter på nytt av en eller annen grunn. Dette betyr at hvis du har et åpent dokument som du ikke har lagret, vil endringene dine gå tapt.

# 2. Grunnleggende funksjoner i Braille eMotion 40

## 2.1 Slik skriver du inn kommandoer

Kommandoene for å bruke Braille eMotion 40 består av forskjellige kombinasjoner av punkttaster og funksjonstaster. I denne håndboken betyr "-" (bindestrek) at tastene må trykkes ned samtidig. For eksempel betyr mellomrom-z at du må trykke mellomrom og z samtidig. Håndboken inneholder også uttrykk som mellomrom-2-4-6. Dette betyr at mellomromstasten og punkt 2, 4 og 6 må trykkes ned og slippes samtidig.

Hvis du er i en meny eller dialogboks og markøren er på kommandoen du vil utføre, kan du utføre de fleste kommandoer ved å trykke Enter (punkt 8). For å avbryte en funksjon eller lukke et program eller en meny og gå tilbake til forrige posisjon, trykk Mellomrom-z

### 2.1.1 Grunnleggende alarmer og meldinger

Det finnes situasjoner der Braille eMotion 40 varsler deg om ting du har bedt enheten om å «passe på».

Systemmeldinger i Braille eMotion 40 vises og leses opp, og forsvinner automatisk når du trykker på en tast eller etter et visst antall sekunder. Når du for eksempel kobler Braille eMotion 40 til en stikkontakt, leser Braille eMotion 40 opp meldingen «Lader tilkoblet». Når du kobler den fra, sier Braille eMotion 40 «Lader frakoblet». Du kan bestemme hvor lenge systemmeldinger vises i displayet under punktskriftinnstillinger.

## 2.2 Menyoppsett

Menyene i Braille eMotion 40 gir deg en liste over programmer, handlinger eller innstillinger du kan velge mellom. Hvis et menyelement inneholder en undermeny, vil det gi deg en ny liste med alternativer.

Når du bruker et program på Braille eMotion 40, kan du vise programmenyen ved å trykke mellomrom-m eller F2. Trykk på bla opp eller mellomrom-1 for å gå til forrige menyelement, og trykk på bla ned eller mellomrom-4 for å gå til neste menyelement.

For å gå til det første elementet i menyen, trykk mellomrom-1-2-3. For å gå til det siste elementet i menyen, trykk mellomrom-4-5-6. Når du er ved det første elementet i en undermeny, kan du gå tilbake til hovedmenyen med Tilbake . Trykk mellomrom-r for å gjenta det gjeldende elementet. Trykk Enter for å åpne en undermeny eller utføre det gjeldende elementet.

Du kan også raskt hoppe til og kjøre et menyelement ved å trykke på snarveistasten for menyelementet. Ofte kan menyelementer også kjøres med en snarveitast, umiddelbart og direkte fra der du er i et program.

Snarveier vises i parentes etter navnet på menyelementet. Snarveier består vanligvis av en spesialtast, for eksempel Enter (punkt 8), mellomrom eller tilbaketast (punkt 7), som må trykkes ned samtidig med en bokstav- eller punktumkombinasjon. Dette vises etter snarveien.

Hvis du for eksempel er i Notisblokk-programmet og trykker Mellomrom-m eller F2 for å gå inn i menyen, og deretter trykker Enter på Fil-menyvalget, vil du høre «Ny (n) undermeny Mellomrom-Enter-n». Ordet «Ny» er menyvalget. Du kan trykke bokstaven n for å gå til Ny etter at du har åpnet Fil-menyen. Trykk Mellomrom-Enter-n for å aktivere Ny-kommandoen direkte fra et dokument i Notisblokk. N er snarveistasten og Mellomrom-Enter-n er en hurtigtast. Det er viktig å merke seg at noen hurtigtastkommandoer er generelle, og dermed vil fungere fra hvor som helst på maskinen, mens noen hurtigtaster er spesifikke for det enkelte programmet. Hvis du for eksempel vil aktivere menyvalget «Ny» i Notisblokk, kan du ikke gjøre det ved å trykke Mellomrom-Enter-n mens du er i hovedmenyen. Du må være i Notisblokk for at Mellomrom-Enter-n skal aktivere Ny-kommandoen. Men hvis du vil vise dato og klokkeslett, kan du gjøre det hvor som helst på enheten ved å trykke Mellomrom-t. Mellomrom-t er en global snarvei.

La oss begynne med å gå gjennom de forskjellige menyene. Først slår du på enheten, som forklart i kapittel 1. Åpne nå hovedmenyen ved å trykke på Hjem-tasten. Programmer-menyen er hovedmenyen til Braille eMotion 40. Du kan få tilgang til alle programmer, verktøy, innstillinger og hjelp fra denne menyen.

Hovedmenyen består av sju programmer: eMotion , Filbehandling, Notisblokk-tilkoblinger, Dokumentleser, DAISY-spiller og Mediespiller, samt fire undermenyer: Bibliotektjenester, Verktøy, Innstillinger og Hjelp.

Det første elementet i hovedmenyen er eMotion . Hvis du trykker mellomrom-4, vil neste menyelement vises (og leses opp). Hvis du fortsetter å trykke mellomrom-4, vil du fortsette nedover gjennom programmenyen ett element om gangen. Når du kommer til bunnen av listen, vil Hjelp-menyelementet vises. Dette er det siste elementet i programmenyen.

Du kan også raskt hoppe til Hjelp-menyelementet ved å trykke Mellomrom-4-5-6 når du ser eMotion- menyelementet . Trykk Mellomrom-1-2-3, så hopper Braille eMotion 40 tilbake til starten. Trykk Enter på elementet du vil kjøre eller åpne. Hvis du er i en undermeny og vil gå tilbake til hovedmenyen, trykker du Mellomrom-e eller F4.

Menyen Bibliotektjenester inneholder elementene MERK, BookShare- nedlasting og Valgfrie tjenester.

Verktøy-menyen inneholder elementene Taleopptaker, Kalkulator, Vis tid og dato, Alarm, Stoppeklokke, Sikkerhetskopier/gjenopprett minnepinne, Formater, Hviletid og Oppdater Braille eMotion 40-fastvare.

Innstillingsmenyen inneholder punktinnstillinger, Taleinnstillinger, Generelle innstillinger, Angi tid og dato, Internett-oppsett, Bluetooth-kontroll, Sikkerhetskopierings-/gjenopprettingsinnstillinger, Komme i gang-veiledning og Tilbakestill innstillinger i Braille eMotion 40.

Hjelp-menyen inneholder elementene Brukerhåndbok og Informasjon. Brukerhåndbok-elementet åpner en versjon av brukerhåndboken for Braille eMotion 40 som du kan navigere gjennom. Informasjonsdialogboksen gir informasjon om opphavsrett, versjonen av Braille eMotion 40, samt versjonen av operativsystemet og Braille eMotion. 40s fastvare samt annen nyttig informasjon som MAC-adresse og nøkkelnummer . Når informasjonsdialogboksen er åpen, kan du lagre informasjonen i en fil ved å trykke Tab for å komme til Lagre-knappen og deretter trykke Enter. Enheten vil varsle deg om at informasjonen er lagret, og du kommer tilbake til Lagre-knappen. Den lagrede filen heter "bs-information.txt" og ligger i roten av flash-stasjonen for enkel tilgang.

Hvis du vil ha mer informasjon om et spesifikt program, kan du se avsnittet om det aktuelle programmet i håndboken.

Hjem-kommandoen for å komme til programmenyen er et eksempel på en global snarvei. Dette betyr at når du trykker på Hjem, kommer du direkte til hovedmenyen, uansett hvor du er i Braille eMotion 40.

Det finnes også hurtigtaster som kan brukes til å starte de fleste programmer på Braille eMotion 40. De består vanligvis av F1 eller F3 etterfulgt av en bokstav eller en kombinasjon av punktum. Disse hurtigtastene starter umiddelbart det tilknyttede programmet, uansett hvor du er på Braille eMotion 40. Se kommandooversikten for en fullstendig liste over hurtigtaster.

### 2.2.1 Symboler for felt

Braille eMotion 40 bruker forskjellige symboler for å vise hvilken type felt eller kontroll som er aktiv, for eksempel listeelementer, menyelementer eller redigeringsfelt. Disse symbolene kan vises før eller etter teksten, eller de kan slås av helt. Du kan bestemme dette ved å bruke innstillingen Kontrollinformasjon i Generelle innstillinger. Hvis for eksempel Feltinformasjon er satt til "før" og du åpner menyen i Notisblokk, vil Braille eMotion 40 vise "mn Filer (f) undermeny".

Tabellen nedenfor viser de ulike felttypene og symbolene som brukes for å vise dem.

Navn

Symboler

Kommentarer

Meny

MN

En meny som kan ha undermenyer.

menyelement

MI

Et element i menyen som ikke er en undermeny.

listeelement

LI

Et emne/element som er en del av en liste.

Rediger felt

EB

Etter dette symbolet vises navnet på redigeringsfeltet. Innholdet i redigeringsfeltet vises etter feltnavnet. Redigeringsfelt med symbolet EB består av bare én linje og brukes for eksempel til å søke etter tekst.

Flerredigeringsfelt​

MEB

Dette indikerer et redigeringsfelt med flere linjer .

datamaskinredigering​

CE

Et redigeringsfelt der du skriver 8-punkts datapunktskrift. Brukes for eksempel til å skrive inn filnavn.

kombinasjonsboks

CB

Representerer en kombinasjonsboks der du kan velge alternativer med rulletastene.

Eks.: Feltet «filtype» i den åpne dialogboksen i Notisblokk.

Rediger kombinasjonsboksen

ECB

Her kan du velge med blatastene eller skrive direkte.

Eks.: Filnavn I den åpne dialogboksen i Notisblokk.

spørreknapp

PB

Følger spørsmål der du kan svare ja eller nei. Du kan velge mellom «Ja» og «Nei» med mellomrom eller tilbaketast .

(Eks: når du avslutter notisblokken, " Pb Lagre: Ja)

Statisk

ST

Statisk felt med tekst som ikke kan redigeres.

For eksempel: st unnamed.txt (i notisblokken).

Symbolene viser hvilke inndatafelt eller menyer du jobber med. Hvis du for eksempel ser symbolene mn , mp eller le, vet du at du kan navigere opp og ned mellom elementene med navigasjonstastene eller mellomrom-1 og mellomrom-4. Hvis du ser symbolene eb, ecb eller meb , er du i et inndatafelt der du kan skrive tekst. Hvis du ser symbolet kn, kan du aktivere knappen med Enter.

## 2.3 Bruk av funksjonstastene

Det er fire funksjonstaster på Braille eMotion 40. Du kan bruke funksjonstastene til å åpne menyer, avbryte oppgaver eller navigere mellom emner.

F1 åpner søket etter filer fra hvor som helst på enheten, og brukes også til å åpne programmer i kombinasjon med andre taster.

F2 brukes til å åpne den spesifikke menyen for programmet på Braille eMotion 40 du er i (tilsvarende å trykke på alt-tasten på en Windows-datamaskin).

* Som tidligere forklart, kan du også gjøre dette med mellomrom-m.

F3 fungerer som Tab (Mellomrom-4-5). Mellomrom-F3 tilsvarer Shift-Tab (Mellomrom-1-2). F3 brukes også sammen med andre taster for å åpne Braille eMotion 40-programmer.

F4 fungerer som Escape-tasten på en datamaskin. Du kan også bruke «Mellomrom-e». Merk at Escape ikke avslutter et program, i motsetning til mellomrom-z. Escape brukes til å avslutte menyer og dialogbokser.

Du kan bruke funksjonstastene i kombinasjon til diverse andre ting. F1–F2 fungerer som Page Up-tasten på en datamaskin. F3–F4 fungerer som Page Down-tasten. F1 og F4 åpner samtidig listen over aktive programmer, oppgavelinjen. F2–F3 veksler mellom kjørende programmer (som Alt-Tab på en datamaskin). Oppgavelinjen og veksling mellom programmer forklares mer detaljert i avsnitt 2.8.

Tastene til venstre og høyre for mellomromstasten er Ctrl ( Ctrl ) og Alt. Dette er fordi tastene fungerer som Ctrl og Alt på et QWERTY-tastatur i terminalmodus. Du kan bruke disse tastene til å utføre hurtigtaster der de er relevante. I Braille eMotion- applikasjoner fungerer Ctrl og Alt som mellomrom-1 og mellomrom-4. Dette betyr at du kan bruke dem som alternative taster når du blar gjennom menyer og lister.

Som forklart i innledningen, har Hjem-knappen midt på fronten flere funksjoner. Trykk den hvor som helst utenfor Terminal-modus for å få tilgang til hovedmenyen. Trykk den to ganger i rask rekkefølge for å vise Jobbbehandling. Trykk den tre ganger i rask rekkefølge for å slå tale av eller på. Trykk den i mer enn tre sekunder for å låse eller låse opp tastaturet. Når du er i Terminal-modus, vil Hjem-knappen vanligvis åpne startskjermen eller skrivebordet til den tilkoblede enheten.

"Senter"-knappen er plassert midt på tastaturet mellom punkt 1 og 4. Trykk kort på den for å endre gjeldende punktkode. Trykk sammen med Enter for å bytte til neste punktkode i sekvensen. Trykk sammen med Backspace for å bytte til forrige punktkode i sekvensen. Merk: Du kan også endre punktkoden under Punktinnstillinger, som beskrevet i neste kapittel. Senterknappen brukes også sammen med andre knapper for å kontrollere avspilling av bakgrunnsmedier.

Når du er i terminalmodus, vil midtknappen åpne utklippstavlen i terminalmodus. Midtknappen brukes også sammen med andre knapper for å bytte tilkoblinger, for eksempel leselister, og for andre tilkoblingsrelaterte funksjoner. Trykk på midtknappen sammen med mellomromstasten for å bytte mellom terminalmodus og de interne applikasjonene.

Markørknappene brukes sammen med andre knapper for å støtte ulike aspekter ved navigering, avspilling av bakgrunnsmedier og andre funksjoner. Hvis du holder nede en av markørknappene mens du trykker på venstre eller høyre rulletast, veksler du mellom navigasjonsalternativene for settet med rulletaster du trykker på. Hvis du trykker på en markørtast sammen med Enter, pauses avspilling eller opptak i bakgrunnen.

Trykk markørhenter sammen med F1 eller F3 for å gå tilbake i gjeldende navigasjonsenhet mens en mediefil spilles av i bakgrunnen. Trykk markørhenter sammen med F2 eller F4 for å gå fremover i gjeldende navigasjonsenhet under medieavspilling i bakgrunnen.

Bruk venstre markørknapp sammen med midtknappen for å bytte til forrige medianavigasjonsenhet. Bruk høyre markørknapp sammen med midtknappen for å bytte til neste medianavigasjonsenhet.

Ved å trykke på venstre markørknapp ruller du bakover i leselisten, og ved å trykke på høyre markørknapp ruller du fremover i leselisten. Mengden rulling kan stilles inn i leselistens innstillinger eller hvor som helst ved å trykke på begge markørknappene samtidig.

## 2.4 Strømforsyning og batteri

For å sjekke batteristatusen, trykk mellomrom-1-6 eller trykk lenge på lydstyrke-ned. Enheten vil vise følgende to typer informasjon:

1. Batterinivå: Uttrykt som en prosentandel av nivået når batteriet er fulladet.

2. Strømkilde (batteri eller vekselstrøm [USB C])

Hvis batterinivået faller under 15 %, vil Braille eMotion 40 vise batteristatusen på leselisten og varsle at det er mindre enn 15 % igjen. Hvis batterinivået faller under 5 %, vil du motta en advarsel, og Braille eMotion 40 vil automatisk slå seg av innen ett minutt med mindre du kobler enheten til strømnettet. Når nivået faller under 2 %, vil enheten automatisk slå seg av.

\*Merk: Hvis batteriet er helt flatt, vil ikke enheten starte. Når du kobler Braille eMotion 40 til strøm i denne tilstanden, vil du se en melding som sier at enheten lader og hvor mye strøm som er igjen i prosent. Dette er for å minne deg på at du må lade enheten i noen minutter før du kan starte den på nytt.

Vi anbefaler at du lader enheten til omtrent 5 % før du prøver å starte den. Når du ser ladestatusen, trykker du på og holder inne av/på-knappen i omtrent 5 sekunder.

Lad batteriet i minst 3 timer før du bruker Braille eMotion 40 for første gang. Du kan bruke enheten mens den lader, men hvis du gjør det, bør du lade i minst 3 timer for å sikre at batteriet er fulladet.

Braille eMotion 40 kan lades med en USB-C-lader. Den er kompatibel med Quick Charge-spesifikasjonen, og enheten skal lades på 2,5 timer. Ladetiden kan imidlertid variere avhengig av spesifikasjonene til laderen som brukes.

Braille eMotion 40 vil fungere i gjennomsnitt 20 timer på én lading. Dette kan imidlertid også variere mye hvis USB- eller Bluetooth-enheter er koblet til, eller hvis du spiller av media.

## 2.5 Justere lydstyrke og andre innstillinger.

Du kan bruke stemmekontrollknappen og lydstyrkeknappene på høyre side av Braille eMotion 40 til å justere lydstyrken for medieavspilling, menystemmen og lesestemmen. Du kan også bruke disse knappene til å endre andre innstillinger, for eksempel hastighet og equalizer for medieavspilling.

For å endre en innstilling, trykk gjentatte ganger på stemmekontrollknappen over lydstyrkeknappene til du kommer til innstillingen du vil endre. Bruk deretter lydstyrkeknappene til å øke eller redusere innstillingen du har valgt.

De spesifikke innstillingsalternativene avhenger av hvilken app du bruker i Braille eMotion 40, men de vil alltid inkludere hovedlydstyrken sammen med de kontekstspesifikke innstillingene. Du kan få tilgang til følgende innstillinger fra de tilsvarende stedene på Braille eMotion 40.

1. Fra hovedmenyen: Lydstyrke, hastighet og tonehøyde for menystemmen .
2. Fra mediespilleren: Medielydstyrke, avspillingshastighet og equalizer.
3. Ved avspilling av tekst DAISY og dokumenter: Lydstyrke, hastighet og tonehøyde på lesestemmen.
4. Under DAISY-avspilling av lyd: lydstyrke og hastighet på DAISY-avspillingen.

\*Merk: Etter 5 sekunder vil lydstyrkeknappene automatisk gå tilbake til standardinnstillingen, som er for å kontrollere lydstyrken på innholdet du lytter til. Du vet at dette har skjedd når Braille eMotion 40 avgir et kort pip for å indikere dette. Du kan tilbakestille alle tilknyttede innstillinger i gjeldende kontekst til standardverdiene ved å trykke lenge på talekontrollknappen.

Du kan trykke lenge på lydstyrke ned-knappen for å høre batteristatusen. Trykk lenge på lydstyrke opp-knappen for å høre gjeldende klokkeslett.

## 2.6 Bruk av tale og tegnsetting

Når du bruker Braille eMotion 40, kan du velge å lese kun med tale eller kun med prikker. Du kan også bruke tale og punkt samtidig. Du kan imidlertid ikke slå av både tale og punkt, da du ikke vil kunne motta varsler fra Braille eMotion 40. Bruk Backspace-F2 for å slå tale av eller på. Bruk Backspace-F3 for å slå punkt av eller på. Du kan også kontrollere disse innstillingene under Innstillinger for punktskrift og tale.

## 2.7 Skrive inn tekst

I et dokument, redigeringsfelt eller flerlinjers redigeringsfelt på Braille eMotion 40 kan du skrive enten med full eller forkortet skrift, 6-punkts eller 8-punkts. Som standard bruker enheten 8-punkts forkortet punktskrift, og du kan bruke vanlig 8-punktsskrift, selv når du skriver e-postadresser eller nettadresser. Men hvis du er i et felt merket som datamaskinredigering ( ce), må du bruke ren 8-punkts datamaskinpunktskrift.

## 2.8 Flere programmer samtidig ( multitasking )

Braille eMotion 40 kan kjøre mange programmer samtidig. Du kan for eksempel jobbe i Notisblokk mens du lytter til musikk og kopierer beregninger fra en kalkulator til et dokument samtidig. For å gjøre dette, åpne mediespilleren og spill av en musikkfil. Mens musikken spilles, trykk Hjem for å åpne hovedmenyen og start deretter Notisblokk.

Hvis du prøver å starte et program som allerede kjører, starter ikke Braille eMotion 40 en ny kopi av programmet, men plasserer deg i kopien av programmet som allerede kjører. For eksempel, mens du arbeider med et dokument kalt «notater», kan det være lurt å starte Filbehandler. Deretter finner du et dokument kalt «oppgaver» i fillisten og trykker Enter for å åpne det. Notisblokken åpnes ikke i en ny versjon, men dokumentet «oppgaver» åpnes i kopien av notisblokken der dokumentet «notater» allerede finnes. Du kan bytte mellom flere dokumenter som er åpne i samme kopi av notisblokken med F3 og Mellomrom-F3. Bytte mellom åpne dokumenter forklares mer detaljert i kapittel 6.

For å bytte mellom programmer som kjører, kan du trykke F1–F4 eller trykke raskt to ganger på Home-tasten for å åpne oppgavelisten. Oppgavelisten viser en liste over alle programmer som kjører. For å få tilgang til et av programmene, finner du det ganske enkelt i listen og trykker Enter. Du kan tvinge et program i listen til å lukkes ved å trykke mellomrom-d. For å lukke alle programmer, trykker du F3 for å komme til «Lukk alle»-knappen, og trykker deretter Enter eller mellomrom-Enter-d. Du kan også trykke mellomrom-Enter-d.

Hvis du har trykket på Home for å åpne hovedmenyen eller F1–F4 for å åpne oppgavelisten, men fortsatt ikke vil åpne et annet program, kan du gå tilbake til forrige posisjon med Escape (F4 eller Mellomrom-e).

Du kan bruke F2–F3 for å bytte mellom alle kjørende programmer uten å åpne oppgavelinjen. Dette ligner på å trykke Alt–Tab på en PC. Hvis du for eksempel har tre programmer kjørende og du er i program nummer to, vil et trykk på F2–F3 ta deg til program nummer tre. Hvis du trykker på F2–F3 igjen, vil du ta deg til program nummer én.

I dette tilfellet, hvis du trykker mellomrom-z for å lukke det gjeldende programmet, går du tilbake til det forrige programmet. Men hvis du bare kjører ett enkelt program, vil mellomrom-z lukke programmet og ta deg til hovedmenyen.

## 2.9 Låse tastaturet

Du kan låse tastaturet på Braille eMotion 40 for å forhindre utilsiktede tastetrykk. For å låse, trykk lenge på Hjem-tasten.

Når du har holdt nede Hjem-tasten lenge nok, vil eMotion pipe for å la deg slippe tasten. Braille eMotion 40 vil indikere at alle tastene er låst. Dette betyr at alle tastene er deaktivert, inkludert av/på-knappen.

For å låse opp tastaturet, trykk og hold inne Hjem-tasten igjen. Hjem-tasten er plassert ganske godt synlig på forsiden av enheten, og den kan derfor trykkes ned ved et uhell. Av denne grunn vil ikke tastaturlåsen aktiveres hvis du holder nede Hjem-tasten i mer enn fem sekunder. I dette tilfellet antar enheten at det lange trykket var en ulykke.

## 2.10 Enhåndsmodus​

Braille eMotion 40 har en enhåndsmodus for brukere som bare kan skrive blindeskrift med én hånd. Du kan slå enhåndsmodus av/på ved å trykke Mellomrom-Tilbake-1-2-3. Du kan også slå enhåndsmodus av og på i de generelle innstillingene.

Når énhåndsmodus er aktivert, kan du skrive tekst på følgende måter:

1. For å skrive et tegn kan du trykke på tastene i en hvilken som helst kombinasjon eller rekkefølge. Når du har trykket på alle nødvendige tastene, trykker du på mellomromstasten for å fullføre tegnet. For eksempel, for å skrive bokstaven h, kan du først trykke på punkt 1 og 2 sammen eller separat, og deretter punkt 5. Til slutt trykker du på mellomromstasten.

2. For å utføre en kommando som inneholder mellomrom, trykk mellomrom både før og etter kombinasjonen av punkttastene. Hvis du for eksempel vil trykke mellomrom-o, trykker du først mellomrom og deretter punktum 1, 3 og 5 i en hvilken som helst kombinasjon og rekkefølge. Trykk deretter mellomrom igjen.

3. For å utføre en kommando som inkluderer Backspace eller Enter, trykk på disse tastene før punktkombinasjonen. Trykk deretter på tastene som lager den riktige punktkombinasjonen. Til slutt trykker du på Mellomrom. For eksempel, for å trykke på Mellomrom-Enter-l, trykk først på Mellomrom, deretter Enter, og til slutt l (punkt 1-2-3). Trykk deretter på Mellomrom.

4. For å trykke på Mellomrom, Tilbaketast eller Enter, trykk på tasten etterfulgt av Mellomrom. Hvis du for eksempel vil lage et mellomrom mellom to ord, trykker du på Mellomrom to ganger.

Funksjonstaster og navigasjonstaster fungerer som normalt.

Hvis énhåndsmodus er aktivert, vil Braille eMotion 40 varsle deg hver gang enheten slås på, og fortelle deg også hvordan du slår den av.

## 2.11 Inndatamodus

Mens du skriver i et dokument, kan det være lurt å deaktivere navigasjonstastene, slik at du ikke ved et uhell flytter markøren i stedet for å skrive, spesielt hvis du skriver veldig raskt. Du kan slå på skrivemodus ved å trykke på Mellomrom - Tilbaketast -Enter-m mens du er i et dokument. Braille eMotion 40 sier «start skrivemodus».

Hvis du for eksempel trykker på mellomrom-4 mens inndatamodus er på, går du ikke ned til neste linje, men mellomrom og punktum 4 settes inn i dokumentet.

For å slå av inndatamodus, trykk Mellomrom- Tilbake -Enter-m igjen. Braille eMotion 40 sier «avslutt inndatamodus». Når inndatamodus er slått av, vil navigasjonskommandoene fungere normalt igjen.

## 2.12 Spesielle oppstartssekvenser

Braille eMotion 40 tilbyr diverse hurtigtaster for å starte enheten i forskjellige tilstander. Du kan for eksempel slå av eller på enhåndsmodus under oppstart eller ved å slå av tale. Disse oppstartssekvensene kan bare brukes når enheten er helt av, ikke når den bare er i hvilemodus.

Hvis du holder nede F1 mens du slår på enheten, vil den starte med dempet lyd. Hvis du holder nede F2 mens du slår på, vil den slå på lyden.

Hvis du holder nede F3 mens du slår på, starter enheten i enhåndsmodus . Hvis du holder nede F4 mens du slår på, slår du av enhåndsmodus .

Hold inne Hjem-knappen mens du slår på Braille eMotion 40 for å tilbakestille alle innstillinger. Hold inne F3 og F4 mens du slår på for å formatere den interne flash-stasjonen.

# 3. Tilpasse leselist

Når du mottar leselisten din, er en av de første tingene du bør gjøre å sette opp enheten slik at den fungerer slik du ønsker. Innstillinger-menyen lar deg sette opp leselisten din etter dine egne behov og preferanser.

For å åpne Innstillinger-menyen, trykk Hjem for å vise hovedmenyen. Trykk Mellomrom-4 til du kommer til Innstillinger, og trykk deretter Enter. Fra hovedmenyen kan du også trykke s for raskt å hoppe til og åpne Innstillinger-menyen.

Innstillingsmenyen inneholder følgende: Punktinnstillinger, Stemmeinnstillinger, Generelle innstillinger, Angi tid og dato, Internett-oppsett, Bluetooth-kontroll, Sikkerhetskopier/gjenopprett innstillinger, Komme i gang-veiledning og Tilbakestill Braille eMotion 40-innstillinger. De følgende avsnittene forklarer hvert av disse emnene mer detaljert.

Når du er i en innstillingsdialog, kan du navigere mellom innstillinger med Mellomrom-1 og Mellomrom-4. Du kan slå en innstilling av eller på, eller gå gjennom de ulike alternativene for en innstilling med Mellomrom eller Tilbaketast . For å lagre endringene, trykk Enter eller Tab til Bekreft-knappen og trykk Enter. Braille eMotion 40 vil fortelle deg at innstillingene er lagret, og du vil deretter bli returnert til der du var før. For å avbryte uten å lagre endringene, trykk F4, Mellomrom-e eller Mellomrom-z.

Mange av de forskjellige innstillingene i disse menyene har også globale hurtigtaster, slik at du kan endre dem fra hvor som helst på enheten. Når du har fokus på en innstilling, kan du trykke mellomrom-3-6 for å høre hurtigtasten du kan bruke i den gjeldende dialogboksen, samt den globale hurtigtasten, hvis en finnes.

Du kan også få tilgang til et utvalg av innstillinger fra hvor som helst på enheten ved å trykke mellomrom-o. Denne hurtigtasten gir deg et delsett av kategoriene: Punktinnstillinger, Stemmeinnstillinger og Generelle innstillinger. Uansett hvor du er på enheten, vil endring av disse innstillingene påvirke alt. Det er imidlertid også mulig å tilpasse lesestemmen spesifikt for Notisblokk, Dokumentleser og DAISY-spiller separat fra de generelle innstillingene. Du kan få tilgang til de programspesifikke innstillingene under Stemmeinnstillinger i Fil-menyen i hvert program.

## 3.1 Innstillinger for punktskirft

Dialogboksen Innstillinger for punktskrift inneholder følgende innstillinger: For hver innstilling vises snarveien i parentes, og hvis det finnes en snarvei, vises den i anførselstegn.

1. Leselist: (b). «Backspace-F3». Slår leselisten av og på.
2. Punktmarkør: (c). "F4-Bla opp". Bestemmer hvordan punktmarkøren vises på skjermen: alltid opp, blinkende eller av. Merk at markøren i de fleste situasjoner vises som punkt 7–8. Når du velger tekst, viser markøren slutten av valget med en blinkende g (punkt 1–2–3–4).
3. Åttepunktsmodus: (e) «F1-Bla ned». Slår åttepunktsmodus av/på.
4. Forkortelsesnivå for lesing og skriving: (g). Mellomrom-g eller midtre knapp. Lar deg velge hvilket forkortelsesnivå du vil bruke når du leser og skriver tekst: full skrift , forkortet skrift eller datastyrt punktskrift.
5. Bruk datapunktskrift: (i). "F2-F3-X". Lar deg bytte til datapunktskrift, uavhengig av hvordan forkortelsesnivået er angitt.
6. Punktkode: (c) "Midt- Backspace og Midt-Enter". Definerer reglene som brukes for å forkorte og fjerne forkortelser i punktskrift: norsk, UEB, tysk, fransk, spansk og italiensk. Når du velger punktskrift på et annet språk, kan du lese og skrive punktskrift i henhold til reglene for det språket. Punktskriftspråket påvirker også lister, kombinasjonsbokser og redigeringsfelt. Imidlertid forblir ledetekster, menyer, knapper og statiske felt på norsk.
7. Punkttabeller for pedagogisk bruk. Kun tilgjengelig hvis maskinen er satt til Unified. Engelsk blindeskrift (UEB). Med denne funksjonen kan du velge mellom flere forskjellige punktskifttabeller, som følger forskjellige undervisningsnivåer. De kan brukes til å lære engelske forkortelser. Når du velger en undervisningstabell, vil forkortelse og forkortelse bare forekomme på undervisningsnivået du har valgt. Som standard er denne funksjonen slått av. Dette betyr at alle forkortelser vil bli brukt til forkortelse og forkortelse hvis du velger forkortet UEB.
8. Visningstid for melding: (m). Bestemmer hvordan Braille eMotion 40 håndterer systemmeldinger: Ignorer, vent på tastetrykk, eller vis i 1–10 sekunder før meldingen forsvinner.
9. Venstre rulletaster: (l) "venstre rulle opp eller ned i forbindelse med venstre markørknapp". Bestem hvor langt rulletastene beveger seg: Visning, linje, tegn, avsnitt eller setning.
10. Høyre rulletaster: (l) "Høyre rulletast opp eller ned i forbindelse med høyre markørknapp". Velg hvordan de høyre rulletastene skal fungere (samme alternativer som ovenfor).
11. Markørtaster: (k) "Venstre markørtast - Høyre markørtast". Bestemmer navigasjonsfunksjonen til markørhenterene når de brukes alene. Gir de samme navigasjonsfunksjonene som de to settene med rulletaster ovenfor.

## 3.2 Stemmeinnstillinger

Dialogboksen Stemmeinnstillinger inneholder følgende innstillinger. For hver innstilling vises snarveien i parentes, og hvis det finnes en snarvei, vises den i anførselstegn.

1. Tale (v) «Backspace-F2». Slår tale av/på.
2. Stemmenavn (n). Bruk dette alternativet til å velge lesestemmen.
3. Bruk sekundær stemme (u). Bestemmer om tekster som inneholder flere språk skal leses høyt med en sekundær stemme under automatisk lesing.
4. Navn på sekundærstemme: (s). Lar deg velge hvilken stemme du vil bruke som sekundærstemme. \*Vises ikke hvis sekundærstemmen er slått av.
5. Snakk mens du blar: (s). Denne innstillingen lar deg bestemme om Braille eMotion 40 skal snakke mens du leser med blatastene.
6. Stemmelydstyrke: (l). Tilbake-F1 og Tilbake-F4. Skrur opp eller ned talen.
7. Talehastighet: (r). «Mellomrom-F1 og mellomrom-F4». Kontrollerer talehastigheten.
8. Tonehøyde: (t). Enter-F1 og Enter-F4. Justerer tonehøyden på talen i Braille eMotion 40.
9. Tegnsettingsnivå: (p). Bruk denne innstillingen til å velge hvordan Braille eMotion 40 leser tegnsettingstegn.
10. Tastaturekko: (k). Bestemmer hvordan Braille eMotion 40 uttaler det du skriver: Tegn og ord, tegn, ord eller av.
11. Store bokstaver: (u). Velg hvordan Braille eMotion 40 skal signalisere store bokstaver, enten når du skriver eller når du navigerer i tekst ett tegn om gangen: Av, si «store bokstaver» eller tegnhøyde.
12. Tall: (n). Bestemmer hvordan Braille eMotion 40 uttaler tall. Når denne innstillingen er på, uttales tall som hele tall. Når denne innstillingen er av, uttales tall som enkeltsifret.

\*Merk: Lydstyrke, hastighet og tonehøyde kan også justeres ved hjelp av stemmekontrollknappen og lydstyrkeknappene, som beskrevet i forrige kapittel.

For å installere flere stemmer, trykk F3 når du er i listen over alternativer, og trykk deretter Enter på Installer stemme-knappen. Du vil bli tatt til en liste over Vocalizer -stemmer som kan installeres på Braille eMotion 40. Bruk Mellomrom-1 og Mellomrom-4 for å navigere i listen, og trykk Enter for å installere gjeldende stemme.

Hvis du vil installere flere stemmer samtidig, trykker du på mellomromstasten i listen over stemmer på hver stemme du vil installere. Du kan deretter trykke på enter for å installere alle stemmene du har valgt.

## 3.3 Generelle innstillinger

1. Hovedlydstyrke: (v). Tilbake-Mellomrom-F1 og Tilbake-Mellomrom-F4 eller lydstyrkeknappene. Justerer hovedlydstyrken på enheten, inkludert systemlyder, lyd og tale.
2. Systemvarsler (a). Bruk denne innstillingen til å bestemme om Braille eMotion 40 skal varsle deg om ulike hendelser ved hjelp av lydsignaler, vibratorsignaler, begge deler eller ingen signaler.
3. Batterialarm: (b). Velg hvilket signal du vil ha når batteriet er lavt: Melding, lydsignal, Siste melding eller siste lydsignal.
4. Spill av lyd ved av/på: (p). Velg om du vil høre et lydsignal når du slår Braille eMotion 40 av eller på.
5. Hopp over blanke linjer: (e). Du kan velge om Braille eMotion 40 skal vise deg blanke linjer eller hoppe over dem.
6. Feltinformasjon: (i). Bruk denne innstillingen til å bestemme hvordan du skal få informasjon om de ulike felttypene, listeelementer, menyelementer, kombinasjonsbokser osv. Velg mellom Før, Etter eller Av.
7. Skjul passord: (p). Velg om du vil skjule tegnene i et passord mens du skriver dem.
8. Informasjon om hurtigtaster: (h). Bestemmer om hurtigtaster vises som bokstaver, punktmønstre eller er slått av.
9. Annonser snarveier: (s). Lar deg velge om Braille eMotion 40 skal lese snarveien for en funksjon når du støter på den.
10. Hvilemodus: (p). Gjør at Braille eMotion 40 sparer strøm ved å automatisk gå i dvalemodus etter en viss tid: På, Av eller Varsling. Kun aktiv når enheten går på batteristrøm.
11. Hviletid: (k). Bruk denne innstillingen til å velge hvor lenge enheten skal være inaktiv før den går i hvilemodus: 10 minutter, 40 minutter, 30 minutter.
12. Enhåndsmodus : (h). Med denne innstillingen aktivert kan du bruke Braille eMotion 40 med bare én hånd. Se avsnitt 2.10 for detaljert informasjon om enhåndsmodus .
13. Standard dokumenttype for Notisblokk: (q). Bestem standard dokumenttype for nye dokumenter du oppretter med Notisblokk: DOCX-dokument, Sense-dokument, Braille-dokument, DOC-dokument eller tekstdokument.
14. Automatisk synkronisering med tidsserver: (t). Med denne funksjonen kan du være sikker på at klokken i Braille eMotion 40 alltid er riktig, fordi den er satt til en atomklokke når Braille eMotion 40 er koblet til internett.
15. Tidsmelding: (t). Angir at Braille eMotion 40 skal lese opp tiden hvert 5. minutt, hvert 10. minutt, hver halvtime eller hver hele time.
16. Statusindikator: (p) Bestemmer hvilke signaler Braille eMotion 40 skal gi mens den åpner et dokument eller kopierer en fil: Stille (ingen indikasjon), Lydsignal (fortsatte signaler mens prosessen utføres) eller Melding (status vises i prosent).
17. Send lyd når tilkoblet: (b). Bestemmer om lyd skal sendes fra en tilkoblet enhet til eMotion når eMotion er tilkoblet som en Bluetooth-punktskriftleser.
18. Språk: (l). Denne innstillingen lar deg enkelt endre systemspråket på enheten din til en hvilken som helst fastvarelokalisering som er åpent tilgjengelig. \*Noen merknader: For øyeblikket må tegnsetting og tale endres separat via de respektive innstillingene. I tillegg må alle åpne programmer lukkes og åpnes på nytt før de vises på det endrede språket.

## 3.4 Angi tid og dato

For å stille inn den interne klokken i Braille eMotion 40, trykk Enter på Angi tid og dato i Innstillinger-menyen. Du kan også trykke t i menyen for å åpne dialogboksen «Angi tid og dato». Du kan vise dialogboksen Angi tid og dato fra hvor som helst på enheten ved å trykke F3-t.

Angi tid og dato er en dialogboks som består av følgende: Tidssone, Bruk sommertid, tidsformat, tid, datoformat , dato, synkroniser med tidsserver, en bekreft-knapp og en avbryt-knapp. Du kan navigere mellom disse feltene med F3 og mellomrom-F3.

Når du aktiverer dialogboksen «Angi tid og dato», blir du bedt om å velge tidssone. Du kan velge tidssone enten med mellomrom-4 og mellomrom-1 eller ved å skrive den første bokstaven i tidssonenavnet, f.eks. b for Brussel, København osv . Når du er ferdig, går du til neste punkt med F3.

Neste alternativ er «Tidsformat». Mulige innstillinger er 12-timers og 24-timers klokke. Du kan bytte mellom dem med Mellomrom-1 og Mellomrom-4.

Neste punkt er tid. Når du skriver tiden, skill timene og minuttene med mellomrom eller kolon.

Hvis du velger 12-timers format, vil du se «AM» og «PM» etter timene og minuttene. Når klokken er i 12-timers format, kan du stille inn AM og PM med mellomrom-x.

Tab-tasten går til datoformatfeltet . Du kan velge å vise datoer i enten kort eller langt format. I kort format vises datoen som tall, mens i langt format er månedene stavet ut i sin helhet. Du kan bytte mellom de to alternativene med mellomrom-1 og mellomrom-4.

Det neste feltet er datoen. Skriv datoen som dag/måned/år ( dd /mm/ åååå ). Bruk to sifre for dag og måned, og fire for året, atskilt med mellomrom eller skråstreker.

Det neste feltet (Synkroniser med tidsserver) brukes til å synkronisere med en tidsserver på Internett. Denne funksjonen er veldig praktisk hvis klokken går for fort eller for sakte. For at denne funksjonen skal fungere, må Braille eMotion 40 være koblet til Internett. Når du er koblet til Internett, kan du trykke Enter på knappen Synkroniser med tidsserver. Etter synkronisering vises riktig klokkeslett i feltet Tid. Den synkroniserte datoen vises også i feltet Dato.

Hvis du ikke vil angi dato og klokkeslett direkte, kan du bruke følgende kommandoer for å navigere.

Når du stiller inn tiden:

Gå frem én time: Mellomrom-4

Gå tilbake én time: Mellomrom-1

Gå frem 10 minutter: Mellomrom-5

Gå tilbake 10 minutter: Mellomrom-2

Gå frem ett minutt: Mellomrom-6

Gå tilbake ett minutt: Mellomrom-3

Når du setter datoen:

Gå til neste dag: Mellomrom-6

Gå til forrige dag: Mellomrom-3

Gå til neste uke: Space-5

Gå til forrige uke: Mellomrom-2

Gå til neste måned: Mellomrom-4

Gå til forrige måned: Mellomrom-1

Gå til neste år: Mellomrom-5-6

Gå til forrige år: Mellomrom-2-3

Når du er ferdig med å legge inn informasjonen, trykker du Enter for å lagre den, eller bruker Tab til å gå til Bekreft-knappen og trykker Enter.

## 3.5 Konfigurer internettforbindelse

Du kan bruke Internett-tilkoblingsoppsett for å koble Braille eMotion 40 til Internett via en trådløs tilkobling.

For å åpne dialogboksen, trykk Enter i Internett-oppsett eller trykk i fra Innstillinger-menyen i Braille eMotion 40. Du kan åpne Internett-tilkoblingsoppsett fra hvor som helst på enheten ved å trykke F3-i eller holde inne Wi-Fi-knappen.

### 3.5.1 Oppsett av trådløst nettverk

Før du prøver å koble til et trådløst nettverk, må du sørge for at trådløst nettverk er slått på. Du kan slå trådløst nettverk av eller på hvor som helst på Braille eMotion 40 ved å trykke kort på Wi-Fi-knappen. Når du velger dette alternativet, vil Braille eMotion 40 i tillegg automatisk slå på trådløst nettverk hvis det ikke allerede er slått på.

Dialogboksen Trådløse nettverk består av listen over tilgangspunkter, en Avansert-knapp, en Innstillinger-knapp og en Lukk-knapp. Du kan navigere mellom disse feltene med Tab (F3) og Shift-Tab (Mellomrom-F3). Hvis trådløst nettverk ikke er aktivert, finnes det ingen elementer i listen over tilgangspunkter.

Når trådløst nettverk er aktivert, viser denne listen de trådløse nettverkene som er innenfor rekkevidden til leselisten din. Listen viser navn, kryptering og signalstyrke for hvert tilgangspunkt. (Eksempel: Linksys, Kryptering: WEP, Signalstyrke: God.) Hvis det er mer enn ett tilgangspunkt i listen, kan du navigere mellom dem med mellomrom-1 og mellomrom-4. Finn tilgangspunktet du vil koble til, og trykk Enter. Hvis tilgangspunktet ikke bruker kryptering, sier Braille eMotion 40 «kobler til (navn på tilgangspunkt)». Hvis tilkoblingen er vellykket, vil du høre en tilkoblingstone. Hvis nettverket bruker kryptering, vil et redigeringsfelt for å skrive inn en nettverksnøkkel vises etter at du har trykket Enter. Skriv inn nettverksnøkkelen i 8-punkts data-braille og trykk Enter. Hvis du har konfigurert tilkoblingen riktig, sier Braille eMotion 40 «profil angitt».

Dialogboksen Avansert brukes til å redigere en eksisterende profil, opprette en ny profil manuelt eller vise innstillingene for en eksisterende profil. Hvis du trykker Enter på Avansert-knappen mens trådløst nettverk er aktivert, vil du se en liste over de trådløse profilene som er lagret på Braille eMotion 40.

Dialogboksen Avansert inneholder en liste over profiler, en tilkoblingsknapp, en legg til-knapp, en fjern-knapp, en egenskapsknapp og en lukk-knapp. Du kan navigere mellom disse feltene med F3 og mellomrom-F3. Du kan navigere i listen over profiler med mellomrom-1 og mellomrom-4. Trykk Enter for å aktivere en av knappene.

Bruk Legg til-knappen hvis du vil legge til en profil manuelt, spesielt når nettverksnavnet (SSID) er skjult og dermed ikke vises i listen over tilgangspunkter. Dialogboksen Legg til inneholder 6 felt.

1) Redigeringsfelt for datamaskin Nettverksnavn (SSID): Skriv inn nettverksnavnet her i 8-punkts blindeskrift.

2) Sikkerhet: Bruk mellomromstasten for å velge sikkerhetstypen som passer for nettverket ditt.

3) Siden de fleste nettverk bruker en eller annen form for sikkerhet, vil det neste feltet i tabulatorrekkefølgen sannsynligvis være Passord. Dette feltet vises ikke hvis du velger «Ingen» eller « Utvidet åpning». Skriv inn passordet med 8-punkts blindeskrift, og bruk Tab til neste felt.

4) Det neste feltet er en avmerkingsboks der du kan bestemme om du vil ha tilgang til ytterligere avanserte innstillinger. Hvis du krysser av for det, vil følgende felt vises i tabulatorrekkefølge:

A) IP -innstillinger: Bruk mellomromstasten for å velge mellom automatisk ( DHCP ) og manuell (statisk). Velg statisk hvis du trenger å angi en spesifikk IP- adresse for enheten din. Hvis du velger statisk, bruk Tab-tasten til å gå til de ekstra feltene og fyll ut informasjonen.

5) Bekreft-knapp: Trykk Enter på denne knappen for å lagre innstillingene.

6) Avbryt-knapp: Du kan trykke på denne knappen for å avbryte oppsettet.

For å fjerne en profil, velg den i listen og trykk på bokstaven r eller flytt til fjern-knappen og trykk på Enter.

For å vise informasjon om en profil, velg den og trykk deretter Enter på Egenskaper-knappen. I Egenskaper-dialogboksen kan du se gjennom eller endre innstillingene for en profil.

For å avslutte den avanserte dialogboksen, trykk mellomrom-e eller mellomrom-z.

I Innstillinger-dialogboksen kan du angi hvordan Braille eMotion 40 skal skanne etter og oppdage trådløse nettverk. Bruk mellomromstasten for å endre innstillingene i dialogboksen, og trykk Enter for å lagre innstillingene.

Den første innstillingen lar deg velge om du vil slå på det trådløse nettverket automatisk. Den andre innstillingen lar deg velge om du vil motta et varsel når et nettverk er tilgjengelig.

## 3.6 Bluetooth-kontroll

Braille eMotion 40 er utstyrt med Bluetooth, slik at du kan koble den til Bluetooth -hodesett og høyttalere uten behov for ledninger. Du kan også bruke Bluetooth til å koble Braille eMotion 40 som en leselist til en kompatibel skjermleser (se kapittel 6). I motsetning til vanlige trådløse nettverk fungerer disse nettverkene bare innenfor en avstand på 10 meter eller mindre. Med Bluetooth kan du utveksle ulike typer informasjon over denne trådløse tilkoblingen.

Du kan slå Bluetooth av/på hvor som helst på enheten ved å trykke på Bluetooth-knappen øverst til venstre på tastaturet.

For å starte Bluetooth-administrasjon fra hovedmenyen, gå til Innstillinger og trykk Enter. Finn deretter Bluetooth-administrasjon og trykk Enter. Du kan også trykke F3-m hvor som helst på enheten for å starte Bluetooth-administrasjon.

### 3.6.1 Listen over Bluetooth-enheter

Når Bluetooth-kontrollen startes, vil du åpne en dialogboks med to felt, en liste over parede enheter og en skanneknapp for å søke etter tilgjengelige enheter. Hvis du har et Bluetooth- hodesett i nærheten , vil Braille eMotion 40 derfor prøve å finne det. Det kan ta 30–40 sekunder å oppdage alle Bluetooth-enheter. Braille eMotion vil søke etter enheter. Skjermen vil fylles med fulle prikker for å indikere statusen til skanningen.

Når Braille eMotion 40 finner en Bluetooth-enhet, viser den navnet på enheten.

* Merk: Mens Braille eMotion 40 søker etter Bluetooth-enheter, kan den ikke reagere på tastetrykk. Dessuten kan du ikke avbryte søket når det har startet. Du må vente til det er fullført før Braille eMotion 40 kan fungere normalt igjen.

Når enhetsskanningen er fullført, vil du bli tatt til listen over Bluetooth-enheter. Hvis Braille eMotion 40 finner andre Bluetooth-enheter innen rekkevidde, vil de vises i listen.

Hvis det ikke er noen Bluetooth-enheter innen rekkevidde, sier Braille eMotion 40 «ingen elementer». Du kan trykke mellomrom-1 eller mellomrom-4 for å navigere i listen. Trykk Enter på en enhet i listen for å velge den.

Hvis Bluetooth-enheten har vært tilkoblet tidligere, er tilkoblingsinnstillingene automatisk lagret i Braille eMotion 40. For å slette informasjonen, trykk mellomrom-d på enhetsnavnet i listen. Braille eMotion 40 sier «enhetsinnstillinger fjernet». Fjerning av informasjon gjelder bare for den gjeldende enheten.

Fra listen over Bluetooth-enheter kan du få tilgang til menyen ved å trykke mellomrom-m eller F2. Bluetooth-menyen inneholder følgende: Søk etter enheter på nytt, Fjern paringsinformasjon og Avslutt. Du kan navigere mellom menyelementene med mellomrom-1 og mellomrom-4.

Det første menyelementet er Søk etter enheter på nytt. Dette vil starte et nytt søk etter Bluetooth-enheter. For å aktivere dette, trykk Enter på Søk etter enheter på nytt i menyen. Du kan også aktivere elementet direkte fra listen med hurtigtasten Mellomrom-Enter-r.

Det neste menyelementet er Slett paringsinformasjon. Dette menyelementet lar deg slette tilkoblingsinformasjonen for den gjeldende Bluetooth-enheten. For å aktivere denne funksjonen, trykk Enter på «Slett paringsinformasjon». Du kan også trykke mellomrom-d fra listen over enheter.

Det siste menyelementet i Bluetooth-menyen er Avslutt. Dette menyelementet avslutter Bluetooth-administrasjon. For å aktivere dette elementet, trykk Enter ved Avslutt i menyen, eller du kan avslutte når som helst ved å trykke Mellomrom-z.

### 3.6.2 Listen over Bluetooth-tjenester

Når du har funnet en Bluetooth-enhet du vil koble til, trykker du Enter på den. Braille eMotion vil søke etter tjenester. Vær oppmerksom på at Braille eMotion 40 ikke vil reagere på tastetrykk mens skanning er på.

Trykk Enter på en tjeneste for å autorisere og koble til den. Braille eMotion 40 sier «kobler til profil». Hvis tilkoblingen er vellykket, vil eMotion annonsere tilkoblingen, og lyd vil bli overført til headsettet eller høyttaleren.

## 3.5 Sikkerhetskopiering/gjenoppretting av Braille eMotion 40-innstillinger

Hvis du utfører en hard tilbakestilling av Braille eMotion 40, eller tilbakestiller innstillingene til Braille eMotion 40, vil alle generelle innstillinger og innstillingene for alle applikasjoner bli tilbakestilt til standardverdiene. Hvis du har tatt en sikkerhetskopi, kan du gjenopprette innstillingene dine etter en hard tilbakestilling.

Du kan starte dette verktøyet ved å trykke k i Innstillinger-menyen. Du kan også starte Sikkerhetskopiering/Gjenoppretting fra hvor som helst på enheten med F3-k.

Dialogboksen inneholder en liste med avmerkingsbokser for hvert program, en Merk alt-knapp, en Sikkerhetskopier-knapp, en Gjenopprett-knapp og en Avbryt-knapp. Du kan flytte opp og ned i listen over programmer med avmerkingsbokser ved å bruke Mellomrom-1 og Mellomrom-4. Du kan flytte mellom felt i dialogboksen ved å bruke F3 og Mellomrom-F3.

Listen over avmerkingsbokser inneholder innstillinger for de ulike programmene.

I denne listen kan du navigere til programinnstillingene du vil sikkerhetskopiere eller gjenopprette, og trykke på mellomromstasten for å velge dem. Du kan oppheve valget av et valgt element ved å trykke på mellomromstasten igjen. Du kan velge alle programmer ved å trykke på Enter på Merk alle-knappen.

Etter at du har valgt innstillingene du vil lagre eller gjenopprette, kan du trykke Enter for å sikkerhetskopiere eller gjenopprette. Du kan også trykke mellomrom-Enter-b for sikkerhetskopiering eller mellomrom-Enter-r for gjenoppretting. Hvis du velger sikkerhetskopiering, blir du bedt om å angi banen der du vil lagre programinnstillingene. Du kan godta standardbanen eller velge en annen. Bruk de vanlige fil- og mappekommandoene for å finne mappen du vil bruke. Trykk mellomrom for å velge mappen eller stasjonen, og trykk Enter for å starte sikkerhetskopieringen. Hvis du velger Gjenopprett, blir du bedt om å angi banen du vil gjenopprette innstillingene fra. Bruk igjen de vanlige fil- og mappekommandoene for å finne riktig bane. Hvis du velger en mappe der det ikke finnes sikkerhetskopier, vil du motta en feilmelding. For å gjenopprette innstillingene, velg mappen med mellomrom, og trykk deretter Enter for å starte gjenopprettingen.

## 3.8 Komme i gang-veiledning

Startveiviseren er et lite program som introduserer deg for Braille eMotion 40 og dens funksjoner, og lar deg velge noen grunnleggende innstillinger. Denne veiviseren starter automatisk første gang du starter enheten. Du kan starte den igjen når som helst ved å velge Startveiviser i Innstillinger-menyen.

Denne veiledningen gir deg en fysisk omvisning av enheten, forklarer vanlige hurtigtaster og veileder deg gjennom hvordan du stiller inn klokkeslett og dato samt generelle innstillinger.

## 3.9 Tilbakestille Braille eMotion 40-innstillinger

Du kan bruke alternativet «Tilbakestill Braille eMotion -innstillinger» for å gjenopprette de opprinnelige fabrikkinnstillingene på enheten. \*Merk: Dette tilbakestiller alle innstillinger til standardverdiene, men sletter ingen data.

For å utføre denne funksjonen, finn den i Innstillinger-menyen og trykk Enter eller trykk c.

Du vil bli spurt om du vil tilbakestille innstillingene. Bruk mellomromstasten for å velge ja eller nei. Hvis du velger ja, starter tilbakestillingsprosessen. Hvis du velger nei, avbrytes funksjonen, og du går tilbake til Innstillinger-menyen.

Du kan også utføre denne funksjonen ved å holde nede Hjem-knappen mens du starter Braille eMotion 40 fra helt avslått modus.

# 4. Filbehandling

## 4.1 Oversikt

De to første elementene i hovedmenyen er begge relatert til filbehandling. Menyelementet « eMotion » viser de mest brukte mappene på flash-stasjonen, som brukes av Braille eMotion 40 til å lese DAISY-bøker, andre bøker og dokumenter, og spille musikk. Du kan åpne « eMotion » fra hovedmenyen ved å trykke Enter på menyelementet eller ved å skrive bokstaven y.

Funksjonaliteten og strukturen til filbehandleren på Braille eMotion 40 ligner på Windows Utforsker på en PC. Den gir tilgang til alle filer og mapper på flash-stasjonen, samt tilkoblede USB-stasjoner eller SD-kort. For å starte filbehandleren, trykk f mens du er i hovedmenyen, eller trykk Enter når markøren er på filbehandleren. Du kan starte filbehandleren fra hvor som helst på enheten med F1-f. Lukk « eMotion » eller filbehandleren ved å trykke mellomrom-z.

Med noen få unntak fungerer « eMotion » og det fullstendige filbehandlingsprogrammet på samme måte. eMotion gir imidlertid bare tilgang til de valgte mappene på flash-stasjonen som Braille eMotion 40 bruker automatisk. Den påfølgende dokumentasjonen i dette kapittelet refererer til filbehandlingsprogrammet. Den gjelder imidlertid for begge filbehandlingsprogrammene med mindre annet er angitt.

Som tidligere nevnt, åpner menyvalget « eMotion » en liste over noen vanlige mapper som brukes av de interne programmene i Braille eMotion 40, inkludert dokumenter, DAISY-bøker, andre bøker og musikk.

Når du åpner Filbehandler, er du i listen over stasjoner. Som standard er du på flash-stasjonen. Hvis du har koblet til et SD-kort eller en USB-pinne, vil de også vises i denne listen. Du kan bruke Mellomrom-4 og Mellomrom-1 eller bla-tastene for å navigere i listen over stasjoner. Trykk Enter på stasjonen du vil åpne. Braille eMotion 40 viser deretter en liste over filer og mapper på den stasjonen.

Filbehandleren inneholder både hurtigtaster og menyer, slik at du kan få tilgang til de ulike funksjonene med et enkelt tastetrykk eller via menyene hvis du ikke husker hurtigtastene. Du kan vise menyene med mellomrom-m eller F2. I denne håndboken skriver vi ganske enkelt F2. Imidlertid kan begge tastetrykk brukes til å utføre denne funksjonen.

Bruk mellomrom-1 og mellomrom-4 for å navigere mellom de tilgjengelige menyene. For å åpne en meny, trykk Enter. Igjen kan du bruke mellomrom-1 og mellomrom-4 for å navigere i en meny og Enter for å aktivere et menyelement.

Filbehandleren inneholder også dialogbokser. Du kan navigere mellom felt i en dialogboks ved å bruke tilsvarende Tab på en PC. Du kan bruke F3 eller Mellomrom-4-5 som Tab og Mellomrom-F3 eller Mellomrom-1-2 som Shift-Tab. For instruksjonene i dette kapittelet bruker vi F3 og Mellomrom-F3, eller du kan bli bedt om å bruke " Tab " eller "Shift -Tab " til et felt.

### 4.1.1 Naviger i fillisten

Filbehandlerprogrammet inneholder to lister, fillisten og menylisten, listen over menyelementer i filbehandleren. Menyene på Braille eMotion 40 brytes rundt. Dette betyr at når du kommer til bunnen av menyen og trykker mellomrom-4, kommer du tilbake til toppen igjen. Dette er ikke tilfelle i fillisten. Når du kommer til bunnen av listen, vil markøren bli der, selv om du trykker mellomrom-4 igjen. Følgende er en liste over tastetrykk for å navigere rundt i lister.

* Merk at følgende tastetrykk kan brukes til å navigere gjennom alle listene på Braille eMotion 40.

1. Gå til forrige emne: Mellomrom-1 eller bla opp

2. Gå til neste emne: Mellomrom-4 eller bla nedover

3. Begynnelsen av listen: Mellomrom-1-2-3

4. Slutt på listen: Mellomrom-4-5-6

Følgende tastetrykk kan bare brukes i fillisten.

1. Gå til mappe- eller filliste: Mellomrom-5-6

2. Flytt mellom fillisten og adressevinduet: Tab (Mellomrom-4-5 eller F3) / Shift-Tab (Mellomrom-1-2 eller Mellomrom-F3)

3. Åpne valgt mappe eller valgt fil: Skriv inn

4. Gå opp ett nivå i mappestrukturen: Tilbaketast

5. Gå til listen over stasjoner: Mellomrom-2-3-5-6

6. Gå til forrige gruppe med 40 elementer: Page-up (Mellomrom-1-2-6 eller F1-F2)

7. Gå til neste gruppe med 40 elementer: Side ned (Mellomrom-3-4-5 eller F3-F4)

8. Gå til en mappe eller fil ved å trykke på den første bokstaven i navnet. Du trenger blindeskrift (8-punkts).

### 4.1.2 Velg mapper og filer

1. Velg individuelle elementer (mellomromstast): En stjerne vises foran mappen eller filen for å indikere at den er valgt. Hvis du trykker på mellomromstasten igjen på den valgte mappen eller filen, avbrytes valget.

2. Merke flere elementer ved siden av hverandre (Mellomrom-Enter-b): Dette merker alle elementene fra der du utfører kommandoen til der markøren er. En stjerne vises foran de merkede elementene.

3. Merk alle (Mellomrom-Enter-a): Dette merker alle filer og mapper i gjeldende liste. Du kan merke eller fjerne merket for et element ved å trykke mellomrom. Når du merker alle mapper og filer, annonserer Braille eMotion 40 hvor mange elementer du har valgt, og en stjerne vises foran de valgte filene på leselisten.

## 4.2 Arbeide med filer og mapper

Når du ser på innholdet på en stasjon eller mappe, er elementene i anførselstegn mapper. Elementene som ikke er i anførselstegn er filer.

Elementene i listen etterfølges av tall, for eksempel 1/5 eller 2/5. Tallene etter et element angir elementets plassering i listen og det totale antallet elementer i listen. For eksempel: «database» 1/5 indikerer at mappen «database» er det første elementet i en liste med fem elementer.

### 4.2.1 Åpne og lukke mapper

Det finnes flere måter å åpne en mappe på.

1. Åpne menyen ved å trykke F2. Velg «Åpne» fra listen og trykk Enter.

2. Trykk hurtigtasten Mellomrom-Enter-o for å aktivere Åpne-kommandoen og åpne ønsket mappe.

3. Til slutt, som beskrevet ovenfor, kan du ganske enkelt trykke Enter på en mappe for å åpne den.

For å gå ut av gjeldende mappe, trykk på Tilbaketasten . Dette tar deg tilbake til forrige nivå i mappestrukturen.

## 4.3 Fil-meny

For å åpne Fil-menyen, trykk F2 for å vise menyen, og trykk deretter Enter på Fil. Bruk de vanlige listekommandoene for å finne ønsket valg, og trykk deretter Enter.

Braille eMotion 40 støtter følgende filformater:

1. Dokumentfiler: hbl , brl , txt , brf, rtf, doc/docx, PDF og ubeskyttet EPUB.

2. Nettformater: html.

3. Medieformater: ac3, asf , asx , m3u, mp2, mp3, mp4, ogg , pls , wav , wax , wma , wmv og flac .

4. DAISY-formater: DAISY 2.0, 3.0, BookShare ,

Menyen inneholder følgende elementer. Snarveier er i parentes, og hurtigtaster er i anførselstegn.

1) Åpne: (o) «Mellomrom-Enter-O». Åpner den valgte filen i programmet som er knyttet til filtypen.

2) Åpne i dokumentleser: (k) "Backspace -r " Forekommer bare med støttede dokumenttyper. Lar deg åpne filen i dokumentleseren i stedet for Notisblokk.

3) Åpne med: (e) «Mellomrom-Enter-e». Lar deg åpne en DAISY-mappe som en DAISY-bok i DAISY-spilleren eller en mappe med mediefiler som en spilleliste i mediespilleren. Du kan også bruke denne funksjonen til å åpne tekstbaserte filer som ikke offisielt støttes, for eksempel programmeringsfiler, i Notisblokk.

4) Komprimer (z) «Mellomrom-Enter-z». Komprimerer gjeldende fil eller mappe.

5) Dekomprimer: (u) «Mellomrom-Enter-u». Forekommer kun med komprimerte filer, dekomprimerer gjeldende fil.

6) Send til: (s) «Mellomrom-Enter-s». Lar deg sende gjeldende fil eller mappe til en annen plassering. Destinasjonen kan være en hvilken som helst lokalt tilkoblet stasjon.

7) Gi nytt navn: (r) «Mellomrom-Enter-r». Gi nytt navn til gjeldende fil eller mappe.

8) Nytt dokument: (n) «Mellomrom-Enter-n». Opprett et nytt dokument av typen DOCX, DOC, TXT, BRL eller HBL.

9) Ny mappe: (f) «Mellomrom-Enter-f». Oppretter en ny mappe.

10) Filkonvertering: (t) «Mellomrom-Enter-t». Konverterer valgte dokumentfiler til TXT, BRL eller HBL.

11) Søk etter fil: (f) «Mellomrom-f». Søker på gjeldende stasjon eller mappe etter en fil med et bestemt navn.

12) Søk i tekst: (f) "Backspace -f ". Søk i Word-, blindeskrift- eller tekstfiler i gjeldende mappe eller stasjon etter spesifikke tekststrenger.

13) Slå sammen filer: (m) «Mellomrom-Enter-m». Merk to eller flere tekst- eller blindeskriftfiler som skal slås sammen.

14) Del filer: (p) «Mellomrom-Enter-p». Del tekst- eller blindeskriftfiler etter avsnitt eller antall ord, etter størrelse, eller i et antall filer av samme størrelse.

15) Informasjon: (i) «Mellomrom-Enter-i». Gir de grunnleggende egenskapene til gjeldende fil eller mappe.

16) Avslutt: (z) «Mellomrom-z». Lukker filbehandleren.

## 4.4 Rediger-menyen

Rediger-menyen inneholder følgende elementer:

1) Kopier: (c) «Mellomrom-Enter-c». Kopierer de valgte filene eller mappene til utklippstavlen .

2) Klipp ut (x) «Mellomrom-Enter-x». Flytter de valgte filene eller mappene til utklippstavlen .

3) Lim inn: (v) «Mellomrom-Enter-v». Limer inn filer og mapper fra utklippstavlen til gjeldende plassering.

4) Slett: (d) «Mellomrom-d». Sletter de valgte filene og mappene .

5) Merk alle: (a) «Mellomrom-Enter-a». Merker alle filer og mapper i gjeldende liste.

## 4.5 Vis-menyen

Vis-menyen inneholder følgende elementer:

1) Sorter filer etter: (g) «Mellomrom-Enter-g». Bestemmer i hvilken rekkefølge filer og mapper vises.

2) Angi filinformasjon: (l) «Mellomrom-Enter-l». Bestemmer hvilken informasjon som skal vises om hver fil eller mappe i listen.

3) Vis kun filer av typen: (w) «Mellomrom-Enter-w». Filtrerer filer etter filtype.

4) Skjul systemmapper: (h) «Mellomrom-Enter-h». Skjuler systemmapper som ikke inneholder brukerfiler. Disse er skjult som standard.

5) Angi oppstartsmappe: (s) " Tilbaketast -s". Lar deg velge plasseringen der Filbehandler åpnes.

## 4.6 Adressevindu

\*Merk: Denne delen gjelder kun for filbehandleren.

I dette redigeringsfeltet kan du skrive inn den direkte stien til filen du vil åpne. Dette vinduet inneholder også en sammendragsliste slik at du raskt kan komme til filene du nylig har åpnet.

Når du er i fillisten, kan du trykke Tab (Mellomrom-4-5) for å komme til adressevinduet. Braille eMotion 40 viser gjeldende bane med stasjonsnavn, for eksempel "flashdisk/download/". Adressevinduet er bare synlig når du er i en liste over filer eller mapper. Når du er i listen over stasjoner, er ikke adressevinduet tilgjengelig.

Du kan redigere teksten ved å flytte markøren med markørhenterene. Braille eMotion 40 setter inn teksten du skriver der markøren er. Hvis du vet den nøyaktige banen til en fil, kan du skrive den inn i adressevinduet for å åpne filen med det tilhørende programmet. Hvis du for eksempel skriver «flashdisk/download» i adressevinduet, vil Braille eMotion 40 vise listen over filer i nedlastingsmappen. Hvis du skriver «flashdisk/documents/example.txt» i adressevinduet, vil Braille eMotion 40 starte Notisblokk og åpne filen example.txt.

I adressevinduet kan du bruke mellomrom-1 og mellomrom-4 for å se oversiktslisten. Dette er en liste over stier til filer og mapper der du nylig har vært . Trykk Enter for å åpne en fil i listen. Filen vil bli åpnet med det tilhørende programmet.

# 5. Notisblokk

Notisblokken Braille eMotion 40 støtter lesing og oppretting av filer i RtF- , TXT-, HBL-, BRL- og BRF-formater, samt uformaterte DOCX-filer. Den kan også åpne filer i PDF-, EPUB-, DOCX- og DOC-formater.

\*Merk: Selv om du kan åpne Word-dokumenter i Notisblokk, vil all dokumentformatering bli fjernet. Svartider for navigering og søking i Notisblokk reduseres, men hvis du lagrer et Word-dokument i programmet, vil all formatering gå tapt.

Du kan starte Notisblokk på noen forskjellige måter:

Trykk F1 for å åpne hovedmenyen. Naviger til Notisblokk med mellomrom-4 og trykk Enter. Du kan også trykke N fra hovedmenyen for å raskt hoppe til og åpne Notisblokk.

Du kan starte Notisblokk fra hvor som helst på enheten ved å trykke F1-n.

Når du starter Notisblokk på Braille eMotion 40, havner du i et nytt, tomt dokument. Du kan aktivere alle Notisblokk-funksjonene ved hjelp av Notisblokk-menyen eller hurtigtaster. Notisblokk-menyen består av Fil, Rediger, Sett inn, Gå til, Les og Oppsett. For å få tilgang til disse menyene, trykk Mellomrom-m eller F2. Velg et menyelement med Mellomrom-1 og Mellomrom-4, og trykk deretter Enter. Du kan også trykke Mellomrom-m og deretter trykke hurtigtasten for et menyelement.

Du kan bruke mellomrom-1 og mellomrom-4 eller bla-tastene for å navigere i menyer, innstillinger og fillister . Bruk mellomrom-4-5 og mellomrom-1-2 eller F3 og mellomrom-F3 for å flytte mellom felt.

Hvis du vil aktivere et emne, trykker du Enter.

## 5.1 Fil-meny

Filmenyen inneholder følgende elementer:

1) Ny: (n). Oppretter et nytt dokument, opprinnelig kalt « noname ». Du kan opprette en DOCX- eller DOC-fil uten formatering, eller en TXT-, BRL- eller HBL-fil.

2) Åpne: (o) «Mellomrom-Enter-O». Åpner en eksisterende fil. Støttede filtyper inkluderer alle de som er nevnt i begynnelsen av dette kapittelet.

3) Nylige filer: (r) «Mellomrom- Backspace -Enter-h». Viser filene du sist har åpnet i Notisblokk.

4) Åpne dokumenter: (d) «Mellomrom- Backspace -Enter-o». Viser alle åpne dokumenter i en liste, slik at du ikke trenger å bruke Tab og Shift- Tab mellom dem.

5) Lagre: (s) «Mellomrom-Enter-s». Lagre gjeldende fil. Bruk Tab-tasten mellom navn, plassering og filtype. Bruk vanlige filnavigasjonskommandoer for å velge en annen mappe.

6) Lagre som: (a) « Mellomrom-s ». Lagre gjeldende fil under et annet navn, som en annen filtype eller på en annen plassering. Du kan velge å passordbeskytte filer ved å velge HPF-formatet.

7) Lukk gjeldende dokument: (q) «Mellomrom-q» Skjer bare hvis mer enn ett dokument er åpent og lukker bare gjeldende fil.

8) Innstillinger: (e) «Mellomrom-Enter-e». Dialog for diverse dokumentinnstillinger. Bruk Tab-tasten mellom listen over innstillinger, avmerkingsbokser for plasseringsinformasjon, standardmappe, passordinnstilling, Bekreft-knapp og Avbryt-knapp. Listen over innstillinger inneholder følgende: Vis formateringstegn, Enhet ved lesing med mellomrom-1 og mellomrom-4, Skrivebeskyttelse på/av, Intervall for automatisk lagring, Hastighet for automatisk blaing, Bruk innstillinger på alle dokumenter, Enhet for flytting på start- og slutttasten og Standardnavn for nytt dokument. Bruk mellomrom-1 og mellomrom-4 for å flytte mellom innstillingene i listen, og bruk mellomrom og tilbaketast for å endre de individuelle innstillingene.

9) Stemmeinnstillinger: (v) «Mellomrom- Tilbake -v» Lar deg angi stemmen for opplesing og redigering separat fra systeminnstillingene. Du kan velge å slå tale av eller på, velge mellom de forskjellige stemmene du har installert, og angi lydstyrke, tonehøyde og hastighet. Bruk F3 og Mellomrom-F3 for å navigere mellom innstillingene, og Mellomrom-1 og Mellomrom-4 for å endre verdien på en innstilling. Trykk Enter for å lagre endringene.

10) Avslutt: (z) «Mellomrom-z». Lukker Notisblokk.

\* Med Braille eMotion 40 kan du kryptere filer og beskytte dem med et passord, slik at ingen andre kan åpne dem. Før du lagrer et dokument som en beskyttet fil, må du angi et passord i Innstillinger-dialogboksen under Fil-menyen. Dialogboksen «Angi passord» består av fem felt: Slett originalfil, Passord, Gjenta passord, Bekreft og Avbryt. Etter at du har angitt et passord, bruker du dialogboksen «Lagre som» og velger filtypen HPF.

## 5.2 Rediger-menyen

Rediger-menyen inneholder følgende elementer:

1) Start markeringen: (b) «Mellomrom-Enter-b». Markerer begynnelsen av den markerte teksten. Slutten av den markerte teksten markeres av gjeldende markørposisjon.

2) Kopier: (c) «Mellomrom-Enter-c». Kopierer den valgte teksten til utklippstavlen.

3) Klipp ut (x) «Mellomrom-Enter-x». Flytter den valgte teksten til utklippstavlen.

4) Lim inn: (v) «Mellomrom-Enter-v». Limer inn teksten i utklippstavlen på gjeldende plassering.

5) Slett: (d) «Mellomrom-d». Sletter den valgte teksten.

6) Slett blanke linjer: (l) "Backspace -e ". Sletter blanke linjer fra det valgte tekstområdet .

7) Legg til i utklippstavlen: (p) Mellomrom-Enter-p. Legger til den valgte teksten i utklippstavlen uten å slette den forrige teksten.

8) Tøm utklippstavlen: (d) «Mellomrom-Enter-d». Tømmer utklippstavlen.

9) Merk alt: (a) «Mellomrom-Enter-a». Merker all tekst i dokumentet.

10) Veksle mellom innsettings- og overskrivingsmodus: (i) Mellomrom-i. Bestemmer om teksten du skriver settes inn på gjeldende posisjon eller overskriver teksten som allerede er der.

## 5.3 Sett inn-menyen

1) Sett et bokmerke: (m) «Mellomrom-Enter-m». Setter et bokmerke ved gjeldende markørposisjon.

2) Gå til tagg: (j) «Mellomrom-Enter-j». Går til en tagg som er satt inn tidligere.

3) Slett merke (d) « Backspace -d». Sletter et tidligere innsatt merke.

4) Lim inn fra fil: (i) «Mellomrom-Enter-i». Limer inn informasjon fra en annen fil.

5) Sett inn dato: (w) «Mellomrom-Enter-w». Setter inn gjeldende dato.

6) Sett inn tid: (t) "Backspace -w ". Setter inn gjeldende tid.

7) Sett inn sideskift: (p) "Mellomrom- Backspace -Enter-p". Setter inn et sideskift.

8) Sett inn tabulator: (t) « Backspace -Enter-i». Rykker inn fem mellomrom fra gjeldende posisjon.

## 5.4 Gå til menyen

1) Søk: (f) «Mellomrom-f». Åpner Søk-dialogboksen der du kan skrive inn teksten du vil søke etter. Du kan velge om du vil skille mellom store og små bokstaver, og du kan velge søkeretning.

2) Finn neste: (h) «Mellomrom-Enter-f». Finner neste forekomst av teksten du søkte etter.

3) Finn forrige: (v) " Backspace -f). Finner forrige forekomst av teksten du søkte etter, basert på din nåværende posisjon.

4) Søk og erstatt: (r) «Mellomrom-Enter-r». Dialog der du kan søke etter tekst og erstatte den med en annen tekst. Du kan velge søkeretning, om du vil skille mellom store og små bokstaver, og om du vil erstatte én gang, fra markøren til slutten, eller alle forekomster.

5) Gå til posisjon: (l) «Mellomrom-Enter-l». Gå til en posisjon i dokumentet etter side, avsnitt, linje eller prosent.

6) Gå til forrige setning: (e) «Mellomrom-2-3-6». Går tilbake én setning.

7) Gå til neste setning: (x) «Mellomrom-3-5-6». Går én setning fremover.

8) Gå til forrige side: (b) «Mellomrom-1-2-6». Går tilbake én side.

9) Gå til neste side: (g) «Mellomrom-3-4-5». Går én side fremover.

10) Gå til forrige dokument: (p) «Shift-Tab». Hvis det er flere dokumenter åpne, går funksjonen til forrige dokument i den rekkefølgen de ble åpnet.

11) Gå til neste dokument: (n) «Tab». Hvis det er flere dokumenter åpne, går funksjonen til neste dokument i den rekkefølgen de ble åpnet.

## 5.5 Les-menyen

1) Les den valgte teksten: (b) « Backspace -b». Leser den valgte tekstblokken.

2) Les begynnelsen av den valgte teksten: (u) «Mellomrom-Enter-u». Leser den første linjen i den valgte tekstblokken.

3) Les fra begynnelsen til markøren: (t) "Backspace -g ". Leser fra begynnelsen av dokumentet til gjeldende markørposisjon.

4) Les fra markøren til slutten: (q) «Mellomrom-Enter-g». Leser fra gjeldende markørposisjon til slutten av dokumentet.

5) Automatisk rulling: (a) "Rull opp-rull ned". Starter og stopper automatisk rulling. Du kan angi hastigheten for automatisk rulling under Innstillinger i Fil-menyen.

6) Les gjeldende setning: (e) «Mellomrom-1-4-5-6». Leser gjeldende setning.

7) Les gjeldende linje: (l) «Mellomrom-1-4». Leser gjeldende linje.

8) Les gjeldende ord: (w) «Mellomrom-2-5». Leser gjeldende ord. Trykk to ganger for å stave.

9) Les gjeldende tegn: (c) «Mellomrom-3-6». Leser gjeldende tegn. Trykk to ganger for å høre militærbegrepet for tegnet.

10) Les markørposisjon: (r) «Mellomrom-1-5-6». Leser gjeldende markørposisjon som side, avsnitt, ord og linje.

11) Lesestatus: (s) "Mellomrom-3-4". Leser dokumenttittelen og indikerer status for innsetting/overskriving.

12) Les antall tegn: (i) "Backspace -i ". Leser posisjonen til gjeldende tegn og det totale antallet tegn i gjeldende dokument.

## 5.6 Oppsettmeny

1) Oppsett for punkttegn: (b) «Backspace-1-2-4-6». Bestemmer punkttegnformatet for gjeldende avsnitt.

2) Oppsett for blindeskriftdokument: (p) « Backspace -p». Bestemmer formatet for å opprette et formatert blindeskriftdokument (BRF).

# 6. Tilkoblinger

Tilkoblingsmenyen lar deg administrere og navigere mellom de forskjellige leselisttilkoblingene du har opprettet med din Braille eMotion 40. For å åpne Tilkoblingsmenyen, finn den fra hovedmenyen med piltastene og trykk deretter Enter. Du kan også trykke bokstaven c.

Du kan også åpne Tilkoblinger fra hvor som helst ved å trykke på Koble til-tasten øverst til venstre på tastaturet.

Når du åpner Tilkoblinger for første gang, blir du spurt om du vil opprette en klassisk USB-tilkobling, en USB HID Braille-tilkobling eller en Bluetooth-tilkobling. Bruk Mellomrom-1 og Mellomrom-4 for å velge, og trykk Enter. Hvis du velger en av USB-tilkoblingene, går du inn i terminalmodus, og Braille-lesertilkoblingen aktiveres når du kobler til en enhet som kjører en skjermleser via USB. Hvis du velger Bluetooth, går du inn i tilkoblingsmodus.

Når det gjelder de to typene USB-tilkoblinger, er det opp til skjermleseren å bestemme hvilken type som skal brukes. Med JAWS for Windows må du for øyeblikket bruke den klassiske USB-tilkoblingen. NVDA støtter både den klassiske tilkoblingen og HID-Braille-tilkoblingen. Hvis du har en eldre Mac, bør du bruke den klassiske USB-tilkoblingen. Nyere silikon- Mac-er bruker imidlertid HID-Braille-tilkoblingen. Du kan også bruke USB-HID-Braille-tilkoblingen med mobiltelefoner som støtter den.

Det siste elementet i Tilkoblinger-menyen er listen over enheter. Når du har opprettet tilkoblinger, kan du gjenopprette dem fra denne listen.

Når en tilkobling er opprettet, vil du gå inn i terminalmodus hvis du trykker på Koble til-knappen, og forsøket er å gjenopprette tilkoblingen du sist brukte. Hvis ingen tilkobling er tilgjengelig, vil du gå inn i tilkoblingsmodus. Hvis du trykker lenge på Koble til-knappen, vil du gå inn i Tilkoblinger-menyen.

Braille eMotion 40 støtter 1 USB-tilkobling og 5 Bluetooth-tilkoblinger. I listen over tilkoblinger kan du trykke mellomrom-1 og mellomrom-4 for å flytte mellom de aktive tilkoblingene, og deretter trykke Enter på tilkoblingen du vil bytte til.

Når du beveger deg rundt i listen, forteller Braille eMotion deg om hver tilkobling er aktiv eller tilkoblet.

Når du er i terminalmodus, kan du bytte mellom aktive tilkoblinger ved å trykke Mellomrom-tilkobling for å gå til neste tilkobling eller Tilbake -tilkobling for å gå til forrige tilkobling.

For å koble fra en enhet som er tilkoblet, trykk mellomrom-d. For å fjerne en tilkobling som er lagret på enheten, trykk mellomrom-enter-d.

Når du er i terminalmodus, kan du bytte mellom Bluetooth og USB ved å trykke midtre tast- tilbaketast -u for å bytte til klassisk USB-tilkobling og midtre tast-enter-u for å bytte til HID USB-tilkobling. Når du bruker en USB-tilkobling, kan du trykke midtre tast-enter-b for å gå tilbake til Bluetooth.

Når du bruker en aktiv tilkobling, kan du gå til listen over tilkoblinger ved å trykke midt-l. Du kan starte en ny Bluetooth-tilkobling, eller rettere sagt gå til tilkoblingsmodus, ved å trykke midt-c.

For å lukke Tilkoblinger-området og gå tilbake til Braille eMotion 40-tallets egne programmer, og trykk deretter Mellomrom- Backspace -z.

Du kan også holde deg tilkoblet som en leselist og bytte mellom terminalmodus og enhetens egne applikasjoner ved å trykke på mellomromstasten sammen med midttasten. Hver gang du trykker på midt-mellomromstasten, bytter du mellom de to modusene, og leselisttastaturet og kommandoene fungerer innenfor konteksten du har valgt. Hvis du for eksempel bytter til de innebygde applikasjonene og trykker på Hjem, blir du tatt til hovedmenyen. Hvis du går tilbake til terminalmodus og trykker på samme tast, vil de fleste operativsystemer ta deg til startskjermen eller skrivebordet til den tilkoblede enheten.

## 6.1 Opprett en forbindelse

Hvis du velger et av USB-alternativene, går du umiddelbart inn i terminalmodus. Hvis du kobler Braille eMotion 40 til en datamaskin, vil den bli gjenkjent automatisk. Punktskrift vil imidlertid ikke vises automatisk på skjermen med mindre en skjermleser kjører som er satt opp til å bruke en HIMS-punktskriftleser.

Når du bruker USB-HID Braille med VoiceOver , må du være oppmerksom på at du må bruke standard VoiceOver Braille-kommandoer og ikke det eMotion -spesifikke tastaturoppsettet. Se kapittel 12 i denne håndboken for en liste over støttede kommandoer.

Hvis du velger Bluetooth, går enheten din i søkemodus, og du må opprette en Bluetooth-tilkobling med telefonen eller PC-en.

Når du bruker en Bluetooth-tilkobling, kan du også velge å sende lyd fra den tilkoblede enheten direkte til eMotion . På denne måten kan du ha lyd og lyd på samme enhet. Om lyd sendes fra enheten avhenger av innstillingen «Send lyd ved tilkobling» under Generelle innstillinger. Som standard er denne innstillingen slått av. Derfor sendes ingen lyd med mindre du slår på denne innstillingen under Generelle innstillinger før du går inn i terminalmodus.

Noen merknader om sending av lyd:

1. På Mac og iOS får du et varsel du må godta før lydtilkoblingen opprettes. Du kan også oppleve, spesielt med Mac, at lyden er litt forsinket.
2. Med Android må du også godta et varsel. I tillegg kan det hende at telefonen enten er veldig dempet eller helt stille inntil du skrur opp lydstyrken på telefonen. Dette ser ut til å være en særegenhet med Android og Bluetooth-lyd.
3. Når det gjelder Windows, jobber vi fortsatt med å perfeksjonere støtten. Det finnes mange forskjellige typer enheter som kjører forskjellige versjoner av Windows-operativsystemet. Så det er mange variabler som kan påvirke lydstøtten med denne metoden. Noen ting å huske på: Du vil få et varsel i Windows. Selv om du ikke hører det, sjekk Windows varslingssenter for å se om det har blitt vist. Selv om du godtar, kan det hende at lyden fortsatt ikke endres. Du må kanskje fortsatt gå til datamaskinens lydinnstillinger og velge eMotion som en lydenhet . Dette varselet ser ut til å forsvinne ganske raskt, så du må kanskje opprette tilkoblingen et par ganger før du kan aktivere den. Vi vil fortsette å jobbe med å forbedre denne prosessen i fremtidige oppdateringer.

Mens en tilkobling er aktiv, kan du slå Send lyd av og på ved å trykke på Senter-Enter-a.

Følgende skjermleserprogrammer er testet og støttes. Alle skjermlesere som støtter HIMS Braille EDGE, bør imidlertid støtte Braille eMotion 40.

1) JAWS

2) Supernova (Dolphin)

3) Systemtilgang ( Serotek )

4) NVDA (NVDA-tilgang)

5) Microsoft-forteller

6) VoiceOver for Mac og iOS (Apple)

7) BrailleBack og TalkBack Braille for Android (Google)

## 6.2 Koble til en skjermleser

### 6.2.1 Koble til en datamaskin via USB

For å koble Braille eMotion 40 til en skjermleser, for eksempel JAWS, NVDA eller SuperNova , via USB, følg trinnene nedenfor. \*Merk: Siden Braille eMotion 40 bruker en moderne, standard USB-tilkobling, er det ikke nødvendig å installere en spesiell driver.

1. Trykk lenge på Koble til-knappen for å åpne Tilkoblinger-menyen.
2. Velg enten klassisk USB-tilkobling eller HID-USB, avhengig av hvilken skjermleser du bruker. Du vil nå gå inn i terminalmodus.
3. Koble Braille eMotion 40 til datamaskinen med USB-kabelen.
4. Følg instruksjonene for å koble skjermen til skjermleseren din via USB.

### 6.2.2 Koble til en datamaskin via Bluetooth serieport

Bruk følgende prosedyre for å sette opp Braille eMotion 40 for bruk som en skjermleserterminal, dvs. som en leselist. Før du begynner, sørg for at Braille eMotion 40 er slått på og i tilkoblingsmodus. For å gå inn i tilkoblingsmodus, åpne Tilkoblinger-menyen og velg Bluetooth-leselisttilkobling. Braille eMotion 40 viser meldingen "Tilkoblingsmodus Braille EDGE".

Hvis du allerede har opprettet en Bluetooth-tilkobling, kan du aktivere tilkoblingsmodus med Center-c.

Noter deg Bluetooth-navnet som Braille eMotion 40 har fått.

1. Åpne kontrollpanelet.
2. Åpne «Enheter og skrivere».
3. Tab-tasten går til «legg til enhet» og trykker Enter.
4. Windows søker etter enheter og viser dem i en liste.
5. Bruk pil opp eller pil ned for å finne Braille eMotion 40 og trykk Enter.
6. Datamaskinen skal vise meldingen «Ny maskinvare funnet», etterfulgt av den siste dialogboksen. Dialogboksen skal indikere at Bluetooth-enheten ble konfigurert. Det er svært viktig å merke seg Bluetooth COM-portnummeret når du konfigurerer en punktskrifttilkobling, da du trenger det når du konfigurerer skjermleseren.

### 6.2.3 Bruk av Braille eMotion 40 med JAWS for Windows

Bruk følgende instruksjoner for å konfigurere Braille eMotion 40 som en leselist for JAWS-skjermleseren fra FreedomScientific .

1. Sørg for at Braille eMotion 40 er slått på og i terminalmodus. Hvis du vil bruke USB, kobler du enheten til datamaskinen med den medfølgende USB-kabelen.
2. Gå til JAWS-vinduet og åpne menyen med Alt-tasten.
3. Trykk Enter på Innstillinger-menyen.
4. Gå til «Braille» med piltastene opp og ned, og trykk Enter.
5. Velg HIMS Braille EDGE som din punktskriftenhet.
6. Tab-tasten går til «Avansert» og trykker Enter.
7. Velg USB som port hvis du vil koble til via USB, ellers velger du riktig com-port for Bluetooth.
8. Tab-tasten går til «OK» og trykker Enter.
9. Du vil bli bedt om å starte JAWS på nytt før innstillingene trer i kraft. Start JAWS for Windows på nytt, og blindeskrift skal vises på skjermen.

### 6.2.4 Bruk Braille eMotion 40 som en leselist med NVDA

Bruk følgende instruksjoner for å konfigurere Braille eMotion 40 som en leselist for den gratis skjermleseren NVDA fra NV Access.

1. Sørg for at Braille eMotion 40 er slått på og i terminalmodus. Hvis du vil bruke USB, kobler du enheten til datamaskinen med den medfølgende USB-kabelen.
2. Trykk NVDA-tasten sammen med n for å åpne NVDA-menyen.
3. Pil ned til Innstillinger og trykk Enter.
4. Pil ned til Innstillinger for blindeskrift og trykk Tab for å komme til siden med egenskapene for blindeskrift.
5. Velg «HIMS Braille Sense/Braille EDGE» fra kombinasjonsboksen for leselist , eller sett den til automatisk for å søke automatisk.
6. Gå til port- kombinasjonsboksen med tabulatoren og sørg for at den er riktig angitt. (NVDA kan bruke automatisk portdeteksjon, så du trenger ikke å endre denne innstillingen.)
7. Bruk tabulatortastene for å velge mellom de ulike kombinasjonsboksene , og velg alternativer som for eksempel input- og output-tabeller og markøralternativer. Bruk pil ned- og pil opp-tastene for å velge mellom alternativene i hver kombinasjonsboks .
8. Når du er ferdig med innstillingene, bruk Tab til å OK og trykk Enter.

Merk at du må sørge for at avmerkingsboksen «Lagre innstillinger ved avslutning» er aktivert under Generelle innstillinger i NVDA-menyen for å sikre at innstillingene dine lagres. På denne måten vil Braille eMotion 40 automatisk kobles til når du starter NVDA i fremtiden.

### 6.2.5 Bruk Braille eMotion 40 med VoiceOver på Mac

For å bruke Braille eMotion 40 som en USB-punktskrift med en Mac som kjører VoiceOver , slår du bare på Braille eMotion 40, velger USB-tilkobling fra Tilkoblinger-menyen og kobler den til Mac-en via USB. Enheten vil bli gjenkjent umiddelbart, og punktskriften fra VoiceOver vil vises på skjermen.

Du kan bruke følgende prosedyre for å koble Braille eMotion 40 som en leselist til en Mac med VoiceOver når Braille eMotion 40 er i Bluetooth-tilkoblingsmodus.

1. Trykk på VO-F8 for å åpne VoiceOver- verktøy.
2. Finn Kategorier og trykk på VO-Shift-pil ned for å begynne å samhandle med gruppen.
3. Trykk b for blindeskrift.
4. Trykk på VO-Shift-opp for å slutte å samhandle med Kategorier-gruppen.
5. Trykk VO-høyre for å gå til Skjerm og trykk VO-mellomrom for å aktivere.
6. Finn «Legg til» og trykk på VO-mellomrom for å aktivere.
7. VoiceOver annonserer nå at den søker etter Bluetooth-enheter.
8. Finn listen over Bluetooth-enheter, og trykk på VO-Shift-ned for å samhandle med tabellen.
9. Finn Braille EDGE og trykk Vo-Shift-opp for å slutte å samhandle med tabellen.
10. Finn «Husk denne enheten» og trykk på VO-mellomromstasten for å slå den på.
11. Finn «Velg» og trykk på mellomromstasten for å aktivere.

Du skal nå høre en lyd som indikerer at VoiceOver har koblet seg til Braille eMotion 40, og du skal begynne å se prikker fra VoiceOver på leselisten.

### 6.2.6 Bruk av Braille eMotion 40 med iOS-enheter

Følg instruksjonene nedenfor for å koble Braille eMotion 40 som en Bluetooth-punktskriftleser til iPhone, iPad eller iPod. Først må du sørge for at Braille eMotion 40 er i Bluetooth-tilkoblingsmodus.

Merk: Disse instruksjonene gjelder for iPhone, men de gjelder for alle kompatible i-enheter: iPhone 3GS og nyere, iPad og iPod Touch 3G og nyere.

På iPhone:

1. Gå til Innstillinger/Tilgjengelighet/ VoiceOver /Braille.
2. Hvis Bluetooth ikke er aktivert på iPhonen din, vil den be deg om å gjøre det. Når Bluetooth er aktivert, vil iPhonen søke etter enheter.
3. Braille eMotion 40 skal vises i listen over tilgjengelige leseenheter under navnet Braille EDGE.
4. Dobbeltklikk på den i listen over blindeskriftenheter.
5. Du skal nå høre et pip på iPhonen din, og teksten som vises på iPhonen skal vises på leselisten på Braille eMotion 40.

### 6.2.7 Bruk Braille eMotion 40 med TalkBack for Android.

Følg instruksjonene nedenfor for å koble Braille eMotion 40 som en Bluetooth-punktskrift til TalkBack . Først må du sørge for at Braille eMotion 40 er i Bluetooth-tilkoblingsmodus.

1. Sveip opp og til høyre på Android-telefonen din for å åpne TalkBack- menyen.
2. Sveip til høyre til du kommer til innstillingene for blindeskrift, og dobbelttrykk på menyelementet.
3. Sørg for at «Bruk leselist» er slått på. Hvis den ikke er slått på, dobbelttrykker du for å endre statusen.
4. Sveip til høyre til du ser Braille eMotion 40 i listen, og dobbelttrykk på den.
5. Finn Koble til-knappen og dobbelttrykk på den.
6. Du skal nå høre et pip, og Braille eMotion 40 skal begynne å vise prikker fra Android-telefonen din.

## 6.3 Terminalmodus utklippstavle

Med utklippstavlen i terminalmodus kan du skrive og redigere tekst på notisblokken din før du sender den via «Terminal til skjermleser» til den tilkoblede enheten. Dette kan være nyttig når du for eksempel bruker en iPhone eller iPad, som forkorter det du skriver mens du skriver.

Det kan noen ganger være litt ork å skrive og redigere tekst når du bruker en leselist . Som forklart ovenfor, kan du bruke utklippstavlen i terminalmodus til å skrive og redigere tekst på Braille eMotion 40, og deretter sende teksten i bulk til den tilkoblede datamaskinen eller mobiltelefonen via "Screen Reader Terminal".

For å gå inn i utklippstavlen i terminalmodus, trykk på midtknappen midt på punktskrifttastaturet. Du kommer nå inn i utklippstavlen i terminalmodus og befinner deg i et redigeringsfelt. Du kan nå skrive og redigere teksten din ved hjelp av vanlige tekstkommandoer. I «terminalutklippstavlen» er forbindelsen mellom punktskrifttastaturet og skjermen og den tilkoblede datamaskinen eller mobiltelefonen midlertidig slått av, slik at du kan bruke tastaturet og skjermen til å skrive og redigere tekst.

Hvis du vil ha mer informasjon om redigering av tekst, kan du se kapittel 5 i denne håndboken om Notisblokk. Når du er ferdig med å skrive teksten du vil sende til datamaskinen eller nettbrettet, trykker du på mellomrom-Enter-s. Teksten sendes deretter raskt til enheten via «Terminal til skjermleser», og du går tilbake til terminalmodus slik at du kan kommunisere direkte med den tilkoblede enheten.

# 7 Dokumentleser

Dokumentleseren lar deg åpne dokumenter i de fleste støttede tekstformater i et lesemiljø med spesielle navigasjonsalternativer . Generelt sett lar appen deg lese og samhandle med elementene i disse filene på en måte som ligner på DAISY-spilleren eller en fil som er åpnet i lesemodus .

Dokumentleseren støtter følgende filformater : Txt , RTF, BRL , BRF , Doc, DOCX, PDF, EPUB, XML, HTM og HTML.

Du kan aktivere alle funksjoner i dokumentleseren ved hjelp av menyen eller hurtigtaster. Menyen består av Fil, Rediger, Gå til, Les og Merk . For å få tilgang til disse menyene , trykk Mellomrom-m eller F2. Velg et menyelement med Mellomrom-1 og Mellomrom-4, og trykk deretter Enter . Du kan også trykke Mellomrom-m og deretter trykke på hurtigtasten for et menyelement. Hvis du for eksempel vil åpne redigeringsmenyen, trykk Mellomrom-m eller F2 for å åpne menyen, og trykk deretter e .

Dokumentleseren inneholder også diverse lister og dialogbokser med innstillinger. Du kan bruke Mellomrom-1 og Mellomrom-4 eller bla-tastene for å navigere i innstillingsmenyene og fillistene . Bruk Mellomrom-4-5 og Mellomrom-1-2 eller F3 og Mellomrom-F3 for å flytte mellom felt.

## 7.1 Generell navigering i dokumenter

Når du starter dokumentleseren , kommer du først til dialogboksen Åpne . Du kan endre dokumentleserens startposisjon ved hjelp av oppstartsalternativene , som beskrives senere. Du kan også få tilgang til dialogboksen « Åpne fil» når som helst ved å velge « Åpne » fra filmenyen eller ved å trykke mellomrom-Enter-o .

Du blir tatt til listen over mapper og filer i Dokumenter-mappen din . Bruk de vanlige navigasjonsalternativene for filer og mapper for å finne filen du ønsker , og trykk deretter Enter .

Når du trykker Enter for å åpne et dokument, blir du tatt til posisjonen i dokumentet der du sist var da du lukket filen. Hvis du vil starte høytlesingen av dokumentet automatisk, kan du angi dette under Stemmeinnstillinger, som er beskrevet i avsnitt 7.2.

Du kan navigere mens teksten leses høyt ( kontinuerlig lesing ) , eller du kan trykke Enter for å bytte til manuell lesing . Da leses teksten bare mens du navigerer til den, og bare det valgte elementet leses .

I tillegg til navigasjonstastene som er beskrevet i de resterende delene av dette kapittelet, kan du også bruke de vanlige kommandoene til å navigere i dokumenter , som beskrevet i kapittel 5 i denne håndboken.

## 7.2 Fil-meny

1) Åpne bn: (o) «Mellomrom-Enter-O». Viser dialogboksen « Åpne fil». Herfra kan du åpne hvilken som helst av de støttede filtypene fra listen ovenfor.

R ) «Mellomrom-Enter-r» Viser en liste over dokumentene som nylig har blitt åpnet i Dokumentleser . Trykk Enter på et dokument du vil lese .

3) Sideinnstillinger: (p) "Backspace -p ". Under Sideoppsett kan du bestemme hvor langt dokumentleseren skal hoppe når du flytter én side om gangen. Dialogboksen Sideoppsett inneholder fire felt: Linjer per side, Tegn per linje, en Bekreft- knapp og en Avbryt-knapp.

4) Stemmeinnstillinger: (s) "Mellomrom-Enter-s". Under Stemmeinnstillinger kan du bestemme hvordan dokumentet skal leses høyt, eller om du i det hele tatt vil bruke tale. Listen over stemmeinnstillinger inkluderer følgende : Stemme (på/av), Standard lesemodus ( kontinuerlig / manuell) , angi lydstyrke, angi hastighet og angi tonehøyde. Du kan også velge lesestemme fra hvilken som helst av Vocalizer- stemmene du har installert.

5) Dokumentinformasjon: (i) «Mellomrom-Enter-i». Dialogboksen Dokumentinformasjon gir deg informasjon om din posisjon i dokumentet. Dette inkluderer din nåværende posisjon og total lengde i sider, avsnitt, setninger og linjer, samt tittelen på dokumentet du leser .

6) Oppstartsinnstillinger (e) «Mellomrom-Enter-e». Med Oppstartsinnstillinger kan du bestemme hvor du ender opp når du starter dokumentleseren . Alternativene i kombinasjonsboksen er « Åpne fil», «Siste dokumenter» eller «Ingen oppstartshandling». I sistnevnte tilfelle ender du ganske enkelt opp i et tomt dokumentvindu, hvor du deretter kan velge hvilken funksjon du vil utføre .

7) Avslutt med bokmerke : (z) «Mellomrom-z». Bruk denne funksjonen hvis du vil lukke dokumentviseren og lagre gjeldende posisjon i dokumentet.

8) Avslutt og slett alle tagger : (q) «Mellomrom-Enter-z». Denne funksjonen lukker dokumentviseren og sletter alle tagger i gjeldende dokument.

9) Avslutt uten bokmerke : (c) "Backspace -z ". Denne funksjonen lukker dokumentleseren , men lagrer ikke posisjonen din i gjeldende dokument.

## 7.3 Rediger-menyen

1) Start markering: (b) Med «Mellomrom-Enter-b» kan du velge en bestemt del av teksten du vil kopiere til utklippstavlen. Endepunktet for den valgte teksten er der du plasserer markøren etter at du har valgt startpunktet med Mellomrom-Enter-b.

2) Kopier: (c) «Mellomrom-Enter-c». Når du har valgt tekst, kan du velge Kopier fra Rediger-menyen eller trykke Mellomrom-Enter-c mens du er i dokumentet.

3) Legg til i utklippstavlen: (p) Mellomrom-Enter-p. For å legge til den valgte teksten i utklippstavlen, velg « Legg til i utklippstavlen» fra Rediger-menyen eller trykk Mellomrom-Enter-p mens du er i dokumentet.

4) Tøm utklippstavlen: (d) «Mellomrom-Enter-d». For å slette teksten i utklippstavlen, velg « Tøm utklippstavlen» fra Rediger-menyen eller trykk Mellomrom-Enter-d mens du er i et dokument.

5) Merk alt: (a) «Mellomrom-Enter-a». Merker all tekst i gjeldende dokument.

## 7.4 Gå til menyen

1) Søk: (f) «Mellomrom-f». Søkefunksjonen lar deg søke etter tekst i et dokument. Søkedialogboksen består av følgende felt : «Tekst å finne», «Søkeretning » , «Skill mellom store og små bokstaver » , Bekreft og Avbryt .

2) Finn neste : (h) «Mellomrom-Enter-f». «Finn igjen » søker etter flere forekomster av teksten du søkte etter i forrige søk .

3) Finn forrige: (v) "Backspace -f ". "Finn forrige" fungerer på samme måte som "Finn igjen " (beskrevet ovenfor), bortsett fra at den alltid søker bakover i dokumentet.

4) Gå til posisjon: (g) «Mellomrom-Enter-l». Kommandoen « Gå til posisjon» lar deg raskt gå til en bestemt side, et avsnitt eller en bestemt linje.

5) Gå til overskriftslisten: (t) «Mellomrom-Enter-t». Overskriftslisten fungerer bare når du leser et HTML-, XML- eller EPUB- dokument. Den åpner en liste over overskrifter i dokumentet. Bruk mellomrom-1 og mellomrom-4 for å flytte mellom overskrifter, og trykk Enter for å hoppe til gjeldende overskrift.

6) Gå til forrige overskrift: (p) «Backspace-2-3-5». Går til forrige overskrift i et EPUB-, XML-, HTM-, HTML- eller DOCX-dokument.

7) Gå til neste overskrift : (n) «Backspace-2-5-6». Går til neste overskrift i et EPUB-, XML-, HTM-, HTML- eller DOCX-dokument.

## 7.5 Les-menyen

1) Les den valgte teksten: (b) "Backspace - b". Leser teksten du har valgt. Merk : denne funksjonen er bare tilgjengelig i manuell lesemodus .

2) Bytt lesemodus : (G) "Enter". Med "Bytt lesemodus " kan du bytte mellom kontinuerlig og manuell lesing . Trykk Enter mens du leser et dokument for å bytte mellom manuell og kontinuerlig lesing .

3) Les gjeldende side: (c) « Tilbaketast ». Leser gjeldende side. Du kan lese forrige side med punkt 1-2-6 og neste side med punkt 4-5-6.

4) Les gjeldende avsnitt: (p) «Mellomrom-2-3-5-6». Leser gjeldende avsnitt. Du kan lese forrige avsnitt med mellomrom-2-3 og neste avsnitt med mellomrom-5-6.

5) Les gjeldende linje: (l) "Mellomrom-1-4". Leser gjeldende linje. Du kan lese forrige linje med mellomrom-1 og neste linje med mellomrom-4.

6) Les gjeldende setning : (s) «Mellomrom-1-4-5-6». Leser gjeldende setning .

## 7.6 Merkemeny

1) Sett markering : (m) «Mellomrom-Enter-m». Du kan sette markeringer mens du spiller av en fil for å merke posisjoner du vil gå tilbake til senere. Du kan sette opptil 1000 markeringer per dokument .

2) Gå til merke : (j) «Mellomrom-Enter-j». Du vil bli spurt om navnet på merket du vil gå til . Skriv inn navnet på merket i redigeringsfeltet og trykk Enter.

3) Slett en tagg : (d) «Mellomrom-d». Du vil bli bedt om å skrive inn navnet på taggen du vil slette. Skriv det inn og trykk Enter .

4) Neste merke : (n) «Mellomrom-Enter-n». Funksjonen « Neste merke » lar deg gå til et merke som er plassert etter gjeldende posisjon.

5) Forrige merke : (b) "Backspace -m ". Funksjonen "Forrige merke " lar deg gå til et merke som er plassert før gjeldende posisjon.

6) Taggliste : (k) «Mellomrom-Enter-k». Trykk mellomrom-1 og mellomrom-4 for å flytte opp eller ned i listen, og trykk Enter på en tagg for å flytte til taggens posisjon i dokumentet.

Innstilling for markørpipelyd : (o) "Tilbaketast - O". Du kan bruke markørpipelyd til å bestemme hvordan du vil bli varslet når du passerer et merke i dokumentet mens du leser . Alternativene for pipelyd er pipelyd, melding og ingen pipelyd.

# 8 DAISY-spiller

Med DAISY-avspilleren på Braille eMotion 40 kan du lytte til bøker eller annet materiale i DAISY-format. DAISY er en forkortelse for «Digital Accessible Information System». En fordel med DAISY-bøker er at du kan lytte til lyddelen samtidig som du leser den tilhørende teksten, hvis boken inneholder både lyd og tekst.

Braille eMotion 40 støtter DAISY-bøker i DAISY versjon 3.0 eller tidligere. DAISY-spilleren støtter følgende typer bøker:

DAISY 2.0/2.02/3.0, DAISY XML / Digital lydbok .

ANSI / NISO Z39.86 4002, 4005.

Bookshare.org DAISY-innhold,

NIMAS 1.1,

DRM: ( støtter 4006 PDTB2-autentisering).

## 8.1 Oppsett av DAISY-spilleren

For å starte DAISY-avspilleren, trykk Enter på menyvalget DAISY-avspiller i hovedmenyen til Braille eMotion 40. Du kan også starte DAISY-avspilleren fra hvor som helst på enheten ved å trykke F1-d.

Når du starter DAISY-avspilleren, vil du åpne listen over stasjoner på Braille eMotion 40. Trykk Enter på stasjonen som inneholder DAISY-boken du vil åpne.

Bruk de vanlige mappenavigasjonskommandoene for å finne mappen som inneholder DAISY-boken du vil åpne. Trykk mellomromstasten for å velge den, og deretter Enter for å åpne den. Du må velge mappen som inneholder boken. Dette er fordi en DAISY-bok består av mange filer, og Braille eMotion 40 trenger å vite nøyaktig hvor de forskjellige delene av boken befinner seg.

Hvis du spiller av en bok du har lyttet til før, vil avspillingen fortsette der du sist stoppet. For å stoppe avspillingen av en DAISY-bok, trykk mellomrom-z

Åpne menyen i DAISY-spilleren ved å trykke Mellomrom-m eller F2. Menyen inneholder Filer, Dokument, Tagg, Overskrift og Merknad. Du kan flytte opp og ned i menyelementene med Mellomrom-1 og Mellomrom-4. Trykk Enter for å aktivere et menyelement.

Du kan også trykke mellomrom-m og deretter trykke på snarveistasten for et menyelement. Hvis du for eksempel vil åpne Overskrift-menyen, trykker du mellomrom-m eller F2 for å åpne menyen, og deretter trykker du på h.

I DAISY-spilleren finnes det også diverse lister og dialogbokser. Du kan bruke mellomrom-1 og mellomrom-4 eller bla-tastene for å navigere i menyer, innstillinger og fillister . Bruk mellomrom-4-5 og mellomrom-1-2 eller F3 og mellomrom-F3 for å flytte mellom felt.

Hvis du vil aktivere et emne, trykker du Enter.

Mens du spiller av DAISY-materiale, får du presentert en dialogboks med fire felt: tittel, informasjon, avspillingsknapp og pauseknapp. Du kan bla gjennom denne informasjonen med F3.

Overskriftsfeltet viser deg en overskrift eller et annet navigasjonselement, samt teksten under elementet, hvis det er tekst. Under Informasjon finner du gjeldende side, overskriftsnivå, setning, forløpt tid og total spilletid. Du kan navigere mellom disse elementene med Mellomrom-1 og Mellomrom-4. Du kan trykke Enter på Pause eller Spill av for å stoppe eller starte avspilling. Fra hvor som helst i dialogboksen kan du også bytte mellom Spill av og Pause ved å trykke på Mellomrom.

## 8.2 Fil-meny

1) Åpne DAISY-boken: (o) «Mellomrom-Enter-o». Viser dialogboksen «Åpne DAISY».

2) Stemmeinnstillinger: (s) «Mellomrom-Enter-s». Angi autospill, signal ved markeringer, hastighet, tonehøyde og lydstyrke for lesestemmen. Du kan også velge lesestemmen din fra hvilken som helst av Vocalizer- stemmene du har installert.

3) Bokinfo: (i) «Mellomrom-Enter-i». Få informasjon om DAISY-boken som spilles av.

4) Avslutt: (z) «Mellomrom-z». Lukker DAISY-spilleren.

5) Avslutt og slett bokmerke: (q) «Mellomrom-Enter-z». Avslutter og sletter alle eksisterende avslutningsmarkører.

6) Avslutt uten bokmerke: (c) "Backspace -z ". Lukker uten å markere avslutningsposisjonen din.

## 8.3 Dokumentmeny

1) Spill av/pause: (p) «Mellomrom-p». Sett avspillingen på pause og gjenoppta den. Du kan også bruke avspillingsknappen.

2) Forrige side: (u) "Mellomrom-punktum 1-2-6". Går tilbake én side.

3) Neste side: (d) «Mellomrom-punktum 3-4-5». Går én side fremover.

4) Gå til side: (g) «Mellomrom-Enter-g». Skriv inn nummeret på siden du vil gå til.

5) Gå til prosent: (r) «Mellomrom-Enter-e». Gå til en bestemt posisjon i boken med prosent.

6) Gå til tid: (t) «Mellomrom-Enter-t». Kun tilgjengelig i DAISY-lydbøker. Gå til en bestemt posisjon etter at tiden er forløpt.

7) Gå tilbake med bevegelsesenhet: (h) "pt. 3". Gå tilbake med den valgte bevegelsesenheten.

8) Gå fremover med enhet for bevegelse: (l) "punkt 6". Gå fremover med den valgte enheten for bevegelse.

9) Bytt til forrige bevegelsesenhet: (i) "punkt 2-3". Gå tilbake i listen over bevegelsesenheter.

10) Bytt til neste enhet som skal flyttes: (e) "pt. 5-6". Gå fremover i listen over enheter som skal flyttes.

## 8.4 Merkemeny

1) Sett bokmerke: (m) «Mellomrom-Enter-m». Sett bokmerke på en posisjon.

2) Gå til merke: (j) «Mellomrom-Enter-j». Gå til et tidligere angitt merke ved å skrive inn nummeret på merket.

3) Gå til forrige merke: (p) «Mellomrom-Enter-3». Går til nærmeste merke før gjeldende posisjon.

4) Gå til neste merke: (n) «Mellomrom-Enter-6». Går til neste merke fra gjeldende posisjon.

5) Slett merke: (d) «Mellomrom-d». Slett et tidligere angitt merke.

6) Merkeliste: (l) «Mellomrom-Enter-l». Viser en liste over markeringer og deres posisjoner. Trykk Enter på et merke for å gå til posisjonen.

## 8.5 Overskriftsmeny

1) Overskriftsliste: (l) «Mellomrom-Enter-h». Åpner en liste over overskrifter i boken.

2) Søk etter neste overskrift: (n) «Mellomrom-Enter-n». Gå til neste overskrift.

3) Les gjeldende overskrift: (w) «Mellomrom-Enter-w». Les overskriften for gjeldende tekst.

4) Første overskrift: (t) «pt. 1–3». Gå til første overskrift.

5) Siste overskrift: (b) «del 4–6». Gå til siste overskrift i boken.

6) Søk: (f) «Mellomrom-f». Søk etter tekst.

7) Søk på nytt: (r) «Mellomrom-Enter-f». Finn neste forekomst av søketeksten du skrev inn i søkedialogen.

## 8.6 Notater-menyen

1) Sett inn notat: (m) « Backspace -m». Sett inn et notat.

2) Les notat: (r) « Backspace -r». Les gjeldende notat.

3) Forrige note: (p) « Backspace -p». Gå tilbake én note fra din nåværende posisjon.

4) Neste notat: (n) "Backspace -n ". Gå til neste notat fra din nåværende posisjon.

5) Slett notat: (d) "Backspace -d ". Slett gjeldende notat.

# 9 Mediespiller

Du kan bruke mediespilleren til å spille av lyd- og videofiler samt spillelister. Mediespilleren støtter følgende formater: ac3, asf , asx , m3u, mp2, mp3, MP4, mpa , mpg , ogg , pls , wav , wax , wma , flac , midi, wmv og mov.

Du kan kontrollere avspillingen av lydfiler med kommandoer fra punkttastaturet. Du kan starte mediespilleren ved å finne den i hovedmenyen og trykke Enter. Du kan også nå den fra hvor som helst på enheten ved å trykke F1-m.

## 9.1 Oppsett av mediespiller

Avspillingsdialogboksen består av to faner, Avspillingsinformasjon og Spilleliste. Trykk F3 eller Mellomrom-F3 for å bytte mellom disse fanene.

Avspillingsinformasjonsfeltet viser spor-/sangnummer, filnavn og gjeldende avspillingsstatus (Spiller av, Pause eller Stoppet). Hvis det ikke er noen filer i spillelisten, vil Braille eMotion 40 varsle deg. Hvis du trykker mellomrom-4, vil Braille eMotion 40 vise informasjon om avspillingstiden.

Når du er i Avspilling-fanen, kan du bruke markørhenterene til å flytte til bestemte områder av mediefiler. Hvis du for eksempel vil flytte til en plassering nær midten av en mediefil, kan du trykke på markørtast nummer 20 eller 21. Hvis du vil flytte til en plassering rundt 75 %, trykker du på tast nummer 30.

Spilleliste-fanen viser alle filene i spillelisten. For hver fil i listen vises spornummer, filnavn, plassering i listen og totalt antall filer i listen . Hvis det ikke er noen filer i spillelisten, sier Braille eMotion 40 «ingen elementer».

Mediespilleren på Braille eMotion 40 støtter visning av sangtekster hvis en MP3-fil inneholder sangtekster. Fanen Sangtekster vises bare i tabulatorrekkefølge hvis filen du spiller av inneholder sangtekster i filinformasjonen. Sangtekstene vises i en redigeringsboks med flere linjer som du kan lese og navigere i ved hjelp av vanlige dokumentnavigasjonskommandoer.

Mediespillermenyen inneholder fem menyelementer: Fil, Spill av, Plassering, Tagg og Innstillinger.

For å åpne menyen i mediespilleren, trykk Mellomrom-m eller F2. Velg et menyelement med Mellomrom-1 og Mellomrom-4, og trykk deretter Enter. Du kan også trykke Mellomrom-m og deretter trykke på hurtigtasten for et menyelement.

Du kan bruke mellomrom-1 og mellomrom-4 eller bla-tastene for å navigere i menyer, innstillinger og fillister . Bruk mellomrom-4-5 og mellomrom-1-2 eller F3 og mellomrom-F3 for å flytte mellom felt.

Hvis du vil aktivere et emne, trykker du Enter.

## 9.2 FILMENY

1) Åpne fil: (o) «Mellomrom-Enter-o». Åpner en mediefil og oppretter en ny spilleliste.

2) Åpne mappe: (f) «Mellomrom-Enter-f». Oppretter en ny spilleliste med alle mediefilene i den valgte mappen.

3) Legg til fil: (a) "Backspace -o ". Legger til de valgte filene i gjeldende spilleliste .

4) Legg til mappe: (i) « Backspace -f». Legger til alle mediefilene i den valgte mappen i gjeldende spilleliste.

5) Lagre spilleliste: (s) «Mellomrom-i». Lagrer gjeldende spilleliste.

6 Lagre spilleliste som. Lagrer filene som spilles av som en spilleliste.

7) Slett element: (d) «Mellomrom-d». Sletter det gjeldende elementet fra spillelisten.

8) Tagginformasjon: (t) «Mellomrom-Enter-t». Åpner egenskapene til gjeldende mediefil.

9) Avslutt: (z) «Mellomrom-z». Avslutter mediespilleren.

## 9.3 Avspillingsmenyen

1) Spill av: (p) "Enter". Starter avspilling.

2) Forrige spor: (b) «pt. 3». Går tilbake ett spor.

3) Neste spor: (n) «pt. 6». Går ett spor fremover.

4) 5 spor igjen: (d) «pt. 2–3». Går 5 spor tilbake.

5) 5 spor fremover: (u) "pt. 5-6". Går 5 spor fremover.

6) Første spor: (t) «pt. 1–3». Går til det første sporet i spillelisten.

7) Siste spor: (e) «punkt 4–6». Går til siste spor i spillelisten.

8) Lydstyrke opp: (h) «Mellomrom-skroll-opp». Skrur opp lydstyrken.

9) Lydstyrke ned: (l) «Mellomrom-skroll-ned». Skrur ned lydstyrken.

10) Raskere: (k) «pt. 3-4-5». Øker avspillingshastigheten.

11) Saktere: (m) «pt. 1-2-6». Senker avspillingshastigheten.

12) Pause: (a) "Mellomrom". Setter avspillingen på pause. Trykk igjen for å fortsette.

13) Stopp: (s) "Tilbaketast". Stopper avspillingen .

## 9.4 Posisjonsmenyen

1) Marker posisjon: (m) «Mellomrom-Enter-m». Markerer gjeldende posisjon for senere bruk.

2) Slett markert posisjon: (d) «Mellomrom-Enter-d». Fjerner markøren fra den markerte posisjonen.

3) Gå til den markerte posisjonen: (j) «Mellomrom-Enter-j». Gå til posisjonen som tidligere var markert.

4) Gå til tidspunkt: (g) «Mellomrom-Enter-g». Gå til et bestemt tidspunkt i filen.

5) Gå til prosentandel: (e) " Backspace -p". Gå til plasseringen i filen som tilsvarer en viss prosentandel.

6) Gå til spor: (n) «Mellomrom-Enter-n». Tar deg til filen med det sporet i gjeldende spilleliste.

7) Angi startpunkt: (l) «Mellomrom-Enter-p». Angi et startpunkt for repetert avspilling.

8) Sluttpunkt: (r) «Mellomrom-e». Angi sluttpunktet for repetert avspilling.

9) Kapittelliste: (c) «Mellomrom- Tilbake -l». Åpner en liste over kapitler hvis de er merket i filen. Under avspilling kan du trykke Mellomrom-2-3-6 for å gå tilbake ett kapittel og Mellomrom-3-5-6 for å gå frem ett kapittel.

## 9.5 Merkemeny

1) Sett et bokmerke: (s) " Backspace -m". Sett et bokmerke på et bestemt punkt i mediefilen.

2) Gå til merke: (m) "Backspace -j ". Gå til et merke som er satt tidligere.

3) Forrige merke: (p) «Backspace-3». Går tilbake ett merke fra din nåværende posisjon.

4) Neste merke: (n) «Backspace-6». Går til neste merke etter din nåværende posisjon.

5) Slett tagg: (d) " Backspace -d". Sletter en tagg.

6) Tagghåndtering: (k) "Backspace -k ". Bla gjennom og endre alle tagger i gjeldende fil.

## 9.6 Innstillingsmeny

1) Konfigurasjon: (c) "Backspace - c". Lar deg konfigurere visningen av filinformasjon, signalisere ved merker og lagre posisjon ved avslutning.

2) Avspillingsinnstillinger: (p) «Mellomrom-Enter-s». Bland, gjenta og andre spillelisteinnstillinger. Lar deg også velge om du vil se avspillingsposisjonen i filen ved å bruke punkt 7–8 på leselisten.

3) Effektinnstillinger: (e) «Mellomrom-Enter-e». Still inn equalizer og bassforsterkning.

## 9.7 Spill av lydbøker

Når du spiller av en lydbok, vil du sannsynligvis at filene og mappene som utgjør boken skal behandles annerledes enn en spilleliste med musikk, både når det gjelder navigasjon og taggede plasseringer. Av denne grunn behandles filer og mapper som ligger i mappen « Lydbøker » på flash-stasjonen, SD-kortet eller den tilkoblede USB-stasjonen annerledes enn lydfiler andre steder på enheten.

For det første lagres posisjoner for alle filer og mapper ved avslutning, uavhengig av hvordan du angir alternativet «Lagre markering ved avslutning», ettersom du sannsynligvis vil gå tilbake til den siste posisjonen neste gang du åpner filer på samme sted. Hvis du åpner en mappe i mediespilleren med Mellomrom-Enter-f-kommandoen, gjelder markeringen for hele mappen, ikke den enkelte filen. \* Merk: Hvis du åpner en enkelt fil i mediespilleren eller fra Filbehandling, gjelder den markerte posisjonen bare for den enkelte filen.

På samme måte gjelder bokmerkene du angir for hele boken når du har plassert mappen med boken i mappen « Lydbøker ». Videre gjelder kommandoene «Gå til tid» og «Gå til prosentandel» også for hele mappen og ikke bare for den enkelte filen, noe som ellers er normalt.

For å spille av en mappe med lydfiler som en lydbok, kopier den til « Lydbøker »-mappen på flash-stasjonen eller en hvilken som helst tilkoblet stasjon. I mediespilleren kan du bruke kommandoen «Åpne mappe» for å åpne mappen som en lydbok. Som standard oppretter Android automatisk « Lydbøker »-mappen på alle stasjoner du kobler til. Det finnes imidlertid tilfeller der dette ikke skjer. Hvis mappen ikke opprettes automatisk på den tilkoblede stasjonen, kan du opprette den manuelt. Mediespilleren vil gjenkjenne den og behandle den som beskrevet ovenfor.

## 9.8 Spill av i bakgrunnen

Du vil kanskje spille av mediefiler mens du gjør noe annet. Mediespilleren lar deg kontrollere medieavspilling i bakgrunnen ved hjelp av hurtigtaster mens andre oppgaver er i forgrunnen.

Trykk på markørtasten sammen med Enter for å stoppe eller starte medieavspilling. Trykk på markørtasten med F1 eller F3 for å gå fremover med den valgte navigasjonsenheten, og med F2 eller F4 for å gå bakover med den valgte enheten. Trykk på venstre eller høyre markørtast sammen med midttasten for å velge forrige eller neste enhet for navigasjon.

# 10. Bibliotektjenester

## 10.1 MERK

Med Online DAISY-programmet kan du laste ned bøker fra NOTA via «Mine bøker» hvis du har lånernummer og passord til NOTA.

For å starte Online DAISY-programmet, åpne Bibliotektjenester-menyen, finn MERK menyelementet og trykk Enter. Du kan også starte Online DAISY fra hvor som helst på enheten ved å trykke F1-z.

Når du starter Online DAISY-programmet for første gang, vil du bli bedt om å oppgi innloggingsinformasjonen din. Bruk mellomrom-1 og mellomrom-4 for å navigere til serveren du vil logge på. Når du har gjort det, tabber du til ID-feltet og skriver inn ID-en din i blindeskrift. Tabber du til Passord-feltet og skriver inn passordet ditt i 8-punkts blindeskrift. Bruk mellomrom for å slå av eller på avmerkingsboksene «Husk meg» og «Lagre passord». Når du har valgt innloggingsalternativer, tabber du til «Logg inn» og trykker Enter.

Du vil bli møtt av en kombinasjonsboks med tre elementer: Utløpt, Ny og Lånt. Trykk Tab (F3 eller Mellomrom-4-5) for å komme til listen over ønsket kategori. Du kan navigere i boklisten med Mellomrom-1 og Mellomrom-4.

For å laste ned en bok, finn den i listen og trykk Enter. Enheten vil fortelle deg at nedlastingen starter og vise en fremdriftsindikator for å gi deg beskjed om at nedlastingen pågår. Når boken er lastet ned, kan du spille den av med DAISY-spilleren.

Bøker du har lastet ned med Online DAISY-programmet, finner du i mappen «online daisy » med Åpne-dialogen i DAISY-spilleren. På grunn av kopibeskyttelse kan disse bøkene bare vises i DAISY-spilleren og ikke i filbehandleren.

Vision Australia-brukere kan også laste ned BRF-bøker. Når du laster ned en BRF -bok, har du muligheten til å åpne den i Notisblokk, hvor du kan kopiere teksten til et annet dokument, eller du kan lagre den på et annet sted der du har enklere tilgang til den.

Når du vil returnere en bok, finner du den i listen og trykker Mellomrom-Enter-r. Dette returnerer boken til det virtuelle biblioteket slik at du kan låne andre bøker.

## 10.2 BookShare -nedlasting

BookShare - programmet gir deg tilgang til direkte søk og nedlasting fra den store samlingen av bøker og tidsskrifter som er tilgjengelig på www.bookshare.org.

Bookshare er en samling av bøker og tidsskrifter som gjøres tilgjengelige gjennom frivillige som skanner og korrekturleser bøker. Både føderale etater i USA og private forlag bidrar også på ulike måter.

BookShare tilbyr titler i ulike formater, inkludert DAISY, BRF, EPUB, Word og lyd. BrailleSense støtter de fleste formatene via BookShares nedlastings- og leseprogram i DAISY-spilleren, dokumentleseren og notisblokken.

Hvis du vil bli medlem av BookShare , må du fullføre registreringsprosessen deres og betale en årsavgift. (I Danmark gjøres dette gjennom NOTA.) Du kan betale for medlemskapet ditt med penger, men du kan også tjene poeng ved å skanne eller korrekturlese nye bøker til samlingen. Selv om de fleste titlene på BookShare krever at du er medlem for å laste dem ned, finnes det tusenvis av gratis titler du kan laste ned enten du er medlem eller ikke.

For mer informasjon om BookShare eller registreringsprosessen, vennligst besøk www.bookshare.org (eller kontakt NOTA i Danmark).

### 10.2.1 Start nedlasting av BookShare

For å åpne BookShare- applikasjonen, finn Bibliotektjenester i hovedmenyen og trykk Enter. I Bibliotektjenester-menyen finner du « Bookshare -nedlasting» og trykk Enter. Du kan starte BookShare fra hvor som helst på enheten ved å trykke F1-k.

Bookshare-programmet bruker dialogbokser i stor grad. Bruk mellomrom-4-5 og mellomrom-1-2 eller F3 og mellomrom-F3 for å bruke Tab og Shift- Tab mellom felt i en dialogboks. I instruksjonene her vil vi vanligvis referere til « tabulering ».

Du kan bruke mellomrom-1 og mellomrom-4 eller bla-tastene for å navigere gjennom alternativer og lister. Trykk Enter for å aktivere et element.

Når du åpner BookShare- applikasjonen, blir du tatt til en nettside der du kan oppgi BookShare- kontoinformasjonen din. Hvis du vil bruke anonym modus, eller rettere sagt, hvis du ikke har en BookShare- konto og bare vil ha tilgang til verk som er offentlig tilgjengelige, trykker du mellomrom-z mens du er på nettsiden. Dette tar deg tilbake til BookShare -applikasjonen uten å logge inn.

Etter at du har angitt brukerinformasjonen din, vil du bli bedt om å autorisere BookShare- applikasjonen for bruk med kontoen din. Du kan bruke navigasjonen med første bokstav for å gå direkte til Autoriser-knappen og deretter trykke Enter.

Når du har godkjent det, kommer du til BookShares hoveddialogboks, og får presentert en kombinasjonsboks der du kan søke i innholdet. Når du deretter åpner programmet, kommer du til søkefeltet.

### 10.2.2 Hoveddialogboksen i BookShare

BookShares hoveddialogboks inneholder i utgangspunktet tre felt:

1. Kombinasjonsboksen «Søk i innhold» : Du kan søke i bøker, tidsskrifter, leselister eller tidligere nedlastede bøker. Bruk mellomromstasten for å endre innstillingen.
2. Kombinasjonsboksen «Søketype» : (bare tilgjengelig når du velger å søke etter bøker). Du kan velge å søke i BookShares- boksamlingen etter tittel, forfatter, ISBN, nøkkelord eller kategori. Bruk mellomromstasten for å endre innstillingen.
3. Nøkkelord ( redigeringsfelt ): Hvis du søker etter tidsskrifter, vil du bli bedt om å skrive inn tidsskriftnavnet eller ID-en. Hvis du har valgt å søke i boksamlingen etter tittel, forfatter eller ISBN osv., vil du bli bedt om å skrive inn det du søker etter.

Trykk Enter eller Tab for å starte søket og gå til listen over søkeresultater.

### 10.2.3 Søkeresultater for bøker

Når søket er fullført, vil du få presentert en liste over resultater som samsvarer med søket ditt. Bruk mellomrom-1 og mellomrom-4 for å navigere i listen.

BookShare- dialogboksen inneholder nå tre ekstra felt: Listen over søkeresultater du er i for øyeblikket, Last ned-knappen og Detaljer-knappen.

Hvis resultatlisten inneholder mer enn 50 elementer, lastes den neste siden med resultater automatisk når du kommer til bunnen av siden. Hvis du er helt sikker på at det er mer enn 50 elementer, kan du alltid trykke Mellomrom-Enter-n for å laste den neste siden. Hvis det ikke er flere resultater, vil Braille eMotion fortelle deg dette.

Hvis du trykker Enter på «Detaljert informasjon» eller bruker hurtigtasten Mellomrom-Enter-i, åpnes en dialogboks med mer informasjon om boken. Den detaljerte listen inneholder følgende elementer.

1. «Tittel» viser hele tittelen på boken.
2. «Forfatter» viser bokens forfatter eller forfattere.
3. «ISBN» indikerer det internasjonale standardboknummeret .
4. Synopsis gir en kort oversikt over arbeidet.
5. «Kategori» viser hvilken kategori boken tilhører i BookShare- biblioteket.
6. «Språk» viser hvilket språk boken er trykket på.
7. «Utgiver» viser bokens utgiver eller forlag.
8. «Utgivelsesdato» viser når boken ble utgitt.
9. «Format» viser formatene du kan laste ned den gjeldende boken i.

Du kan laste ned en bok fra søkeresultatlisten ved å trykke Enter på den, eller ved å bruke Tab til å gå til Last ned-knappen og trykke Enter. Hvis du er logget inn anonymt og boken krever medlemskap, vil du få beskjed om at du ikke kan laste ned boken, og du vil bli sendt tilbake til søkeresultatlisten.

### 10.2.4 Søk etter tidsskrifter

Hvis du velger tidsskrifter i innholdssøkfeltet , er det neste feltet i dialogboksen et redigeringsfelt der du kan skrive inn hele eller deler av tidsskrifttittelen. Skriv inn søketeksten i feltet og trykk Enter eller Tab for å starte tidsskriftsøket. Når søket er fullført, vil du se en liste over tidsskrifter som samsvarer med søket ditt. Finn tidsskriftet du ønsker og trykk Tab eller Enter igjen for å få til en liste over tilgjengelige utgaver av tidsskriftet.

Hvis du ikke vet utgavenummeret til tidsskriftet du søker etter, lar du redigeringsfeltet stå tomt og trykker Enter. Hvis du ikke har skrevet noe i redigeringsfeltet, vil du se hele listen over tidsskrifter i alfabetisk rekkefølge. Trykk Enter på ønsket tidsskrift, og du vil da få en liste over hvilke utgaver av tidsskriftet som er tilgjengelige.

Publikasjonslisten inneholder også en knapp for «detaljert informasjon» for hver publikasjon. Detaljert informasjon om tidsskrifter er som følger:

1. ID:» ID-nummeret som BookShare gir tidsskriftet.
2. «Tittel» er tittelen på tidsskriftet.
3. Kategori: magasintypen ( avis, magasin osv. ).
4. «Revisjon»: revisjonsnummeret til nettutgaven som ligger på BookShare .
5. «Revidert» indikerer når den nyeste utgaven ble publisert på BookShare . (Nyttig hvis en utgave inneholder feil i DAISY-strukturen eller teksten, da dette vil gi deg beskjed om du har den nyeste versjonen.)

Som med en bok, kan du laste ned et nummer av et magasin ved å trykke Enter på det eller Tab til Last ned-knappen og trykke Enter.

### 10.2.5 Søke i leselister

For å søke i leselister som du eller skolen din har opprettet for kontoen din, eller leselister som er delt offentlig i BookShare , velg enten «Offentlige leselister» eller «Mine leselister» i søkefeltet for innhold. Trykk Tab eller Enter for å vise de relevante leselistene.

Du kan se detaljer eller laste ned en bok i en liste på samme måte som du finner en bok i Boksøk.

### 10.2.6 Søk i oversikten

For å søke i listen over nedlastede bøker, velg «Liste» i søkefeltet for innhold og trykk deretter Tab eller Enter. Du vil da få opp en liste over bøker, akkurat som når du søker etter bøker. Listen inneholder bøker du tidligere har lastet ned på en hvilken som helst enhet du har koblet til BookShare . Bøkene vises i den rekkefølgen du lastet dem ned, med den nyeste først. Akkurat som når du søker etter bøker, kan du få detaljert informasjon om en bok eller laste den ned på nytt.

### 10.2.7 Menyene

BookShare -programmet inneholder to menyer, «Filer» og « Leseliste ».

Filmenyen inneholder følgende elementer:

1. Innstillinger: (o) «Mellomrom-Enter-o». Åpner dialogboksen «Innstillinger», der du kan angi standard nedlastingsformat, plassering av nedlastede bøker og bestemme om Braille eMotion skal hente ut og/eller åpne bøker fra BookShare automatisk.
2. Logg ut: (x). Logger deg ut av den gjeldende BookShare- kontoen, hvoretter du kan logge inn med en annen konto eller bruke anonym modus.
3. Avslutt: (z) «Mellomrom-z». Avslutter BookShare- programmet.

« Leseliste » inneholder følgende elementer:

1. Opprett leseliste : (c) «Mellomrom-Enter-r». Åpner en dialogboks der du kan gi en leseliste et navn , skrive inn en beskrivelse og bestemme om den skal være privat, delt eller delt med organisasjonen din.
2. Rediger leseliste : (e) «Mellomrom-Enter-e». Lar deg redigere leselisten som for øyeblikket er i fokus.
3. Legg til tittel i leseliste : (a) «Mellomrom-Enter-a». Åpner en dialogboks der du kan legge til gjeldende tittel i en leseliste .
4. Slett tittel fra leselisten : (d) «Mellomrom-d». Sletter tittelen med fokus fra gjeldende leseliste .

## 10.3 Andre tjenester

Funksjonen «Andre tjenester» lar deg laste ned innhold fra andre tjenester som er spesifikke for en region eller som ikke er innebygd i fastvaren av andre årsaker. For å se hvilke andre tjenester som er tilgjengelige, åpne menyen «Bibliotektjenester», naviger til «Andre tjenester» og trykk Enter.

Braille eMotion sjekker serveren vår for å se hvilke andre tjenester som er tilgjengelige og viser dem i en liste. I skrivende stund er det bare Sense som er tilgjengelig. Bibelen , som er tilgjengelig. Andre tjenester er imidlertid under utvikling og vil bli gjort tilgjengelige så snart de er klare.

For å installere en av de ekstra bibliotektjenestene, naviger til den med Mellomrom-1 eller Mellomrom-4 og trykk Enter. Tjenesten vil bli lastet ned og installert, og du vil bli tatt til Bibliotektjenester-menyen, der den nye tjenesten er installert.

Du kan avinstallere en tilleggstjeneste ved å navigere til den og deretter trykke mellomrom-d. Nye tjenester vil bli annonsert når de blir tilgjengelige eller oppdateres.

# 11. Verktøy

I Verktøy-menyen finner du mange spesialfunksjoner og innstillinger for Braille eMotion 40. Du kan navigere mellom elementene i Verktøy-menyen med Mellomrom-1 og Mellomrom-4.

I hvert program kan du få tilgang til programmets funksjoner ved hjelp av hurtigtaster, menyer og dialogbokser. Hvis et program har en meny, trykker du mellomrom-m eller F2 for å få tilgang til menyen. Velg et menyelement med mellomrom-1 og mellomrom-4, og trykk deretter Enter. Du kan også trykke mellomrom-m og deretter trykke på snarveistasten for et menyelement.

I dialogbokser kan du bruke Mellomrom-4-5 og Mellomrom-1-2 eller F3 og Mellomrom-F3 for å bruke Tab og Shift- Tab .

Du kan bruke mellomrom-1 og mellomrom-4 eller bla-tastene for å navigere gjennom menyer, innstillinger og fillister . Trykk Enter for å aktivere et element.

## 11.1 Taleopptaker

Med stemmeopptakeren kan du gjøre vanlige opptak eller DAISY-opptak i MP3- eller WAV-format. Du kan ta opp fra de innebygde stereomikrofonene, et 4-polet hodesett eller en USB- lydenhet som er kompatibel med Android.

Du kan åpne stemmeopptakeren ved å gå til Verktøy-menyen og trykke på v, eller ved å trykke kort på Opptak-knappen.

Dialogboksen Opptak inneholder Opptak-knappen, Opptaksinnstillinger-knappen, Opptak-knappen, Avslutt og til slutt et statusfelt. Du kan navigere mellom feltene med Tab (F3) og Shift-Tab (Mellomrom-F3).

### 11.1.1 Opprette opptak

Når du starter stemmeopptakeren, vil du være på Opptak-knappen, og du kan se hvilken opptakskilde du bruker: mikrofon, USB osv. Du kan angi opptakskilden ved hjelp av dialogboksen «Opptaksinnstillinger», som beskrives senere. Hvis du kobler til en USB- lydkilde , må du angi opptakskilden til hodesett .

Når du ser Opptak-knappen, er du i standby-modus. Trykk Enter for å starte opptaket. Trykk Mellomrom-z når du er ferdig. Du kan også trykke lenge på Opptak-knappen for å starte opptaket umiddelbart uten å spørre. Trykk igjen for å avslutte. Bruk en markørknapp sammen med Enter for å sette opptaket på pause eller fortsette det.

\*Merk: Braille eMotion 40 støtter opptak og avspilling via vanlige plug-and- play USB-lydenheter, inkludert miksere, USB- hodesett , USB-mikrofoner og andre USB-lydenheter. Selv om mange enheter støttes, må du være oppmerksom på at enheter som krever en spesiell driver eller app sannsynligvis ikke vil fungere. Du kan heller ikke bruke flersporsopptaksenheter, da de vanligvis krever en "digital lydarbeidsstasjon " for å fungere. De fleste plug-and-play-lydenheter som mikser ned til stereoutgang, vil imidlertid fungere fint.

Når du bruker eksterne enheter, er det et par ting du bør være oppmerksom på:

* + 1. Hvis du kobler til hodetelefoner, med eller uten 4 pinner, mens en USB-kilde er tilkoblet, vil USB-lydtilkoblingen bli frakoblet, og opptakeren vil bruke hodesettet som er koblet til hodetelefonkontakten på enheten.
    2. er lyden på Braille eMotion 40 dempet under opptak for å unngå tilbakekoblingsproblemer i noen hodetelefoner . Hvis du ønsker å overvåke Braille eMotion 40-lyden med en mikser, må du slå av hodetelefonovervåking og systemdemping under opptak , og bruke selve mikseren til å overvåke utgangen.

### 11.1.2 Opprette DAISY-opptak

Du kan bruke opptaksfunksjonen i Braille eMotion 40 til å ta opp DAISY-filer samt enkle wav- og mp3-filer. Hvis du vil ta opp i DAISY-format, må du sette opptaksmetoden til DAISY i "opptaksinnstillinger".

Når du setter opptaksmetoden til DAISY og starter et nytt opptak, vil du først bli bedt om å spille inn en tittel. Du får deretter 10 sekunder til å spille inn tittelen før du automatisk går videre til opptak av overskrift 1.

Du kan manuelt sette inn navigasjonspunkter i DAISY-boken din mens du spiller inn. Trykk Mellomrom- Tilbake -h for å sette inn en overskrift. Trykk Mellomrom- Tilbake -p for å sette inn en setning. Trykk Mellomrom- Tilbake -g for å sette inn et sideskift. Hver gang du trykker på en av disse tastene, viser Braille eMotion 40 starten på navigasjonspunktet , for eksempel «starter side 8» eller «starter overskrift 3».

Når du er ferdig med opptaket, vil enheten fortelle deg at DAISY-boken bygges. DAISY-filene du tar opp lagres i «/flashdisk/ daisy /recordings» og kan spilles av i DAISY-spilleren. Du kan selvfølgelig også finne de individuelle opptakene i Filbehandleren og spille dem av i mediespilleren.

### 11.1.3 Spill av individuelle opptak

Når du er ferdig med opptaket, vil du være på Spill av-knappen slik at du kan høre hva du har spilt inn. Trykk Enter på denne knappen for å starte avspillingen. Alternativt kan du trykke Mellomrom-Enter-p for å starte avspillingen av opptaket som er i fokus.

Hvis du vil lytte til filer du har spilt inn tidligere, går du til Opptak-knappen med Tab og trykker Enter. Dette tar deg til mappen der du har valgt å lagre opptak. Som standard er dette satt til flashdisk/ musikk / opptak . Du kan bruke den vanlige fil-/mappenavigasjonen for å finne en hvilken som helst WAV- eller MP3-fil på enheten, og deretter trykker du Enter for å starte avspillingen.

Under avspilling kan du trykke på mellomromstasten for å sette avspillingen på pause eller fortsette den. Du kan justere lydstyrken med mellomromstasten-bla-opp/ned og justere avspillingshastigheten med punkt 3-4-5 og punkt 1-2-6. Bruk markørhenterene for å flytte til forskjellige steder i filen, akkurat som du kan i mediespilleren.

### 11.1.4 Opptaksinnstillinger

Dialogboksen «Opptaksinnstillinger» inneholder følgende alternativer.

1. Opptakstype: Velg mellom WAV og MP3.
2. Samplingsfrekvens : Velg mellom flere forskjellige alternativer fra 8000 til 48 000 Hz.
3. Bitrate: Bestemmer kvaliteten på et MP3-opptak. Vises ikke når opptakstypen er satt til WAV. Velg mellom alternativer fra 64K til 340K, som er nær CD-kvalitet.
4. Mikrofonlydstyrke: Angir lydstyrken til mikrofonene. Velg mellom høy, middels eller lav.
5. Opptakskilde: Mikrofonen bruker de innebygde stereomikrofonene. Hodesettet bruker et 4-pinners hodesett eller en USB-enhet hvis den er tilkoblet. Hvis ikke, brukes de innebygde mikrofonene.
6. Filnavn: Velg om filer skal navngis etter nummer eller etter dato og klokkeslett de ble opprettet.
7. Hodetelefonovervåking: På/Av. Velg om du vil høre hva som tas opp i hodetelefonene mens det tas opp. Merk at hvis hodetelefonovervåking er på, vil systemlydene bli dempet under opptak, uavhengig av denne innstillingen.
8. Demp systemlyder under opptak: Av/på. Som standard er denne innstillingen på, slik at systemlyder og talesyntese ikke forstyrrer det du spiller inn. Systemmeldinger vil fortsatt vises i blindeskrift. Hvis du vil ta opp systemlyder i forbindelse med en demonstrasjon, eller hvis du for eksempel vil ta opp strømming, slår du av denne innstillingen og bruker en mikser med loopback-funksjon eller USB-retur for å sende systemlydene tilbake til opptaket.
9. Opptaksmetode: Normal eller DAISY. Den vanlige opptaksmetoden oppretter individuelle WAV- eller MP3-filer, mens DAISY-opptak kombinerer flere opptak til en DAISY-lydbok med navigasjonspunktene du oppretter mens du spiller inn.
10. Angi mappe: Bestemmer hvor vanlige eller DAISY-opptak lagres. Hvis du velger vanlig opptaksmetoden, er standardmappen flashdisk/ music / record . Hvis du velger DAISY-opptak, er standardmappen flashdisk/ daisy / record .
11. Opptaksfilnavn: Bestemmer det grunnleggende filnavnet for opptak. Standardinnstillingen er «opptak», men du kan endre den til hva du vil. Resten av filnavnet bestemmes av navngivningsmetoden som brukes, som beskrevet ovenfor.

## 11.2 Kalkulator

Med kalkulatoren i Braille eMotion kan du utføre både enkle aritmetiske og vitenskapelige beregninger. Resultatene og uttrykkene vises i leselisten og leses opp av Braille eMotion 40.

For å starte kalkulatoren, trykk c fra Verktøy-menyen. Du kan starte kalkulatoren fra hvor som helst på enheten ved å trykke F3-c. Når du åpner kalkulatoren, vil den vise 0 i datamaskinens blindeskrift.

Du må skrive i 8-punkts datapunktskrift når du skriver inn uttrykk. Trykk Mellomrom- Tilbake -g for å veksle mellom punktskriftsystemer. Du kan tømme kalkulatoren med Mellomrom- Tilbake -c. Hvis du skriver inn tall eller funksjoner oppå et resultat, forsvinner resultatet. Hvis du skriver inn en operator, for eksempel en aritmetisk operator, brukes resultatet som første ledd i neste beregning. Du kan også lagre resultatet i kalkulatorens minne og hente det frem til senere bruk. Du finner operatorer og funksjoner i kalkulatorens meny, eller du kan bruke hurtigtastene som er knyttet til de forskjellige funksjonene.

### 11.2.1 Generelle funksjoner

For å få tilgang til generelle matematiske funksjoner, åpne menyen og trykk Enter på «Generelle funksjoner». Fra beregningslinjen kan du komme til «Generelle funksjoner» med mellomrom-enter-g.

«Generelle funksjoner» er en dialogboks som inneholder en liste over generelle funksjoner, en Bekreft-knapp og en Avbryt-knapp. Du kan navigere blant de matematiske operatorene med Mellomrom-1 og Mellomrom-4. Du kan også skrive inn den første bokstaven i operatoren du vil bruke.

Velg ønsket operasjon og trykk Enter for å utføre den. Du kan også bruke hurtigtaster for å raskt utføre operasjoner. Trykk mellomrom-h for en liste over hurtigtaster i kalkulatoren.

For å skrive inn et negativt tall, skriv minus (punkt 3-6-8) og tallet i parentes. For prosentregninger, skriv inn tallene først og deretter prosenttegnet. Så snart du skriver inn prosenttegnet (%), konverteres tallet du skrev inn til en prosent.

### 11.2.2 Brøkregning

Braille eMotion 40 kan utføre brøkroperasjoner som å forenkle og multiplisere brøker, og også konvertere brøker til desimaltall.

Du kan også konvertere brøker til desimaltall, desimaltall til brøker, uekte brøker til blandede tall eller blandede tall til uekte brøker. Når resultatet ditt inneholder brøker, kan du se brøkalternativene ved å trykke mellomrom-3-4. Trykk mellomrom-1 og mellomrom-4 for å bla gjennom alternativene. Hvis brøken din er en enkel brøk, er alternativene "brøk til desimaltall" eller "returner opprinnelig brøk". Hvis brøken er en uekte brøk, kan du også velge å konvertere den til et blandet tall. Hvis brøken er et blandet tall, kan du konvertere den til en uekte brøk. Til slutt, hvis resultatet ditt er en desimaltall, kan du konvertere det til en brøk ved å trykke mellomrom-3-4.

### 11.2.3 Minnefunksjoner

Minnefunksjonene bruker svar og beregninger som er lagret i minnet. For å få tilgang til disse funksjonene, trykk F2 for å åpne menyen, og trykk deretter Enter på Minnefunksjoner.

«Tilbakekalling av elementer» er en dialogboks som inneholder følgende: Liste over variabler, Slett, Vis detaljer, Bekreft og Avbryt. Du kan åpne dialogboksen ved å trykke Mellomrom- Tilbake -r mens du er på beregningslinjen, eller ved å velge den fra Minnefunksjoner-menyen.

Variabellisten viser variabelnavnet og verdien. Du kan sette inn verdien til en variabel i beregningen din ved å trykke Enter på den. Du kan også kopiere elementer i variabellisten. Trykk mellomromstasten for å velge et element i variabellisten. Trykk deretter mellomrom-Enter-i for å kopiere de valgte elementene til utklippstavlen.

Som standard er «Vis detaljer» slått av. Dette betyr at variabler kun vises med navn og verdi. Hvis du vil vise detaljer, trykker du mellomromstasten på «Vis detaljer» for å slå dem på. Da vises variabler med både navn, uttrykk/beregning og resultat.

«Slett» brukes til å fjerne en variabel fra listen.

Du kan slette alle variabler i minnet. Velg «slett alle lagrede elementer» fra Minnefunksjoner-menyen, eller trykk Mellomrom-Enter-d mens du er på beregningslinjen.

«Lagre element» er en dialogboks der du kan definere en variabel basert på resultatet på beregningslinjen og lagre den for senere bruk. Dialogboksen består av et redigeringsfelt der du kan skrive inn variabelnavnet, en Bekreft-knapp og en Avbryt-knapp. Velg «Lagre elementer» fra Minnefunksjoner-menyen, eller trykk Mellomrom- Tilbaketast -s mens du er på beregningslinjen.

Når du åpner dialogboksen, er du i variabelnavnfeltet. Skriv inn et navn for variabelen, og trykk Enter eller Tab for å Bekrefte-knappen, og trykk Enter. Det gjeldende uttrykket eller resultatet lagres deretter under variabelnavnet du skrev inn.

Hvis du skriver inn et variabelnavn som allerede finnes, vil du bli spurt om du vil erstatte variabelen med gjeldende verdi. Ja Hvis du bruker navnet på en funksjon som variabelnavn, for eksempel «sin», «cos» eller «pi», vil du få en feilmelding fordi du ikke kan bruke funksjonsnavn i kalkulatoren som variabelnavn.

Når du er på beregningslinjen, kan du også definere en variabel ved å skrive variabelnavn = uttrykk og trykke Enter for å lagre den.

Hvis du velger Statistikk-funksjonen, åpner du en dialogboks som inneholder en liste over alle lagrede variabler, en liste over resultatene fra ulike statistikkfunksjoner og en Lukk-knapp. Trykk Mellomrom- Tilbake -t for å få tilgang til denne funksjonen fra beregningslinjen.

Trykk mellomromstasten for å velge hver variabel i listen du vil inkludere i datasettet du vil utføre statistikk på. Gå til resultatlisten med tabulatortasten for å vise sum, gjennomsnitt, varians og standardavvik for de valgte variablene. Du kan også velge elementer fra resultatlisten og kopiere dem til utklippstavlen.

### 11.2.4 Sinusfunksjoner

Velg Sinusfunksjoner fra kalkulatormenyen, eller trykk Mellomrom-Enter-s mens du er i beregningslinjen. Listen over sinusfunksjoner består av sinus, invers sinus (ARC- sinus) og hyperbolsk sinus. Ved å trykke Enter på en av de tre funksjonene kan du sette den inn i beregningen.

### 11.2.5 Cosinusfunksjoner

Velg Cosinusfunksjoner fra kalkulatormenyen, eller trykk Mellomrom-Enter-i mens du er på beregningslinjen. Listen over cosinusfunksjoner består av cosinus, invers cosinus ( ARC-cosinus ) og hyperbolsk cosinus. Hvis du trykker Enter på en av de tre funksjonene, utføres beregningen. Du kan også sette inn en av cosinusfunksjonene fra listen ved å skrive den første bokstaven.

### 11.2.6 Tangentfunksjoner

Du får tilgang til tangentfunksjoner ved å trykke mellomrom-Enter-t mens du er på beregningslinjen, eller ved å velge tangentfunksjoner fra kalkulatormenyen. Listen over tangentfunksjoner består av tangent, invers tangent og hyperbolsk tangent. Hvis du trykker Enter på en av de tre funksjonene, utføres beregningen.

### 11.2.7 logaritmiske funksjoner

Du får tilgang til logaritmefunksjonene ved å trykke Mellomrom-Enter-l mens du er på beregningslinjen, eller ved å velge Logaritmefunksjoner fra kalkulatormenyen.

«Logaritmefunksjoner» er en dialogboks som inneholder en funksjonsliste, en Bekreft-knapp og en Avbryt-knapp. Funksjonslisten inneholder «Vanlig logaritme» og «Naturlig logaritme». Hvis du trykker Enter på en av logaritmefunksjonene, settes beregningen inn i beregningslinjen.

### 11.2.8 Konvertering av enheter

Dialogboksen «Konverter enheter» lar deg konvertere vekt, areal, lydstyrke, avstand og temperatur mellom forskjellige målesystemer. Den kan også konvertere flere enheter relatert til programmering og databehandling.

For å åpne dialogboksen «Konverter enheter», velg «Konverter enheter» fra kalkulatormenyen eller trykk Mellomrom-Enter-u mens du er på beregningslinjen.

Dialogboksen «konverter enheter» består av følgende felt: Kategori, Enhet, Ny enhet, verdi, Konverter-knapp, Avbryt-knapp og resultat. Du kan navigere mellom feltene i dialogboksen med Tab og Shift-Tab. Bruk Mellomrom-1 og Mellomrom-4 for å navigere mellom elementene i kombinasjonsboksene .

Enhetskategoriene du kan velge mellom er lengde, areal, vekt, lydstyrke, temperatur, data, tall og tekst. Når du har valgt en kategori, vil feltene «gjeldende enhet» og «ny enhet» inneholde enheter i kategorien du har valgt. For lengdeenheter kan du velge mellom millimeter, centimeter, meter, kilometer, tommer, fot, yards og miles. De mulige enhetene for areal er kvadratmeter, ar , kvadratfot , kvadratyards, acres og hektar. Vektenhetene er gram , kilo, tonn, grains , ounces og pund . De mulige enhetene for lydstyrke er desiliter, milliliter, liter, kubikkcentimeter, kubikkmeter, kubikktommer , kubikkfot , kubikkyards, gallons, fluid ounces , cups og quarts . De mulige temperaturenhetene er Celsius, Fahrenheit og Kelvin.

Enhetene for data er bit, byte, kilobyte, megabyte og gigabyte. De numeriske enhetene er heksadesimalt , desimalt og binært. Til slutt, med tekstkonvertering kan du få ASCII-verdien til et hvilket som helst teksttegn.

Velg enheten du vil konvertere fra i den første kombinasjonsboksen . Velg enheten du vil konvertere til i kombinasjonsboksen «Ny enhet» . Skriv inn tallet du vil konvertere i redigeringsboksen. Til slutt, for å konvertere, trykk Tab til Konverter-knappen og trykk Enter. For å avbryte konverteringen, trykk Tab til Avbryt-knappen og trykk Enter. Når du trykker Enter på Konverter-knappen, vises resultatet i resultatboksen.

### 11.2.9 Kopier til utklippstavlen

Funksjonen «Kopier til utklippstavlen» lar deg kopiere et uttrykk eller resultat til utklippstavlen slik at du kan lime det inn i et annet program, for eksempel et dokument. Du kan også få tilgang til og kopiere de siste 40 linjene av beregningen. Trykk Mellomrom-Enter-c på beregningslinjen for å kopiere det gjeldende uttrykket. Du kan nå lime inn beregningen i et dokument i Notisblokk eller i et annet program på enheten din.

For å se historikken over tidligere beregninger, trykk Mellomrom-Enter-h. Du kan deretter bruke de vanlige valgkommandoene til å velge linjene du vil kopiere. Trykk Mellomrom-d for å slette et element fra historikklisten.

### 11.2.10 Returformel​

Når du får et resultat, kan det være lurt å se på nytt hvilken beregning du brukte for å komme frem til resultatet. Med funksjonen «Return Formula» kan du få tilbake uttrykket du nettopp skrev inn.

Når resultatet vises, trykk Mellomrom-Enter-r eller velg «Returformel» fra menyen.

Du vil se uttrykkene du skrev inn for å komme frem til gjeldende resultat.

### 11.2.11 Innstillinger

Du kan aktivere Innstillinger ved å velge elementet i menyen eller ved å trykke Mellomrom-Enter-o mens du er på beregningslinjen.

Innstillingsdialogboksen inneholder kombinasjonsbokser der du kan endre diverse innstillinger, en OK-knapp og en Avbryt-knapp. Alternativene som er tilgjengelige for deg er enhet for vinkler, antall desimaler som skal vises og visning i vitenskapelig notasjon. Du kan navigere mellom feltene med F3 og Mellomrom-F3. Bruk mellomrom for å endre innstillingene.

Hvis du velger radianer som vinkelenhet, kan du bruke PI i de trigonometriske funksjonene. Hvis du velger grader og deretter aktiverer pi, vil du få en feilmelding, da det ikke er en gyldig beregning.

Du kan sette punktskriftkoden til UEB Nemeth eller Computer-Braille. Du kan bruke Mellomrom- Backspace -g for å angi dette fra hvor som helst i kalkulatoren.

## 11.3 Vis tid og dato

Du kan bruke denne funksjonen til å vise klokkeslett og dato. Finn «Vis klokkeslett og dato» i Verktøy-menyen og trykk Enter. Du kan også sjekke klokkeslett og dato når som helst med mellomrom-t eller ved å trykke lenge på lydstyrke opp-knappen. Du kan bruke tabulatortasten til å gå til «Vis gjeldende dato».

## 11.4 Alarm (vekkerklokke)

Du kan bruke denne funksjonen til å stille inn flere alarmer som kan minne deg på gjentakende hendelser eller vekke deg til forskjellige tider på forskjellige ukedager. For å åpne alarmen fra Verktøy-menyen, bruk Mellomrom-1 og Mellomrom-4 for å finne «Alarm» og trykk Enter. Du kan starte alarmprogrammet fra hvor som helst på Braille eMotion 40 ved å trykke F3-a. Hvis du ikke har stilt inn tid og dato ennå, vil du bli bedt om å gjøre det før du åpner Alarm-dialogboksen.

Alarmdialogboksen inneholder fem elementer: Alarmliste, Legg til-knapp, Endre-knapp, Slett-knapp og Lukk-knapp. Du kan navigere mellom feltene med Tab (F3) og Shift-Tab (Mellomrom-F3). Bruk Mellomrom-1 og Mellomrom-4 for å navigere i alarmlisten. Du kan også legge til en alarm med Mellomrom-Enter-a, endre den med Mellomrom-Enter-m og slette alarmen med Mellomrom-d.

Dialogboksen «Legg til alarm» inneholder følgende: Tid, type, forekomst, varighet, repetisjonsintervall, antall ganger, Bekreft og Avbryt.

Når alarmen går, vises en melding på leselisten. For å stoppe alarmen, trykk Escape.

Når du åpner Alarm-dialogboksen, er du i feltet der du kan stille inn tiden for alarmen. Tiden stilles enten inn til gjeldende tid eller til et tidspunkt du har bestemt på forhånd. Her kan du skrive inn tiden direkte eller stille inn tiden ved hjelp av hurtigtastene som er beskrevet i tid- og datodelen av denne håndboken.

Du kan bruke tabulatortasten til å gå til neste felt og velge mellom tre alarmlyder, vibrator og en mediefil. Trykk mellomrom-1 eller mellomrom-4 for å endre alarmlyden. Lydene spilles av mens du navigerer mellom dem. Når du kommer til det fjerde alternativet, vibrator, vil Braille eMotion 40 vibrere på samme måte som om du valgte vibrator som alarmlyd.

Hvis du velger Mediefil, går du til Filnavn-knappen med Tab og trykker Enter for å velge filen du vil bruke til alarmlyden. Du kommer til et filbehandlingsfelt der du er i mediemappen. Finn filen du vil bruke, og trykk Enter.

Når du har valgt alarmtype, trykker du på neste felt.

I dette feltet kan du bestemme hvilke dager alarmen skal lyde. Det er fire innstillinger: «Av», «Én gang», «Hverdager» og «Alle dager». Hvis Forekomst er satt til Av, vil ikke alarmen lyde på det angitte tidspunktet, uavhengig av hvordan de andre innstillingene i dialogboksen er angitt.

Innstillingen «varighet» bestemmer hvor lenge alarmen lyder. Alternativene er 1 minutt, 2 minutter og 3 minutter. Hvis du setter alarmvarigheten til 1 minutt, vil alarmen lyde i ett minutt og deretter stilles. For å stoppe alarmen før det har gått ett minutt, trykk Mellomrom- Tilbake -Enter.

I feltet «Snooze-intervall» kan du velge hvor lenge alarmen skal vare mellom hver gang den ringer. Hvis du for eksempel setter snooze-intervallet til tre minutter, vil alarmen ringe igjen tre minutter etter at den har stoppet. Alternativene er 1, 3, 5, 10, 15 og 40 minutter.

Hvis du ikke slår av alarmen ved å trykke Mellomrom- Tilbake -Enter, vil den ringe igjen med jevne mellomrom, avhengig av hvordan du har angitt innstillingen «Antall ganger». Alternativene er fra 1 til 10.

Trykk Enter for å lagre innstillingene, eller mellomrom-z for å avbryte innstillingen av alarmen.

## 11.5 Stoppeklokke

Du kan åpne stoppeklokken fra hvor som helst på enheten ved å trykke F3-w. Du finner den også i Verktøy-menyen og trykker Enter.

Du vil se klokken 00:00:00. Trykk Enter for å starte stoppeklokken. Trykk Enter igjen for å sette den på pause, og Braille eMotion 40 vil annonsere den forløpte tiden og vise den på displayet. Trykk Enter igjen for å fortsette stoppeklokken.

Hvis du trykker på tilbaketasten mens stoppeklokken går eller er satt på pause, vil Braille eMotion 40 lese opp den forløpte tiden og tilbakestille stoppeklokken til 00:00:00. Mens stoppeklokken går, kan du høre den forløpte tiden ved å trykke på mellomromstasten. Siden stoppeklokken fortsatt går, vil leselisten fortsette å vise tiden sekund for sekund etter hvert som den går.

Trykk Mellomrom-F2 for å stoppe visningen av tiden. Hvis du trykker Mellomrom-F2 igjen, vil tiden vises på nytt.

Trykk på Tab for å bytte til nedtellingstimeren. Du blir bedt om å angi timer, minutter og sekunder. Skriv inn to sifre for timer, minutter og sekunder med 8-punkts tegn. Du trenger ikke å bruke noen talltegn. Hvis du starter nedtellingstimeren uten å angi et klokkeslett, vil timeren telle ned fra 1 minutt, som er standardinnstillingen. Når du starter nedtellingstimeren, blir du varslet om starttidspunktet, og timeren vil begynne å telle ned.

Hvis du trykker Enter under nedtellingen, vil Braille eMotion 40 annonsere gjenværende tid og sette nedtellingen på pause. Trykk Enter igjen for å gjenoppta timeren. Trykk Backspace for å avbryte nedtellingen. Når nedtellingstimeren når null, vil en 10-sekunders alarm lyde, og nedtellingstimeren nullstilles. Når alarmen lyder, kan du trykke Mellomrom- Backspace -Enter. Dette vil stoppe alarmen og nullstille timeren til et nytt tidspunkt.

Når du vil avslutte stoppeklokken, trykk mellomrom-z.

## 11.6 Sikkerhetskopiering/gjenoppretting av flash-stasjon

Med verktøyet for sikkerhetskopiering/gjenoppretting av flash-stasjon kan du sikkerhetskopiere dataene på flash-stasjonen til et SD-kort eller en USB-stasjon. Sikkerhetskopien er komprimert og passordbeskyttet. Du kan starte dette programmet ved å trykke på k i Verktøy-menyen eller F3-p fra hvor som helst på enheten.

Du vil da være på Sikkerhetskopieringsknappen, som også forteller deg hvor mye data du skal sikkerhetskopiere. Du kan trykke F3 og mellomrom-F3 for å komme til Gjenopprett- og Lukk-knappene.

Hvis du trykker Enter på Sikkerhetskopieringsknappen, blir du tatt til en liste over stasjoner du kan kopiere til. For hver stasjon får du beskjed om hvor mye ledig plass som er tilgjengelig. Trykk Enter på stasjonen du vil bruke.

\*Merk: Vi anbefaler å bruke disker formatert med ExFAT og minst 64 GB. Det er ikke mulig å opprette en Zip-fil som er større enn 4 GB på en disk formatert med FAT32, og i de fleste tilfeller vil en sikkerhetskopi være større enn 4 GB, ettersom flash-stasjonen kan holde opptil 44 GB.

Etter at du har valgt en stasjon, blir du bedt om å skrive inn et passord. Hvis du vil passordbeskytte den komprimerte sikkerhetskopien, skriver du inn en kode på opptil 8 tegn i datamaskinens redigeringsfelt. Trykk F3 for å komme til feltet der du kan gjenta passordet. Hvis du ikke vil bruke et passord, trykker du F3 igjen for å komme til feltet «Ikke bruk passord» og trykker Enter.

Braille eMotion 40 oppretter en komprimert sikkerhetskopi og viser fremdriften i prosent. Etterpå oppdateres filsystemet. Dette kan ta noen minutter. Til slutt vil du bli spurt om du vil koble fra disken. Hvis du vil koble fra stasjonen umiddelbart, velger du "Ja". Ellers kan filsystemet bli skadet. Hvis du har tenkt å la disken være tilkoblet en stund, kan du svare "Nei". Når du kobler fra stasjonen senere, skal systemet være i orden.

Når sikkerhetskopieringen er fullført, vil en mappe med navnet «Braille eMotion 40 Backup» vises på roten av sikkerhetskopieringsstasjonen. Mappen inneholder en zip-fil med navnet Braille eMotion 40 pluss dato og klokkeslett.

For å gjenopprette en sikkerhetskopi, velg først stasjonen og deretter sikkerhetskopien fra dialogboksen Gjenopprett. Hvis du beskyttet sikkerhetskopien med et passord, blir du bedt om å skrive inn passordet før gjenopprettingen starter.

## 11.7 Formatering

ADVARSEL!! Braille eMotion 40 lar deg formatere den interne flash-stasjonen for å løse problemer med ødelagte filer og starte på nytt med en ren stasjon. Formatering av flash-stasjonen vil slette alt på stasjonen. Vær svært forsiktig når du utfører denne kommandoen. Når du utfører denne kommandoen, vil du miste alle dataene dine. Du kan ikke gjenopprette dataene dine etter at denne kommandoen er utført. For å formatere flash-stasjonen, hold nede Hjem-knappen mens du slår på enheten fra en helt avslått tilstand.

Du kan også åpne formateringsfunksjonen ved å trykke på fi i Verktøy-menyen. Du kan også få tilgang til den fra hvor som helst på enheten ved å trykke på F3-f.

Formatering av en stasjon på Braille eMotion 40 vil slette all informasjon på stasjonen. Derfor bør du, hvis mulig, sikkerhetskopiere viktige filer før formatering.

1) I Verktøy-menyen trykker du Enter på Format, og du vil nå være på «flashdisk». Trykk Enter, eller velg en annen stasjon fra listen før du trykker Enter. \*Merk: Disken vil bli formatert med filsystemet den allerede inneholder, FAT32 eller ExFAT .

2) Du vil bli spurt om du vil formatere flash-stasjonen. Trykk Enter.

3) Du vil bli advart om at alle data vil gå tapt og spurt om du vil fortsette. Trykk Enter.

4) Formateringen vil nå begynne.

5) Når formateringen er fullført, kommer du tilbake til listen over stasjoner.

For å avbryte formateringen kan du trykke på mellomromstasten eller trykke på Enter etterfulgt av Nei i trinn 2 eller 3.

## 11.8 Angi sovetid

Du kan stille inn hviletiden slik at Braille eMotion 40 slår seg av etter en viss tid, uavhengig av hva du gjør.

For å stille inn hviletiden, finn Hviletid-elementet i Verktøy-menyen og trykk Enter. Du kan også trykke mellomrom-j fra hvor som helst på enheten.

Du kommer til et redigeringsfelt der du kan se at gjeldende sovetid er 0. Skriv inn sovetiden i minutter i redigeringsfeltet. Du kan skrive inn et tall mellom 0 og 180. Trykk Enter.

Når du angir en hviletid, vil enheten slå seg av når tiden er ute, selv om du holder på med noe. Hvis du angir hviletiden til 5 minutter og trykker mellomrom-j etter 2 minutter, vil du se at redigeringsfeltet sier 3 minutter fordi det er 3 minutter igjen før enheten går i hvilemodus.

## 11.9 Oppgrader Braille eMotion 40-fastvaren

Dette programmet lar deg oppdatere Braille eMotion 40, enten via internett eller via et eksternt medium som inneholder oppdateringen. Hvis du velger online-metoden, må du sørge for at du har en aktiv internettforbindelse før du prøver å oppdatere. Når du oppdaterer Braille eMotion 40, forblir innstillingene vanligvis uendret. Men hvis det er endrede innstillinger i den nye firmwaren, vil alle innstillinger bli tilbakestilt. Det anbefales derfor at du sikkerhetskopierer innstillingene dine ved hjelp av sikkerhetskopieringsfunksjonen i Braille eMotion 40-innstillingsmenyen. Data på flash-stasjonen er beskyttet. Vi anbefaler imidlertid at du sikkerhetskopierer filene dine før du oppdaterer Braille eMotion 40, da uforutsette problemer kan oppstå.

* Merk: Du kan ikke avbryte oppdateringen når den har startet. Ikke tilbakestill enheten under en oppdatering. Du må holde enheten koblet til strømnettet under hele oppgraderingsprosessen. Vi anbefaler at du ikke berører Braille eMotion 40 under oppgraderingen. Oppgradering av Braille eMotion 40 kan ta opptil 60 minutter, eller enda lenger, avhengig av hastigheten på internettforbindelsen din og hvor mange apper du har installert.
* Merk også at oppgraderingsfilene lagres midlertidig på flash-stasjonen slik at de kan installeres. Hvis du ikke har nok plass tilgjengelig på flash-stasjonen, vil ikke Braille eMotion 40 kunne fullføre oppdateringen før du har gjort plass til oppdateringsfilene.

Du kan få tilgang til programmet «Oppgrader fastvare» via Verktøy-menyen, eller starte det fra hvor som helst på enheten ved å trykke F3-u.

Når du har valgt oppgraderingsmetoden og oppgraderingsfilene er lastet ned eller funnet på harddisken din, vil Braille eMotion 40 pakke ut alle nødvendige programfiler. En status vil bli gitt med noen få sekunders mellomrom.

Når den er ferdig, vil Braille eMotion 40 starte på nytt, og systemfilene vil bli oppgradert. Under denne prosessen vil det ikke være tale, men statusen vil vises i punktskrift som prosenter.

Når dette er gjort, vil alle programmene bli oppgradert.

Når systemfilene er oppgradert og programmene er initialisert, vil programvaren lastes inn og startes. I løpet av denne prosessen Braille eMotion 40 viser « Starter Braille eMotion 40», og en statusindikator bestående av bevegelige prikker vises til høyre.

Når systemet starter på nytt, og hvis det ikke er noen nye eller endrede innstillinger i den nye fastvaren, lastes hovedmenyen inn, og innstillingene dine gjenopprettes. Hvis innstillinger er endret, tilbakestilles alle innstillinger, og systemet starter opp og kjører veiviseren for komme i gang.

Når systemet starter på nytt for siste gang etter oppgraderingen, vil nyhetsdokumentet vises. Trykk F4 for å avslutte og gå til hovedmenyen. Hvis du vil lagre nyhetsdokumentet i dokumentmappen, trykk Tab til «Lagre» og trykk Enter. Du kan vise nyhetene igjen når som helst ved å trykke F2-F3-r i hovedmenyen.

### 11.9.1 Oppgradering av Braille eMotion 40- fastvare via Internett

Du kan oppgradere Braille eMotion 40 via internett på følgende måte:

1) Sørg for at du er koblet til internett og har strøm fra strømnettet. Trykk Enter på «Oppgrader Braille eMotion 40» i Verktøy-menyen.

2) Trykk Enter på «Oppgrader på nett». Braille eMotion 40 vil koble seg til HIMS-serveren og sammenligne din nåværende firmwareversjon med versjonen på serveren. Du vil bli spurt om du vil fortsette med oppgraderingen.

3) Braille eMotion 40 vil begynne å laste ned oppgraderingsfilene. Oppgraderingen er omtrent 1,3 GB stor. Det kan ta lang tid å laste ned, avhengig av internetthastigheten din. Hvis oppgraderingen mislykkes, kan du motta en melding om at det ikke er noen internettforbindelse. For å prøve oppgraderingen på nytt, trykk mellomrom-z for å avbryte og aktiver deretter "Oppdater Braille eMotion 40 fastvare" på nytt. Hvis tilkoblingen er vellykket, lastes oppgraderingsfilene ned.

4) Når oppgraderingsfilene er lastet ned, vil Braille eMotion 40 automatisk starte oppgraderingsprosessen. Husk å unngå å berøre Braille eMotion 40 før oppgraderingsprosessen er fullført. Hvis du trykker på en hvilken som helst tast, tilbakestillingsknappen eller kobler fra enheten, kan oppgraderingen avbrytes, noe som resulterer i en ufullstendig installasjon. Når oppgraderingen er fullført, kommer du tilbake til hovedmenyen.

5) Når oppgraderingen er fullført, bør du sjekke programvareversjonen ved å trykke mellomrom-v mens du er i hovedmenyen.

### 11.9.2 Oppgradere Braille eMotion 40- fastvaren fra en disk

Du kan oppgradere Braille eMotion 40 fra en disk på følgende måte:

1) Last ned oppgraderingsfilen fra HIMS -nettstedet. Merk at filen er en .bin-fil. Noen versjoner av Windows kan imidlertid endre navn på den til en .zip-fil. Ikke pakk ut denne filen. Bare gi den nytt navn tilbake til .bin. Kopier filen til roten av en ekstern harddisk, for eksempel et SD-kort eller en USB-stasjon.

2) Koble SD-kortet eller USB-stasjonen til Braille eMotion 40 og sørg for at enheten er drevet av strømnettet. Trykk deretter Enter på «Oppgrader Braille eMotion 40» i Verktøy-menyen.

Du vil bli spurt om du vil oppgradere tilkoblet. Trykk mellomrom-4 for å gå til «Oppgrader frakoblet». Trykk Enter.

4) Hvis du allerede kjører den nyeste fastvareversjonen, vil du bli spurt om du vil oppgradere likevel. Hvis du trykker Enter på Nei, vil oppgraderingen bli avbrutt. Trykk på mellomromstasten for å veksle mellom «Ja» og «Nei».

5) Braille eMotion 40 vil starte oppgraderingsprosessen. Husk å unngå å berøre Braille eMotion 40 før oppgraderingsprosessen er fullført. Når oppgraderingen er fullført, kommer du tilbake til hovedmenyen.

6) Når oppgraderingen er fullført, bør du sjekke programvareversjonen ved å trykke mellomrom-v mens du er i hovedmenyen.

# 12. Få hjelp

Hjelp-menyen består av en navigerbar versjon av brukerhåndboken for Braille eMotion 40, samt generell informasjon om Braille eMotion 40. For å få tilgang til brukerhåndboken, åpne Hjelp-menyen og trykk Enter på Brukerhåndbok-elementet.

Du kan også starte brukerhåndboken fra hvor som helst på enheten ved å trykke mellomrom-h.

Brukerhåndboken lastes inn, og du havner i navigasjonsmenyen. Bruk mellomrom-1 og mellomrom-4 for å navigere til avsnittet du vil lese. For å navigere i underavsnittene i avsnittet du har i fokus, trykk F3. Bruk deretter mellomrom-1 og mellomrom-4 igjen for å navigere i underavsnittene. For å gå tilbake ett nivå i strukturen, trykk mellomrom-F3.

Trykk Enter på en seksjon for å åpne håndboken der og begynne å lese. Tastetrykkene du kan bruke for å navigere er de samme som i Notisblokk. For en liste over navigasjonstaster, se kapittel 5. Du kan gå tilbake til navigasjonsmenyen når som helst ved å trykke mellomrom-n.

Mens du leser manualen til Braille eMotion 40, kan du søke etter tekst ved å trykke mellomrom-f. Skriv inn teksten du vil søke etter, og trykk Enter. Du kan søke etter neste forekomst av teksten du søkte etter ved å trykke mellomrom -Enter-f.

Introduksjonsdelen gir en oversikt over Braille eMotion 40-tallets fysiske utseende og trekk.

Avsnittet «Grunnleggende funksjoner» gir en grunnleggende oversikt over programmene og hvordan du bruker Braille eMotion 40.

Avsnittet «Tilpasse leselist» forklarer hvordan du stiller inn tid og dato, konfigurerer internett, Bluetooth-tilkobling, blindeskriftstemme og generelle innstillinger, og hvordan du kan bruke dem til å tilpasse Braille eMotion 40.

De fleste av de gjenværende avsnittene beskriver Braille eMotion 40-tallets ulike funksjoner i detalj.

Kommandooversikten er en rask oversikt over tastetrykk i alle Braille eMotion-programmer. 40- tallsprogrammer: Dette er nyttig når du bare vil vite hvilke tastene du må bruke for å utføre en funksjon uten å lese hele instruksjonene for et program.

Du kan også få hjelp med akkurat det du prøver å gjøre. Trykk mellomrom-h i et program for å få en liste over tastetrykk du kan bruke i det aktuelle programmet.

# 13 Tastaturkommandoer for tilkoblinger

## 13.1 Generelle kommandoer for tilkoblinger

Aktiver tilkoblingsmodus: Trykk på tilkoblingstasten

Åpne Tilkoblinger-menyen: Trykk lenge på tilkoblingstasten

Gå til neste aktive tilkobling: Space-Connect.

Gå til forrige aktive tilkobling: Tilbaketasten - Koble til.

Koble fra gjeldende forbindelse: Mellomrom-d

Slett gjeldende tilkobling: Mellomrom-Enter-d.

Bytt til klassisk USB : Sentertast- Tilbaketast -u.

Bytt til HID-Braille- USB : Senter-Enter-u.

Bytt til Bluetooth: Senter-Enter-b

Vis tilkoblingslisten: Senter-l

Start Bluetooth-tilkoblingsmodus: Midtre c.

Slå av/på sending av lyd med Bluetooth: Senter-Enter-a

Veksle mellom interne applikasjoner og terminalmodus: Space-Center.

Lukk forbindelser: Tilbake-tasten -c

## 13.2 Kommandoer for JAWS for Windows

### 13.2.1 Generelle kommandoer

Avbryt tale: Kontroll

Åpne startmenyen: F1

Høyre museklikk: F2

Fane: F3

Rømning: F4.

Shift-Tab: Mellomrom-F3

Alt-Tab: F2-F3

Alt-Enter: Alt-Enter

Alt-venstre museklikk: Alt-5

Liste over ikoner i systemstatusfeltet: Enter-l

Vis varslingsliste: Mellomrom-enter-n

Gå til skrivebordet: Hjem-tasten

Annonser batteri- og ladestatus: Mellomrom- Tilbake -b

Annonser batteri- og tilkoblingsstatus: Tilbaketast -w

Annonser systemtid: Mellomrom-t

Annonser siste melding: Mellomrom-1-2-3-4-5-6

Slå av/på jobblinjemelding: Backspace -p

Les det uthevede ordet i kontekst: Mellomrom- Tilbake -c

Si vindustittel: Tilbake -t

Si den nederste linjen i vinduet: Enter-4-5-6

Les dialogboksen i tabulatorrekkefølge: Enter-b

Aktiver alt: Enter-g

Veksle navigasjonshurtigtaster: Mellomrom-q

### 13.2.2 Navigasjons- og valgkommandoer

Forrige seksjon: Mellomrom-2-3

Neste seksjon: Mellomrom-5-6

Side opp: Mellomrom-1-2-6

Side ned: Mellomrom-3-4-5

Hjem/Start av linje: Mellomrom-1-3

Slutt på linje: Mellomrom-4-6

Start av fil: Mellomrom-1-2-3

Slutt på fil: Mellomrom-4-5-6

Neste dokumentvindu: Tilbake -n

Lukk dokumentvinduet: Ctrl-2-5-6

Lukk listevisning: Ctrl -l

Vis lenkeliste : Mellomrom Tilbake -tast -l

JAWS-søk: Mellomrom -f

JAWS-finn neste : Enter-f

JAWS-søk forrige : Tilbake-f

Velg forrige linje: Tilbake-Mellomrom-1

Velg forrige ord: Tilbake-Mellomrom-2

Velg forrige tegn: Tilbake-Mellomrom-3

Velg neste linje: Mellomrom-Enter-4

Velg neste ord: Mellomrom-Enter-5

Velg neste tegn: Mellomrom-Enter-6

Si den valgte teksten: Tilbake - Mellomrom-s

Kopier til utklippstavlen: Ctrl - eller Enter-c

Flytt til utklippstavlen: Ctrl - eller Enter-x

Lim inn fra utklippstavlen: Ctrl - eller Enter-v

Send vindusteksten til utklippstavlen: Backspace -w

Angre: Ctrl- eller Enter-z

### 13.2.3 Kommandoer for å sette opp tale og tegnsetting

Senk talelydstyrken: Tilbake-F1

Saktere talehastighet: Mellomrom-F1

Lavere tonehøyde: Enter-F1

Høyere talelydstyrke: Tilbake-F4

Høyere talehastighet: Mellomrom-F4

Høyere tonehøyde: Enter-F4

Tale fra: Tilbake-F2

Angi tastaturekko: Enter-F2

Angi tegnnivå for setning: Enter-F3

Angi skjermekko: Mellomrom-s

Angi JAWS-informasjonsnivå: Mellomrom-v

Talelogg på/av: Mellomrom- Tilbake -h

Avbryt tale: Tilbake -Enter

Panorer til venstre: Bla opp eller venstre piltast

Panorer mot høyre: Bla nedover eller høyre piltast

Angi punktvisning: Alt-v

til venstre : Tilbaketast

Del panorering til høyre: Mellomrom-Enter-

Vis tid i statusceller: Mellomrom-3-4

Aktiver/deaktiver punktliste for tabelloverskrift: Mellomrom- Tilbake -t

Aktiver/deaktiver visning av punktlister i tabellceller: Enter-t

Slå av punktmarkering: Tilbake -m

Endre forkortelsesnivå: Tilbake -g

### 13.2.4 JAWS-kommandoer

OCR -dokument : Enter-o

Kjør JAWS Manager: Tilbake-2-3

Start JAWS Oppgavebehandling : F1–F4

## 13.3 Kommandoer for NVDA

### 13.3.1 Opprinnelig NVDA -tastaturoppsett

Gå til punktcelle: Markørflyttingstast

Bla tilbake i blindeskrift: Bla opp eller venstre piltast

Bla leselist fremover: Bla nedover eller høyre piltast

Gå til gjeldende fokus: Bla opp-Bla ned

Kontrolltast : F1

Windows- tast : F3

Alt-tast: Mellomrom-m eller F2

Shift-tast: Venstre markør

Insert -tast: Mellomrom eller høyre markør

Programtast: Mellomrom-e eller F2

Caps Lock- tast: Mellomrom-u

Tab-tast: Mellomrom-4-5 eller F3

Shift-Alt-Tab: F1-F2-F3

Alt-Tab: F2-F3

Shift-Tab: Mellomrom-1-2 eller Mellomrom-F3

Alt-F4: Mellomrom-z

Hjem-tast: Mellomrom-1-3

Avslutningstast: Mellomrom-4-6

Ctrl -Home: Mellomrom-1-2-3

Ctrl -End: Mellomrom-4-5-6

Side opp: Mellomrom-1-2-6

Side ned: Mellomrom-3-4-5

Ctrl -Page Up: Mellomrom-Enter-1-2-6

Ctrl -Page Down: Mellomrom-Enter-3-4-5

Pil opp: Mellomrom-1

Pil ned: Mellomrom-4

Ctrl -Pil opp: Mellomrom-2-3

Ctrl -Pil ned: Mellomrom-5-6

Alt-Pil opp: Tilbake-Mellomrom-2-3

Alt-pil ned: Tilbake-mellomrom-5-6

Shift-pil opp: Mellomrom-skroll opp

Shift-pil ned: Mellomrom-skroll ned

Venstrepil: Mellomrom-3

Høyrepil: Mellomrom-6

Ctrl -venstrepil: Mellomrom-2

Ctrl -Høyrepil: Mellomrom-5

Alt-venstrepil: Tilbake-mellomrom-2

Alt-Høyrepil: Tilbake-Mellomrom-5

Escape-tast: Mellomrom-e eller F4

Slett-tast: Mellomrom-d

F1-tast: Mellomrom-h

F3-tast: Mellomrom- Enter-c

F4-tasten: Tilbake-F1

Windows-b: F3-b

Windows-d: F3-d

## 13.3.2 Generelle HID-punkteskriftkommandoer

Bla tilbake i blindeskrift: Bla opp eller venstre piltast

Bla leselist fremover: Bla nedover eller høyre piltast

Gå til punktcelle: Markørflyttingstast

Braille-binding på/av: Bla opp-Bla ned

Pil opp: Mellomrom-1

Pil ned: Mellomrom-4

Venstrepil: Mellomrom-3

Høyrepil: Mellomrom-6

Shift-Tab: Mellomrom-1-3

Tab-tast: Mellomrom-4-6

Alt-tast: Mellomrom-m

Escape-tast: Mellomrom-e

Enter- tast : Punkt 8

Windows- tast : Mellomrom-3-4

Alt-Tab: Mellomrom-t

NVDA-meny: Mellomrom-n

Windows-d: Mellomrom-d

Si alle: Mellomrom-1-2-3-4-5-6

## 13.4 Kommandoer for VoiceOver for MAC

### 13.4.1 Generelt og navigasjon

Gå til forrige emne: Mellomrom-1

Gå til neste emne: Mellomrom-4

Gå opp: Mellomrom-3

Gå ned: Mellomrom-6

Gå til første emne: Mellomrom-1-2-3 eller F1

Gå til siste emne: Mellomrom-4-5-6 eller F2

Start interaksjon: Mellomrom-2-3-6

Stopp interaksjon: Mellomrom-3-5-6

Emnevelger: Mellomrom-i

Finn: Mellomrom-f

Gå til menylinjen: Mellomrom-s eller Ctrl- tasten

Åpne hurtigmenyen: Mellomrom-2-5

Flukt: Mellomrom-1-2

Bla én side til venstre: Mellomrom-2-4-6

Bla én side til høyre: Mellomrom-1-3-5

Bla opp én side: Mellomrom-3-4-5-6

Bla ned én side: Mellomrom-1-4-5-6

Les opp sidetall eller viste rader: Mellomrom-3-4

Velg forrige rotorinnstilling: Mellomrom-2-3

Velg neste rotorinnstilling: Mellomrom-5-6

Utfør handling for element: Mellomrom-3-6

Gå til dokken : F3

Gå til skrivebordet: F4

Høyere lydstyrke: Mellomrom-3-4-5

Lavere lydstyrke: Mellomrom-1-2-6

Les siden fra begynnelsen: Mellomrom-w

Les innholdet i VoiceOver- markøren: Mellomrom-r

Les tekstattributter: Mellomrom-2-3-4-5-6

Velg alle: Mellomrom-2-3-5-6

Velg venstre: Mellomrom-2-3-5

Velg høyre: Mellomrom-2-5-6

### 13.4.3 VoiceOver og punkttegn

Åpne VoiceOver- verktøyet: Mellomrom-u

Skjermgardin av/på: Mellomrom-1-2-3-4-5-6

Pause eller fortsett å snakke: Mellomrom-p

Slå tale av eller på: Mellomrom-m

Åpne VoiceOver -hjelp: Mellomrom-h eller Home-tasten

Start/stopp tastaturhjelp: Mellomrom-k

Opprett brukeretikett: Mellomrom-1-2-3-4-6

Hurtignavigering av/på: Mellomrom-q

Panorer til venstre: Mellomrom-2 eller venstrepil

Panorer mot høyre: Mellomrom-5 eller høyrepil

Slå av/på stemmehistorikk: Mellomrom-n

Oversett: Mellomrom-4-5

Oversett punkttast til slettetast: Mellomrom-d

Oversett punkttasten til Enter-tasten: Mellomrom-e

Oversett punkttasten til Tab-tasten: Mellomrom-t

Bytt mellom forkortet og uforkortet blindeskrift: Mellomrom-g

Gå til skrivebordet: Backspace-2-5-6

Oversett punkttasten til Shift-tasten: Tilbake-Mellomrom-4

Oversett punkttasten til Caps Lock- tasten: Mellomrom-Enter-4

Oversett punkttasten til Kommando-tasten: Tilbake-Mellomrom-1

Oversett punkttasten til Kommandotasten på /av: Mellomrom-Enter-1

Oversett punkttasten til Ctrl- tasten: Tilbake-Mellomrom-3

Oversett punkttast til Ctrl- tast på/av: Mellomrom-Enter-3

Oversett punkttasten til Tilvalg-tasten: Tilbake-Mellomrom-2

Oversett punkttasten til Tilvalg-tasten på/av: Mellomrom-Enter-2

Oversett punkttasten til Fn- tasten: Tilbake-Mellomrom-5

Oversett punkttast til Fn- tast på/av: Mellomrom-Enter-5

Oversett punkttasten til slettetasten: Tilbake eller Tilbake -mellomrom

Oversett punkttasten til Enter-tasten: Enter eller Mellomrom-Enter

## 13.5 Kommandoer for iOS:

Merk: Hvis du bruker USB-HID-Braille, må du bruke de vanlige Braille-tastaturkommandoene i tilfeller der både spesifikke eMotion- kommandoer og HID-Braille-kommandoer er tilgjengelige. Når du bruker en tradisjonell Bluetooth-tilkobling, kan du bruke de spesifikke Braille eMotion- kommandoene.

### 13.5.1 Generelt og navigasjon

Gå til forrige emne: Mellomrom-1

Gå til neste emne: Mellomrom-4

Gå til første emne: Mellomrom-1-2-3

Gå til siste emne: Mellomrom-4-5-6

Gå til elementet i midten: Backspace -c

Emnevelger: Mellomrom-i

Aktiver det valgte elementet: Markørflyttingstast

Langt trykk på det valgte elementet: Backspace-Enter-3-6

3D Touch på valgt element: Mellomrom-3-5-6

Uttal varebeskrivelse: Mellomrom-3-4

Bla opp én side: F1 eller Mellomrom-3-4-5-6

Bla ned én side: F2 eller Mellomrom-1-4-5-6

Bla én side til venstre: Mellomrom-2-4-6

Bla én side til høyre: Mellomrom-1-3-5

Les opp sidetall eller viste rader: Mellomrom-3-4

Gå til neste vindu: Mellomrom-2-6

Gå til forrige vindu: Mellomrom-3-5

Gå til forrige beholder: Tilbake-Mellomrom-1

Gå til neste beholder: Tilbake-Mellomrom-4

Forrige rotormne: Space-3

Neste rotoremne: Rom-6

Forrige rotorinnstilling: F3 eller Mellomrom-2-3

Neste rotorinnstilling: F4 eller Mellomrom-5-6

Hjemskjerm: Hjem-tasten eller mellomrom-h

Appbytter : Mellomrom-h to ganger

Tilbake-knapp: Mellomrom-b

Statuslinje: Mellomrom-s

Kontrollsenter: Mellomrom-2-5

Varslingssenter: Mellomrom-4-6

Lydstyrke opp: Mellomrom-3-4-5

Lydstyrke ned: Mellomrom-1-2-6

Spill av/pause musikk: Mellomrom-1-5-6

### 13.5.2 Lesing og redigering

Les fra gjeldende posisjon: Mellomrom-r

Les fra begynnelsen: Mellomrom-w

Velg alle: Mellomrom-2-3-5-6

Velg venstre: Mellomrom-2-3-5

Velg høyre: Mellomrom-2-5-6

Tab: Mellomrom-t

Shift-Tab: Mellomrom-1-2-5-6

Klipp: Mellomrom-x

Kopier: Mellomrom-C

Sett inn: Mellomrom-v

Aktiver slettetasten: Mellomrom-d

Aktiver Enter-tasten: Mellomrom-e

Angre skriving: Mellomrom-z

Gjenopprett inndata: Mellomrom-2-3-4-6

Tekstsøk: Mellomrom-f

Tekststil for utdata: Mellomrom-2-3-4-5-6

Start diktering i tekstfeltet: Mellomrom-1-5-6

### 13.5.3 VoiceOver og punkttegn

Panorer til venstre: Mellomrom-2 eller venstrepil

Panorer mot høyre: Mellomrom-5 eller høyrepil

Oversett: Mellomrom-4-5

Neste punktutdata: Ctrl -tasten eller mellomrom-g

Neste punktinntasting: Alt-tasten eller mellomrom-2-3-6

Vis/skjul tastatur: Mellomrom-1-4-6

Slå av/på stemmehistorikk: Mellomrom-n

Pause eller fortsett å snakke: Mellomrom-p

Slå tale av eller på: Mellomrom-m

Hurtignavigering av/på: Mellomrom-q

Rask navigering med én bokstav av/på: Tilbake -q

Skjermgardin av/på: Mellomrom-1-2-3-4-5-6

Opprett brukeretikett: Mellomrom-1-2-3-4-6

VoiceOver -hjelp : Mellomrom-k

## 13.6 Kommandoer for Android

### 13.6.1 Generelle kommandoer

Forrige emne: Tilbake-1-2

Neste emne: Enter-4-5

Aktiver gjeldende emne: Markørflyttingstast

Langt trykk på gjeldende element: Mellomrom-Enter

Bla tilbake: Tilbake-2-4-6

Bla fremover: Enter-1-3-5

Juster lesekontrollen opp: Tilbake-3

Juster lesekontrollen ned: Enter-6

Forrige lesesjekk: Tilbake-2-3

Neste lesesjekk: Enter-5-6

Forrige vindu: Tilbake-tast -w

Neste vindu: Mellomrom-enter-w

Starten av siden eller teksten: Mellomrom-1-2-3

Slutt på side eller tekst: Mellomrom-4-5-6

Forrige overskrift: Tilbake-tast -h

Neste overskrift: Mellomrom-h

Forrige webkontroll: Tilbake -c

Neste webkontroll: Enter-c

Forrige lenke: Tilbake-tast -l

Neste lenke: Enter-l

Panorer ned: Høyre rull ned eller venstre markørtast

Panorer opp: Høyre rulling opp eller høyre markørtast

Én linje ned: Venstre rull ned

Én linje opp: Venstre rull opp

Automatisk rulling av/på: Mellomrom-1-2-4-5-6

Bak: Mellomrom-b

Hjem: Space-h

Åpne varsler: Mellomrom-n

Åpne nylige apper: Mellomrom-r

Åpne hurtiginnstillinger: Mellomrom-q

Åpne alle apper: Mellomrom-p

Åpne skjermsøk: Mellomrom-3-4

Rediger egendefinert etikett: Mellomrom-Enter-m

Åpne TalkBack- menyen: Mellomrom-m

TalkBack - tale på/av: Tilbake -Enter-m

Stopp lesing : Tilbake-Enter

Åpne TalkBack-innstillinger : Tilbake-Enter-t

Bytt til neste inndataspråk: Tilbake -Enter-i

Bytt til neste lesespråk: Tilbake -Enter-o

Endre forkortelsesnivå: Mellomrom-g

Hjelp med blindeskrifttastatur: Tilbake -Enter-k

Åpne innstillingene for leselist: Tilbake -Enter-b

Slå av leselist: Punkt 1-2-3-4-5-6-7-8

### 13.6.2 Navigering og tekstvalg

Forrige karakter: Mellomrom-3

Neste tegn: Mellomrom-6

Forrige ord: Mellomrom-2

Neste ord: Mellomrom-5

Forrige linje: Mellomrom-1

Neste linje: Mellomrom-4

Merk alle: Mellomrom-Enter-1-2-3-4-5-6

Velg forrige tegn: Mellomrom-Enter-3

Velg neste tegn: Mellomrom-Enter-6

Velg forrige ord: Mellomrom-Enter-2

Velg neste ord: Mellomrom-Enter-5

Kopier tekst: Mellomrom-Enter-c

Klipp ut tekst: Mellomrom-Enter-x

Sett inn tekst: Mellomrom-Enter-v

Slett: Tilbake

Enter: Enter-tasten

Slett et ord: Tilbake-Mellomrom-2

# 14. Tastaturkommandoer for interne programmer

## 14.1 Vanlige snarveier

Tale av/på: Tilbake-F2

Punkt av/på: Tilbake-F3

Tale ved rulling til/fra: F3-rulling opp

Skru opp talen: Backspace-F4 eller Lydstyrke opp

Skru ned talen: Backspace-F1 eller Lydstyrke ned

Raskere talehastighet: Mellomrom-F4 eller lydstyrke opp etter endring av stemmekontrollinnstillingen

Reduser talehastigheten: Mellomrom-F1 eller lydstyrke ned etter endring av stemmekontrollinnstillingen

Høyere tonehøyde: Enter-F4

Lavere tonehøyde: Enter-F1

Skru opp hovedlydstyrken: Backspace-Mellomrom-F4 eller Lydstyrke-opp etter at du har endret innstillingen for talekontroll

Skru ned hovedlydstyrken: Tilbake-Mellomrom-F1 eller Lydstyrke-ned etter at du har endret innstillingen for talekontroll

Enhåndsmodus av/på: mellomrom-tilbaketast-1-2-3

Bluetooth av/på: Trykk kort på Bluetooth-knappen

Trådløst nettverk av/på: Trykk kort på Wi -Fi-knappen

Åpne hovedmenyen: Trykk kort på Hjem-knappen

Åpne listen over aktive applikasjoner: F1–F4 eller Home-tasten to ganger

Bytt til neste aktive program: F2–F3

Bytt til forrige aktive program: Mellomrom-F2-F3

Åpne programspesifikk meny: F2 eller Mellomrom-m (punkt 1-3-4)

Utgang: Mellomrom-z (punkt 1-3-5-6)

Escape: F4, eller Mellomrom-e (elementer 1-5)

Tabulator i en dialogboks: F3 eller Mellomrom-4-5

Shift-Tab i en dialogboks: Mellomrom-F3 eller Mellomrom-1-2

Forrige karakter: Mellomrom-3

Neste tegn: Mellomrom-6

Forrige ord: Mellomrom-2

Neste ord: Mellomrom-5

Forrige linje/emne: Mellomrom-1

Neste linje/emne: Mellomrom-4

Start av linje/emne: Mellomrom-1-3

Slutt på linje/emne: Mellomrom-4-6

Start av dokument eller liste: Mellomrom-1-2-3

Slutt på dokument eller liste: Mellomrom-4-5-6

Side opp: Mellomrom-1-2-6

Side ned: Mellomrom-3-4-5

Bla tilbake: Bla opp eller venstre piltast

Bla fremover: Bla nedover eller høyre piltast

Flytt markøren til en celle eller et listeelement: Tilhørende markørflyttingstast

Gjenta gjeldende emne: Mellomrom-r (punkt 1-2-3-5)

Åpne hjelp: Mellomrom-h (punkt 1-2-5)

Vis programvareversjon: Mellomrom-v (punkt 1-2-3-6) kun fra hovedmenyen

Si tiden: Mellomrom-t (punkt 2-3-4-5) eller trykk lenge på lydstyrke-ned

Vis strømstatus: Mellomrom-1-6 eller langt trykk på lydstyrke opp-tasten.

Vis nettverksstatus: Mellomrom-n (punkt 1-3-4-5) fra hovedmenyen

Vis ledig plass på flash-stasjonen: Mellomrom-i (punkt 2-4) fra hovedmenyen

Endre forkortelsesnivå: Sentertasten eller mellomrom-g (punkt 1-2-4-5)

Bytt til neste blindeskriftkode: Senter-Enter

Bytt til forrige punktskriftkode: Sentertast - Tilbake

Bytt til forrige blatastfunksjon: Markørtast med bla oppover

Bytt til neste blatastfunksjon: Markørtast med bla nedover

Tastaturlås: Trykk lenge på Hjem-tasten

Skrivemodus på/av: Mellomrom- Tilbaketast- Enter-m (punkt 1-3-4)

8-punktsvisning av/på: F1-skroll ned

Vis punktskriftmarkørtype: F4-rull opp

Velg kontrollinformasjon: F2-bla nedover

Veksle mellom "Skjul passord" og "F3"-skroll nedover

Angi tegnsettingsnivå: Enter-F3

Angi tastaturekko: Enter-F2

Slå hvilemodus av/på: Ctrl - Alt-s (punkt 2-3-4)

Angi sovetid: Mellomrom-j (punkt 2-4-5)

## 14.2 Hurtigstartkommandoer

Bruk følgende kommandoer for å starte programmer fra hvor som helst på Braille eMotion .

Bruk F1 sammen med riktig bokstav for å starte følgende programmer:

Tilkoblinger: c (punkt 1–4)

DAISY-spiller: d (poeng 1-4-5)

Filbehandling: f (punkt 1–2–4)

Hjelp: h (poeng 1-2-5)

BookShare -nedlasting: k (poeng 1–3)

Mediespiller: m (poeng 1-3-4)

Notisblokk: n (punkt 1-3-4-5)

Dokumentleser: r (punkt 1-2-3-5)

EMasjon : y (poeng 1-3-4-5-6)

Online DAISY (NOTA): z (poeng 1-3-5-6)

Bruk F3 sammen med riktig bokstav for å starte følgende programmer:

Alarm: a (punkt 1)

Innstillinger for blindeskrift: b (punkt 1–2)

Kalkulator: c (poeng 1–4)

Formatering : f (punkt 1-2-4)

Internettoppsett: i (punkt 2–4)

Sikkerhetskopiering/gjenoppretting av personlige innstillinger: k (punkt 1–3)

Bluetooth-kontroll: m (element 1-3-4)

Generelle innstillinger: o (elementer 1-3-5)

Sikkerhetskopiering/gjenoppretting av flash-stasjon: p (punkt 1-2-3-4)

Angi tid og dato: t (punkt 2-3-4-5)

Stemmeinnstillinger: v (punkt 1-2-3-6)

Oppgrader Braille eMotion : u (poeng 1–3–6)

Stoppeklokke: w (poeng 2-4-5-6)

## 14.3 Filhåndtering

### 14.3.1 Kommandoer for listen over filer og mapper

Gå til forrige emne: Mellomrom-1 eller bla oppover

Gå til neste emne: Mellomrom-4 eller bla nedover

Gå til begynnelsen av listen: Mellomrom-1-2-3 eller Mellomrom-1-3

Gå til slutten av listen: Mellomrom-4-5-6 eller Mellomrom-4-6

Gå til fil- eller mappeliste: Mellomrom-5-6

Naviger mellom filliste og adressevindu: Tab (Mellomrom-4-5 eller F3) / Shift-Tab (Mellomrom-1-2 eller Mellomrom-F3)

Åpne valgt mappe eller fil: Enter

Gå opp ett nivå i mappestrukturen: Tilbaketasten

Gå til øverste nivå på disken: Mellomrom-1-2-5-6

Gå opp 40 elementer: Mellomrom-1-2-3 eller F1-F2

Gå ned 40 elementer: Mellomrom-3-4-5 eller F3-F4

Velg et bestemt element: Mellomromstast

Merk flere elementer: Mellomrom-Enter-b (punkt 1–2)

Merk alt: Mellomrom-Enter-a (punktum 1)

### 14.3.2 Kommandoer på Fil-menyen

Åpne: Mellomrom-Enter-o (punkt 1-3-5)

Åpne i dokumentleser: Backspace -r (punkt 1-2-3-5)

Åpne med: Mellomrom-Enter-e (punkt 1–5)

Pakk som ZIP-fil: Mellomrom-Enter-z (punkt 1-3-5-6)

Pakk ut ZIP-filen: Mellomrom-Enter-u (punkt 1-3-6)

Send til: Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4)

Gi nytt navn: Mellomrom-Enter-r (punkt 1-2-3-5)

Opprett nytt dokument: Mellomrom-Enter-n (punkt 1-3-4-5)

Ny mappe: Mellomrom-Enter-f (punkt 1-2-4)

Konverter fil: Mellomrom-Enter-t (punkt 2-3-4-5)

Søk etter fil: Mellomrom-f (punkt 1-2-4)

Søketekst: Mellomrom- Tilbaketast -f (punkt 1-2-4)

Slå sammen filer: Mellomrom-Enter-m (punkt 1-3-4)

Del filer: Mellomrom-Enter-p (punkt 1-2-3-4)

Informasjon: Mellomrom-Enter-i (punkt 2–4)

### 14.3.3 Rediger menykommandoer

Start valg: Mellomrom-Enter-b (punkt 1-2)

Kopier: Mellomrom-Enter-c (punkt 1–4)

Klipp ut: Mellomrom-Enter-x (punkt 1-3-4-6)

Sett inn: Mellomrom-Enter-v (punkt 1-2-3-6)

Slett: Mellomrom-Enter-d (punkt 1-4-5)

Merk alt: Mellomrom-Enter-a (punktum 1)

### 14.3.4 Vis menykommandoer

Sorter filer: Mellomrom-Enter-g (punkt 1-2-4-5)

Skriv inn filinformasjon: Mellomrom-Enter-l (punkt 1-2-3)

Vis bare filer av en bestemt type: Mellomrom-Enter-w (punkt 2-4-5-6)

Skjul systemmapper: Mellomrom-Enter-h (punkt 1-2-5)

Angi oppstartsmappe: Mellomrom- Tilbaketast -s (punkt 2-3-4)

## 14.4 Notisblokkkommandoer

### 14.4.1 Kommandoer på Fil-menyen

Opprett nytt dokument: Mellomrom-Enter-n (punkt 1-3-4-5)

Åpne: Mellomrom-Enter-o (punkt 1-3-5)

Nylige filer: Mellomrom- Tilbaketast- Enter -s (punkt 1-2-5)

Liste over åpne dokumenter: Mellomrom- Tilbaketast- Enter-o (punkt 1-3-5)

Lagre: Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4)

Lagre som: Mellomrom-s (punkt 2-3-4)

Lukk gjeldende dokument: Mellomrom-q (punkt 1-2-3-4-5)

Innstillinger: Mellomrom-Enter-e (punkt 1–5)

Utgang: Mellomrom-z (punkt 1-3-5-6)

### 14.4.2 Rediger menykommandoer

Start valg: Mellomrom-Enter-b (punkt 1-2)

Kopier: Mellomrom-Enter-c (punkt 1–4)

Legg til i utklippstavlen: Mellomrom-Enter-p (punkt 1-2-3-4)

Tøm utklippstavlen: Mellomrom-Enter-d (punkt 1-4-5)

Slett: Mellomrom-d (punkt 1-4-5)

Klipp ut: Mellomrom-Enter-x (punkt 1-3-4-6)

Sett inn: Mellomrom-Enter-v (punkt 1-2-3-6)

Slett tomme linjer: Mellomrom- Tilbaketast -e (punkt 1-5)

Merk alt: Mellomrom-Enter-a (punktum 1)

Veksle mellom innsettings- og overskrivingsmodus : Mellomrom-i (punkt 2–4)

### 14.4.3 Vis menykommandoer

Sett merke: Mellomrom-Enter-m (punkt 1-3-4)

Gå til taggen: Mellomrom-Enter-j (punkt 2-4-5)

Slettetegn: Mellomrom- Tilbaketast -d (punkt 1-4-5)

Lim inn fra fil: Mellomrom-Enter-i (punkt 2–4)

Sett inn dato: Mellomrom-Enter-w ( punkt 2-4-5-6)

Innsettingstid: Mellomrom- Tilbaketast -w (punkt 2-4-5-6)

Sett inn sideskift: Backspace -Mellomrom-Enter-p (punkt 1-2-3-4)

Sett inn-tabulator: Tilbake -Mellomrom -Enter-i (punkt 2–4)

### 14.4.4 Gå til-kommandoer

)Søk : Mellomrom-f (punkt 1-2-4)

Finn neste: Mellomrom-Enter-f (punkt 1-2-4)

Finn forrige: Backspace -f (punkt 1-2-4)

Søk og erstatt: Mellomrom-Enter--r (punkt 1-2-3-5)

Gå til posisjon: Mellomrom-Enter-l (punkt 1-2-3)

Gå til forrige setning: Mellomrom-2-3-6

Gå til neste setning: Mellomrom-3-5-6

Gå til forrige side: Mellomrom-1-2-6 eller F1-F2

Gå til neste side: Mellomrom-3-4-5 eller F3-F4

Gå til forrige dokument: Shift-Tab (Mellomrom-1-2 eller Mellomrom-F3)

Gå til neste dokument: tab (Mellomrom-4-5 eller F3)

### 14.4.5 Les kommandoer

Les merket tekst: Mellomrom- Tilbaketast -b (punkt 1-2)

Les begynnelsen av merket tekst: Mellomrom-Enter-u (punkt 1-3-6)

Les fra begynnelse til markør: Mellomrom- Tilbaketast -g (punkt 1-2-4-5)

Les fra markør til slutt: Mellomrom-Enter-g (punkt 1-2-4-5)

Automatisk lesing: Bla opp-ned

Les gjeldende seksjon: Mellomrom-2-3-5-6

Les gjeldende setning: Mellomrom-1-4-5-6

Les gjeldende linje: Mellomrom-1-4

Les gjeldende ord: Mellomrom-2-5

Les gjeldende tegn: Mellomrom-3-6

Lesestatus: Mellomrom-3-4

Les gjeldende markørposisjon: Mellomrom-1-5-6

Les antall tegn: Mellomrom-Enter-3-4

### 14.4.6 Oppsettkommandoer

Oppsett for punktumdokument: Mellomrom- Backspace -p (punktum 1-2-3-4)

Oppsett for avsnitt i blindeskrift: Mellomrom-Tilbake-1-2-4-6

### 14.4.7 Diverse snarveier

Slett gjeldende avsnitt: Mellomrom-Backspace-2-3-5-6

Slett gjeldende linje: Mellomrom-Backspace-1-4

Slett gjeldende ord: Mellomrom-Backspace-2-5

Slett gjeldende tegn: Mellomrom-d (punkt 1-4-5)

Angi enhet for lesing: Mellomrom-2-4-6

Angi lesemodus: Mellomrom-3-4-6

## 14.5 Dokumentleserkommandoer

### 14.5.1 Filkommandoer

Åpne fil: Mellomrom-Enter-o (punkt 1-3-5)

Liste over nylige dokumenter: Mellomrom-Enter-r (punkt 1-2-3-5)

Sideoppsett: Mellomrom- Tilbaketast -p (punkt 1-2-3-4)

Stemmeinnstillinger: Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4)

Opprinnelsesinnstillinger: Mellomrom-Enter-e (punkt 1–5)

Dokumentinformasjon: Mellomrom-Enter-i (punkt 2–4)

Avslutt og lagre bokmerke: Mellomrom-z (punkt 1-3-5-6)

Avslutt og fjern bokmerke: Mellomrom-Enter-z (punkt 1-3-5-6)

Avslutt uten å lagre bokmerket: Mellomrom- Tilbaketast -z (punkt 1-3-5-6)

### 14.5.2 Redigeringskommandoer

Start valg: Mellomrom-Enter-b (punkt 1-2)

Kopier: Mellomrom-Enter-c (punkt 1–4)

Legg til i utklippstavlen: Mellomrom-Enter-p (punkt 1-2-3-4)

Tøm utklippstavlen: Mellomrom-Enter-d (punkt 1-4-5)

Merk alt: Mellomrom-Enter-a (punktum 1)

### 14.5.3 Les kommandoer

Veksle mellom manuell og kontinuerlig lesing: Enter

Pause/gjenoppta lesing: Mellomrom

Les merket tekst: Mellomrom- Tilbaketast -b (punkt 1-2)

Les gjeldende side: Tilbake

Les gjeldende seksjon: Mellomrom-2-3-5-6

Les gjeldende linje: Mellomrom-1-4

Les gjeldende setning: punkt 2-3-5-6

### 14.5.4 Gå til menykommandoer

Finn: Mellomrom-f (punkt 1-2-4)

Finn neste: Mellomrom-Enter-f (punkt 1-2-4)

Finn forrige: Backspace -f (punkt 1-2-4)

Gå til posisjon: Mellomrom-Enter-g (punkt 1-2-4-5)

Gå til overskriftslisten: Mellomrom-Enter-t (punkt 2-3-4-5)

Gå til forrige overskrift: Mellomrom-Tilbake-2-3-5

Gå til neste overskrift: Mellomrom-Tilbake-2-5-6

Gå tilbake til forrige doble linjeskift: Mellomrom-Tilbake-2-3

Gå til neste doble linjeskift: Mellomrom-Enter-5-6

### 14.5.5 Etikettkommandoer

Sett merke: Mellomrom-Enter-m (punkt 1-3-4)

Gå til taggen: Mellomrom-Enter-j (punkt 2-4-5)

Slettingstegn: Mellomrom-d (punkt 1-4-5)

Neste tegn: Mellomrom-Enter-n (punkt 1-3-4-5)

Forrige tegn: Mellomrom- Tilbaketast -m (punkt 1-3-4)

Etikettkontroll: Mellomrom-Enter-k (punkt 1–3)

Innstilling for signal ved merke: Mellomrom- Tilbaketast -o (punkt 1-3-5)

## 14.6 Kommandoer for DAISY-spilleren

### 14.6.1 Les kommandoer

Les tittel: Mellomrom-1-5-6

Åpne DAISY-boken: Mellomrom-Enter-o (punkt 1-3-5)

Spill av/pause: Mellomrom

Stemmeinnstillinger: Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4)

Vis bokinformasjon: Mellomrom-Enter-i (punkt 2–4)

Lydstyrke opp: Mellomrom-Tilbake-4

Lydstyrke ned: Mellomrom-Tilbake-1

Øk hastigheten: Mellomrom-Tilbake-5

Hastighet ned: Mellomrom-Tilbake-2

Tone opp: Mellomrom-Backspace-6

Tone ned: Mellomrom-Backspace-3

Utgang: Mellomrom-z (punkt 1-3-5-6)

Gå ut og slett posisjon uten å spørre: Mellomrom-Enter-z (punkt 1-3-5-6)

Avslutt og slett tagger uten å spørre: Backspace -z (punkt 1-3-5-6)

### 14.6.2 Navigasjonskommandoer

Gå til begynnelsen: Mellomrom-1-3 eller Mellomrom-1-2-3

Gå til slutten: Mellomrom-4-6- eller Mellomrom-4-5-6

Gå til neste side: Mellomrom-3-4-5

Gå til forrige side: Mellomrom-1-2-6

Gå til side: Mellomrom-Enter-g (punkt 1-2-4-5)

Velg forrige tekst/tidsenhet: Punkt 1

Velg neste tekst/tidsenhet: Punkt 4

Gå til forrige tekst/tidsenhet: Punkt 2

Gå til neste tekst/tidsenhet: Punkt 5

Velg forrige enhet for flytting: Del 2-3

Velg neste enhet for flytting: Punkt 5–6

Gå til forrige enhet: punkt 3 eller trykk kort på Tilbake-knappen

Gå til neste enhet: punkt 6 eller trykk kort på Fremover-knappen

Gå til neste overskrift: Mellomrom-5 eller trykk lenge på Neste-knappen

Gå til forrige overskrift: Mellomrom-2 eller trykk lenge på Forrige-knappen

Gå til siste overskrift: Mellomrom-4-6

Gå til første overskrift: Mellomrom-1-3

Sjekk gjeldende lesenivå og overskrift: Mellomrom-Enter-w (punkt 2-4-5-6)

Skann overskriftslisten fra gjeldende posisjon til slutten: Mellomrom-Enter-n (punkt 1-3-4-5)

Søk etter overskrift: Mellomrom-f (punkt 1-2-4)

Overskriftsliste: Mellomrom-Enter-h (punkt 1-2-5)

Gjenta søk: Mellomrom-Enter-f (punkt 1-2-4)

### 14.6.3 Kommandoer for merker og notater

Sett merke på gjeldende posisjon: Mellomrom-Enter-m (punkt 1-3-4)

Gå til neste tag: Mellomrom-Enter-6

Gå til forrige tagg: Mellomrom-Enter-3

Åpne listen over tagger: Mellomrom-Enter-l (punkt 1-2-3)

Slettingstegn: Mellomrom-d (punkt 1-4-5)

Opprett notat: Backspace -m (punkt 1-3-4)

Les merknad: Backspace -r (punkt 1-2-3-5)

Les forrige merknad: Backspace -p (punkt 1-2-3-4)

Les neste merknad: Backspace -n (punkt 1-3-4-5)

Slett merknad: Backspace -d (punkt 1-4-5)

## 14.7 Mediespillerkommandoer

### 14.7.1 Filkommandoer

Åpne fil: Mellomrom-Enter-o (punkt 1-3-5)

Åpne mappen: Mellomrom-Enter-f (punkt 1-2-4)

Legg til fil: Backspace -o (punkt 1-3-5)

Legg til mappe: Backspace -f (punkt 1-2-4)

Lagre spilleliste: Mellomrom-Enter-i (punkt 2–4)

Lagre spilleliste som: Mellomrom-s (punkt 2-3-4)

Slett element: Mellomrom-d (punkt 1-4-5)

Tagginformasjon: Mellomrom-Enter-t (punkt 2-3-4-5)

### 14.7.2 Avspillingskommandoer

Spill: Gå inn

Spill av/pause: Mellomrom

Stopp: Tilbake

Tidligere spor : punkt 3

Neste spor: punkt 6

5 spor igjen: Del 2–3

5 spor fremover: Punkt 5–6

Første ledetråd: punkt 1–3

Siste ledetråd: punkt 4–6

Lydstyrke opp: Mellomrom-skroll opp

Lydstyrke ned: Mellomrom-skroll-ned

Øk hastigheten: poeng 3-4-5

Reduser hastigheten: punkt 1-2-6

Endre tidshoppintervall: punkt 2 eller punkt 5

Gå frem ett tidsintervall: punkt 4

Gå tilbake ett tidsintervall: punkt 1

Gå til forrige kapittel: Mellomrom-2-3-6

Gå til neste kapittel: Mellomrom-3-5-6

Åpne kapittellisten: Mellomrom- Tilbake -l (1-2-3)

Slett spilleliste: Mellomrom-d (punkt 1-4-5)

Konfigurasjon: Mellomrom- Tilbaketast -c (punkt 1-4)

Avspillingsinnstillinger: Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4)

Innspillingsalternativer: Mellomrom- Tilbaketast -s (punkt 2-3-4)

Effektinnstillinger: Mellomrom-Enter-e (punkt 1–5)

### 14.7.3 Kommandoer for merker og posisjon

Sett et merke på posisjonen: Mellomrom-Enter-m (punkt 1-3-4)

Slett merke på posisjon: Mellomrom-Enter-d (punkt 1-4-5)

Gå til taggen: Mellomrom-Enter-j (punkt 2-4-5)

Gå til posisjon: Mellomrom-Enter-g (punkt 1-2-4-5)

Sett merke: Mellomrom- Tilbaketast -m (punkt 1-3-4)

Gå til taggen: Mellomrom- Tilbaketast -j (punkt 2-4-5)

Gå til forrige tag: Mellomrom-Backspace-3

Gå til neste tag: Mellomrom-Backspace-6

Slettetegn: Mellomrom- Tilbaketast -d (punkt 1-4-5)

Kontroll av tagger: Mellomrom- Tilbaketast -k (punkt 1-3)

### 14.7.4 Snarveier for avspillingsinformasjonsfanen

Gå til neste emne: Mellomrom-4

Gå til forrige emne: Mellomrom-1

Åpne menyen: F2 eller Mellomrom-m (punkt 1-3-4)

Åpne hjelp: Mellomrom-h (punkt 1-2-5)

Gå til spilleliste: Mellomrom-4-5/Mellomrom-1-2

Avslutt mediespilleren: Mellomrom-z (punkt 1-3-5-6)

### 14.7.5 Snarveier i spillelisten

Gå til neste fil: Mellomrom-4

Gå til forrige fil: Mellomrom-1

Gå til siste fil: Mellomrom-4-6

Gå til første fil: Mellomrom-1-3

Spill av gjeldende fil: Mellomrom

Begynn å velge filer: Mellomrom-Enter-b (punkt 1-2)

Start avspilling av de valgte filene: Enter

Stopp avspilling: Tilbake

Slett de valgte filene fra spillelisten: Mellomrom-d (punkt 1-4-5)

Gå til fanen Avspillingsinformasjon: Mellomrom-4-5/Mellomrom-1-2

### 14.7.6 Kommandoer for bakgrunnsavspilling

Medieavspilling av/på: Markørtast-Enter

Gå fremover i henhold til den valgte enheten for navigasjon: Markørtast F1 eller F3

Gå tilbake med den valgte navigasjonsenheten: Markørtast F2 eller F4

Velg forrige enhet for navigasjon: Markørtast i midten til venstre

Velg neste enhet for navigasjon: Senter-høyre markørtast

## 14.8 Kommandoer for bibliotektjenester

### 14.8.1 MERK

Flytte mellom boklister og kategorier: F3 og Mellomrom-F3

Flytte mellom elementer i listen: Mellomrom-1 og mellomrom-4

Hent bok: Skriv inn

Returner boken: Mellomrom-Enter-r

### 14.8.2 Nedlasting av BookShare

Gå til neste felt: F3

Gå til forrige felt: Mellomrom-F3

Gå til neste element i listen: Mellomrom-4

Gå til forrige element i listen: Mellomrom-1

Innloggingsinnstillinger: Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4)

Innstillinger: Mellomrom-Enter-o (punkt 1-3-5)

## 14.9 Kommandoer for verktøy

### 14.9.1 Kommandoer for taleopptaker

Automatisk start av opptak: Trykk lenge på opptaksknappen

Åpne Taleopptaker-appen: Trykk kort på Opptak-knappen

Pause/gjenoppta opptaket: Opptaksknapp eller mellomromstasten

Avbryt opptak: F4 eller Mellomrom-e (punkt 1–5)

Stopp: Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4)

Spill: Mellomrom-Enter-p (punkt 1-2-3-4)

Lydstyrke opp: Mellomrom-skroll opp

Lydstyrke ned: Mellomrom-skroll-ned

Øk hastigheten: poeng 3-4-5

Reduser hastigheten: punkt 1-2-6

Innspillingsalternativer: Mellomrom- Tilbaketast -s (punkt 2-3-4)

### 14.9.2 Kalkulatorkommandoer

Slett utregning: Backspace -c (punkt 1-4)

Slett tall eller operatorer: Tilbake

Oppsummering av beregning: Mellomrom-Enter-h (punkt 1-2-5)

Generelle funksjoner: Mellomrom-Enter-g (punkt 1-2-4-5)

PI: Mellomrom-Enter-p (punkt 1-2-3-4)

Utløpsdato: Mellomrom-Enter-e (punkt 1–5)

Trigonometriske funksjoner: Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4)

Sinus: Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4), s (punkt 2-3-4)

ARC sinus : Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4), a (punkt 1)

Hyperbolsk sinus: Mellomrom-Enter-s (punkt 2-3-4), h (punkt 1-2-5)

Cosinus: Mellomrom-Enter-i (punkt 2–4), i (punkt 2–4)

ARC-cosinus : Mellomrom-Enter-c (punkt 1–4), a (punkt 1)

Hyperbolsk cosinus: Mellomrom-Enter-c (punkt 1–4), h (punkt 1–2–5)

Tangent: Mellomrom-Enter-t (punkt 2-3-4-5), t (punkt 2-3-4-5)

Arc tangent: Mellomrom-Enter-t (punkt 2-3-4-5), a (punkt 1)

Hyperbolsk tangent: Mellomrom-Enter-t (punkt 2-3-4-5), h (punkt 1-2-5)

Logaritmefunksjon: Mellomrom-Enter-l (punkt 1-2-3)

Naturlig logaritme: Mellomrom-Enter-l (punkt 1-2-3), e (punkt 1-5)

Felles logaritme (log): Mellomrom-Enter-l (punkt 1-2-3), n (punkt 1-3-4-5)

Hent frem minne: Backspace -r (punkt 1-2-3-5)

Slett alle lagrede elementer: Mellomrom-Enter-d (punkt 1-4-5)

Lagre i minnet: Tilbaketast -s (punkt 2-3-4)

Konverter enhet: Mellomrom-Enter-u (punkt 1-3-6)

Kopier til utklippstavlen: Mellomrom-Enter-c (punkt 1–4)

Innstillinger: Mellomrom-Enter-o (punkt 1-3-5)

Brøkinnstillinger: Mellomrom-3-4

Returformel: Mellomrom-Enter-r (punkt 1-2-3-5)

Endre punktskriftkode: Mellomrom-g (punkt 1-2-4-5)

### 14.9.3 Kommandoer for alarm

Legg til alarm: Mellomrom-Enter-a (punktum 1)

Endre alarm: Mellomrom-Enter-m (punkt 1-3-4)

Slett alarm: Mellomrom-d (punkt 1-4-5)

### 14.9.4 Stoppeklokke

Start, pause og start stoppeklokken på nytt: Enter

Sjekk forløpt tid: Tilbake

Stopp og start leselist på nytt: Mellomrom-F2

Bytt mellom stoppeklokke og nedtellingstimer : Mellomrom-4-5 Mellomrom-1-2

Nedtellingstimer pause eller starte på nytt: Enter

Initialiser nedtellingstimeren : Tilbaketast

Avslutt stoppeklokke eller nedtellingstimer : Mellomrom-z (punkt 1-3-5-6)

## 14.10 Innstillingskommandoer

### 14.10.1 Still inn tid og dato

Gå til neste dag: Mellomrom-6

Gå til forrige dag: Mellomrom-3

Gå til neste uke: Space-5

Gå til forrige uke: Mellomrom-2

Gå til neste måned: Mellomrom-4

Gå til forrige måned: Mellomrom-1

Gå til neste år: Mellomrom-5-6

Gå til forrige år: Mellomrom-2-3

Gå til 1 time senere: Mellomrom-4

Gå til 1 time tidligere: Mellomrom-1

Gå til 10 minutter senere: Mellomrom-5

Gå til 10 minutter tidligere: Mellomrom-2

Gå til 1 minutt senere: Mellomrom-6

Gå til 1 minutt tidligere: Mellomrom-3

Bytt mellom AM og PM: Mellomrom-x (punkt 1-3-4-6) Bytt mellom AM og PM: Mellomrom-x (punkt 1-3-4-6)

### 14.10.2 Bluetooth-kontroll

Skann på nytt etter Bluetooth-enheter: Mellomrom-Enter-r (punkt 1-2-3-5)

Koble til enhet: Trykk Enter på enhetsnavnet

Koble til tjeneste: Trykk Enter på tjenestenavnet

Koble fra tjenesten: Mellomrom-Enter-d (punkt 1-4-5)

Gå til Bluetooth-enhetslisten og tjenestelisten: Tilbaketasten

Fjern enhetsinnstillinger fra listen over Bluetooth-enheter: Mellomrom-d (punkt 1-4-5)

### 14.10.3 Sikkerhetskopier/gjenopprett personlige innstillinger

Gå til forrige emne: Mellomrom-1 eller bla oppover

Gå til neste emne: Mellomrom-4 eller bla nedover

Gå til forrige felt: Shift-Tab (Mellomrom-1-2 eller Mellomrom-F3)

Gå til neste felt: Tab (Mellomrom-4-5 eller F3)

Kryss av/ fjern merkingen i boksen: Mellomrom

Sikkerhetskopiering: Mellomrom-Enter-b (punkt 1–2)

Gjenopprett: Mellomrom-Enter-r (punkt 1-2-3-5)